
PRIMORSKI DNEVNIK
Poštnina plačana v gotovini „ _ ^ „
kho- i sruppo Cena oOO lir Leto XXXVIU. Št. 162 (11.290) TRST, sreda, 4. avgusta 1982
» G^0RSKIDNEVNIK ie začel izhajat/ v Trstu 13. nmja 1945. njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, 

vcu pri Gorenji Trebuši, od 18. septembra 1944 do 1 maja 1945 v tiskarni .Slovenija* pod Vojskim pri Idriji, do 8 maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je
razmnožen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tiskarn) .Doberdob« 

kjer je izšla zadnja številka. BO je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi

medtem ko utegne deveto premirje vsak čas propasti

Vprašanje mednarodnih mirovnih sil 
glavna oviro za dosego sporazuma

Palestinci se nameravajo umakniti le po njihovem prihodu, Izraelci pa 
so jih pripravljeni sprejeti le po popolnem umiku fedajinov iz mesta

_ Izraelske oborožene 
ložat^j ^ ^ utrjujejo svoje po- 
r, rt® okrog obleganega zahodnega 
nakii 1 mesta za sedaj še niso 

Približno 200 tankov in o- 
10pnih vozil je Palestincem zaprlo vse prehode iz mesta. Iz ob-

jenega mesta sedaj ne sme več 
^ ie sinoči dejansko za- 

-l. * ultimat, ki so ga telavivske 
st stl Postavile civilnemu prebival- 
V7h ' nai se pravočasno umakne v 

bel Bejruta. Sam glasnik 
ščita % vlade je poudaril, da za 

a civilnega prebivalstva ni več 
pristojnosti izraelskih sil.

I7rai^f"0nska Porcij3 zatrjuje, da 
tnčir i nadzorujejo vse strateške 
»ke 6 °kok ujesta. Predhodnice voj- 
hom Se, nahajajo le sto metrov od 
^gunskega taborišča Burž el Ba- 
. e, ki so ga Palestinci evakuirali 

premenili v prvo bojno črto.
kinit^ razjr|eran ostaja deveta pre 
n«* Jfv, °gnja, ki so jo dosegli po 
nan!!fkera straliovitem bombnem 
Psi. o’ .^bvse krhka. Izraelci in 
da S , * obtožujejo drug drugega, 
čerio^° .ib Premirje, občasni, a 
l Je intenzivnejši topniški dvo- 
kjiL 133 napovedujejo, da se bo 

a vsakčas razplamtela.
Dlnm .Prizadevanjem ameriške di- 
snet a<?^. pa 50 pogajanja dejansko 
stinn- lča*a na nirtvi točki. Pale
ti.1 namreč niso sprejeli najno- 
. J ga Habibovega načria za umik 
>w, ejruta. Načrt Reaganovega od- 
°kro ro pre<ivideva najprej umik 
rilce ** obstotkov palestinskili gve-

■v V .i

palestinskili gve- 
nato prihod v mesto medna- 

bi m tokovne sile. rele zatem pa 
rilci esto ^Pustili tudi ostali gve- 
nonL1" '’°bstvo PLO. Voditelj Uba
da Pi levice Jumblatt je izjavil, 
v .m, "esenci nasprotujejo Habibo- 
baSm ■uačrtu.’ h er se bojijo, da li- 
žiti nai a v°isba ni sposobna zašči- 
bitr,ika^e?tinsk® begunce pred more- 
nii d'1 17'raelskirni in faiangistični- 
stvc £Tesahjami. Prav zato je vod-

vsebina ni znana, ki ga je 
sitirvv n|i< libanonske vlade Wazzan 
ski c Jtosredoval Habibu. Libanon
ci cSr?n’*er je izjavil, da Paleslin- 
banonSta^a^0 na Popolen umik iz Li- 
dolitv to to brez vmesnili etap v 

n> Beka ali na severu države.
vsem*1611 spot‘he ostaja torej pred- 
ne ..vprašanje mednarodne mirov- 
da §, oziroma čas njenega priho- 
PaL PPv.je navidezno nerazrešljiv. 
le se nameravajo umakniti
so i« njenem priliodu, Izraelci pa 
porf| pnpravlien* sprejeti samo po 
•ta i,em. umiku fedajinov iz me- 

^ jo notrdil tudi Šarc«, 
skih 'e zaskrbljenost palestin- 
PoU^iteljev več kot upravičena 
ske Vkf tobi dejstvo, da so izrael- 
itiorajj asb opazovalcem OZN. ki bi 
varn(J.. na osnovi zadnje resolucije 
^tovan ■ ®a sve*a nadzorovati spo- 
PoveriJf prern>rja v Libancmu, pre
glasi?.1® vstop v Bejrut. Telavivski 
te črn,.!. Se niso sporočili vzrokov 
t)e n., ,!ltve' generalni sekretar OZN 
bonust!' ^ pa i° Je označil za «ne- 
dp Vps,?®?' čeprav je obenem dejal, 
je ^ toso preverili. De Cuellar 
da i2r' !ziavil. da bi to pomenilo, 
ga SVe^ zavrača sklepe vamostne-

*°čne!i so včeraj naposled od- 
GlaSn^ Pritisnile na Beginovo vlado, 
roču a ^tate bepartmenta je spo- 
Šnemuaa ^DA nasprotujejo vsakr- 
Premiritlapabu na Bejrut, ohranitev 
g°j 7 Ja Pa imajo za temeljni po- 
stiik V, aabaUevanje pogajanj. Gla 
la!ik(/ . obenem poudaril, da ZDA 
de don Cjir vplivajo na bližnjevzhod- 
tttoretf°®ke' a jih pogostokrat ne

■l0 nadzorovati.

zmrnica je včasih vse, kar je moč izvleči izpod ruševin stanovanjskih poslopij v zahodnem Bejrutu (AP)
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SIRIJO SE KRITIKE NA RAČUN V SOBOTO SPREJETIH VLADNIH ODLOKOV

KOMUNISTI NAPOVEDUJEJO OSTRO 
OPOZICIJO PROTIKRIZNIM UKREPOM
Spadolini se je sestal s predstavniki krajevnih uprav, ki so izrazili pomisleke glede no
vega načina finansiranja občin - Nekateri socialisti se pridružujejo protivladnim kritikam

RIM — Vlada v podrobnostih brani finančni zakon, ki ga je spre
jela v soboto in ga bo že tekom tega tedna predstavila v parlamen
tu. Obenem je tudi dokončala tekst o povišanju davka IVA, ki ga 
bo danes objavil Uradni list.

Ministrski predsednik Spadolini se je skupaj s pristojnimi ministri 
Andreatto, Formico in Rognonijem včeraj sestal s predstavniki kra
jevnih uprav in jih seznanil z novostmi tistega dela omenjenega za
kona, ki se nanaša na urejanje fi
nanc krajevnih uprav. Vlada in 
predstavniki krajevnih uprav se 
bodo ponovno sestali septembra, ko 
se bodo podrobneje pogovorili o raz
delitvi vsote 17.200 milijard lir, ki 
jih nov finančni zakon namenja fi
nansiranju krajevnih uprav za pri
hodnje leto.

Ministrski predsednik je ob obra
zložitvi tc predpostavke poudaril,

Vlada sprejela 
odlok o povišku 
davka IVA
RIM — Spadolinijeva vlada 

je na včerajšnji seji odobrila 
dokončno besedilo o povišku 
davka na dodatno vrednost 
IVA. V besedilo zakonskega o- 
dloka. za katero vlada veliko 
zanimanje, so vnesli tudi dolo 
čila v zvezi z urnikom odprtja 
trgovin, ki bodo sedaj lahko 
odprte tudi v večernih urah. 
To naj bi. po mnenju vlade, 
preprečilo prekomerno višanje 
cen kot posledico poviška dav
ka IVA.

Minister za industrijo Mar- 
cora pa je po koncu vladne 
seje napovedal, da bodo jutri 
sprejeli še dva pomembna u 
krepa v zvezi z nadzorstvom 
nad cenami.

da je le-ta višja za 13 odstotkov 
glede na vsoto dejanskih prenosov, 
ki jih je vlada opravila na račun 
krajevnih uprav, in na predvideva
nja izdatkov, ki jih bodo imele kra
jevne uprave do konca leta.

Predstavniki krajevnih uprav so 
izrazili zadovoljstvo glede medseboj
nih posvetovanj, ki jih je uvedla 
vlada. Obenem so izrazili tudi po
misleke glede nejasnosti kako bo 
vlada obračunavala 13-odstotno po
višanje izdatkov za krajevne upra
ve. Po mnenju nekaterih predstav
nikov krajevnih uprav bo mogoče 
ta vsota v denarnem smislu celo 
manjša od letošnje.

Poslanska zbornica in senat sta 
medtem določala termina za razpra
vo o vladnih ukrepih. Poslanci in 
senatorji bodo konec tedna odšli na 
počitnice in se bodo vrnili 24. av
gusta, oziroma 1. septembra. Po do
pustih bodo takoj imeli na dnevnem 
redu vladne odloke. Odobritev le- 
teh pa vsekakor ne bo lahka. Ko
munisti, radikalci in PDUP so že 
napovedali ostro opozicijo.

Tajništvo PDUP je včeraj sporo
čilo. da se bo pri nasprotovanju 
sprejemu vladnih odlokov posluže
valo vseh dovoljenih metod, tudi ob
strukcije. Vladne ukrepe je ozna
čilo za nepravične, nepotrebne in 
prežete s škodljivo filozofijo recesi
je. Ukrepe sta kritizirala tudi so
cialista Landolfi in Cicchito.

Komunist Margheri je poudaril, 
da se partija ne namerava le bo
riti proti vladnim ukrepom, ampak

tudi obsoditi razmere v proizvod
nem aparatu. Združenje industrij- 
cev ,bo svoje mnenje izrazilo v so
boto. ko se bo sestala gospodarska 
komisija Confindustrie in ko bo vla
da dokončala svojo protikrizno ak
cijo. O nastalem položaju bodo da
nes razpravljali poslanci krščanske 
demokracije. Načelnik njihove sku
pine, Gerardo Bianco, je sicer za 
današnjo številko demokrščanskega 
glasila «11 Popolo» napisal komentar 
z ostrimi kritikami na račun stali
šča komunistične partije. Vladne u- 
krepe je podobno ocenil kot senator 
Donat Cattin, ki jih je označil za 
boleče, vendar nujne

MINISTER CAPRIA PRED KOMISIJO ZA INDUSTRIJO

Italija enako potrebuje 
plin iz Alžirije in SZ

Energetska politika ne razpolaga z alternativnimi viri
RIM — Minister za zunanjo trgo

vino Nicola Capria je včeraj popol
dne govoril pred komisijo za indu
strijo poslanske zbornice o vpraša
njih oskrbe Italije z energijo ter 
predvsem o vprašanju alžirskega in 
sibirskega plinovoda.

»Strategija energetskih dobav je 
povezana s celovito in enotno logiko. 
Podatki potrjujejo kar smo mi ved
no trdili, in sicer, da popolno izva
janje državnega energetskega na
črta zahteva dobavo tako alžirske
ga kot sovjetskega plina* — je izja
vil minister.

«če vzamemo posebej v poštev — 
je rekel Capria — delikatno vpraša
nje energetske odvisnosti, vidimo, da 
resnični činitelji varnosti izhajajo 
iz raznolikosti vrst virov energije 
(plin metan) ter zemljepisno - poli
tičnih področij od koder prihaja ta 
energija.* Podatki potrjujejo to sta
lišče. Potrošnja plina, ki ga držav
ni energetski načrt predvideva za 
1. 1990 bo znašala 43 milijard k. m. 
ali 18,9 odst. celotne potrošnje.

Capria je nadaljeval: «Na te ko
ličine dobave pa odločilno vplivajo 
dobave o katerih razpravljamo se
daj. Energetska odvisnost Italije od 
Sovjetske zveze bi postala brez al
žirske dobave neprevidno visoka. V 
primeru plina bi znašala 48 odst. Na 
vsak način pa bi izjalovljena pogod
ba z Alžirijo prisilila k reviziji ce
lotnega energetskega načrta, da bi 
našli alternativne vire za dobavo 
12,3 milijarde k. m. plina, ki nam bi 
jih primanjkovalo. Seveda pa ostaja 
potreba, da se z obema strankama 
pogajamo na trden in odločen način.*

Minister je še omenil, da je treba 
v alžirsko pogodbo vključiti nekate
re klavzule, ki zadevajo ves arabski 
svet in EGS.

O tem vprašanju je včeraj sprego
voril tudi predsednik odbora za e- 
nergijo pri komisiji za industrijo po
slanske zbornice demokristjan Gian- 
franco Aliverti, in sicer v intervjuju 
agenciji «Italia*. Aliverti je temelji
to analiziral vse elemente, ki zade- 
vr.ic dobave plina ter prišel do za
ključka. da je sovjetski plinovod 
gospodarsko koristen. Poleg tega pa 
še prispeva k enotni evropski stra
tegiji do Sovjetske zveze in ni v 
nasprotju z ZDA.

Predsednik odbora je omenil, da 
je SNAM podpisala v januarju letos 
pogodbo s Sojuzgaseksportom za 8 
milijard k. m. plina od skupnih 40 
milijard, ki jih bo prejemala Evropa.

Aliverti je potem razčlenil vso pro
blematiko, ki je povezana s sovjet
skim plinom. Pri tem gre predvsem 
za očitke, da bo dobava sovjetskega 
plina pomenila začetek nekakšne

«finlandizacije» Evrope. Vse te o- 
čitke se lahko strne v naslednje: od
visnost, varnost dobav, porast trgo
vine s SEV in ugodnejše obresti. Kar 
se tiče odvisnosti je Aliverti razčle
nil vse možnosti energetskih dobav 
ter zaključil, da ne obstajajo alterna
tive za sovjetski plin.

Glede varnosti je pripomnil, da že 
sedaj Italija pokriva 24 odst. svo
jih potreb po plinu s sovjetskim pli
nom. Dodal je še, da bi morali do
mači plin uskladiščiti, da bi se ta
ko zavarovali pred izpadi morebit
nih dobav. Glede trgovine s SEV 
p« je menil, da bi večji italijanski 
odkupi na vzhodu ugodno vplivali 
na italijansko zuanjo trgovino s te
mi državami.

Pozneje se je zvedelo, da bo komi
sija za industrijo obravnavala razne 
resolucije, ki so jih o plinovodih 
predložili KD, PSI in KPI na zaseda
nju po počitnicah, to je po 1. sep
tembru. Pet dni pozne, bo Capria 
obiskal Alžir.

CIUDAD DE GUATEMALA — Ob 
koncu prejšnjega tedna so po izja
vah gvatemalskih vojaških krogov 
ubili 61 levičarskih gverilcev.

PO NEUSPELEM POSKUSU DRŽAVNEGA UDARA

V Keniji se stanje 
počasi normalizira

Oblasti ocenjujejo škodo in naštevajo žrtve

(Dopisnik Dela 
za Primorski dnevnik)

NAIROB1 — Dva dni po krvavo 
zadušenem uporu kenijskih pilotov 
iz treh letalskih oporišč v deželi, 
ki so hoteii razglasiti «revolucijo* 
in vreči «diktatorski in korumpirani 
režim*, se v deželo opazno vrača 
mir in središče prestolnice Nairo- 
bija, po katerem se je opoldne o 
sebno popeljal predsednik Moi, je 
znova oživelo. Uradno so objavili, 
da so v Nairobiju ter letalski bazi 
Nanyuki na severu prijeli 1.000 u- 
pornih pilotov, a posamični žepi 
odpora še obstajajo.

Kot sta oojavila dva kenijska 
dnevnika, ki sta se po dveh dneh 
znova pojavila na ulicah, se je ka
kih 200 upornikov poskrilo v gošča 
vo okoli oporišča Nanyuki pod 
Mount Kenyo ter v gozd Kamra 
blizu Nairobija, koder očitno nudi
jo odpor kopenski vojski. Ta še na
prej patruljira v terenskih in to
vornih vozilih po mestu, drži pod 
močno stražo nekatero ključne usta
nove ,in na nekaterih vpadnicah u- 
stavlja vozila in išče orožje. Vlada 
je za 24 ur podaljšala ultimat po
beglim upornikom, naj se z vsem
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POROČILO PREDSEDNICE ZIS MILKE PLANINC

Predsedstvo SFRJ 
o politiki stabilizacije
Gibanja osebnih dohodkov eden večjih vzrokov neza
dovoljivega izvajanja sprejete stabilizacijske politike
BEOGRAD — Na seji predsedstva 

Jugoslavije pod vodstvom Petra 
Stamboliča je predsednica zvezne
ga izvršnega sveta Milka Planinc, 
seznanila predsedstvo z dopolnilnimi 
ukrepi zveznega izvršnega sveta za 
izvajanje ekonomske politike v le
tošnjem letu.

Ko je podprlo te ukrepe, je pred
sedstvo še posebej opozorilo, da mo
ra zvezni izvršni svet skupaj z iz
vršnimi sveti republik in pokrajin 
storiti vse, kar je potrebno, da bi 
izvajanje politike cen uskladili z 
vlogo organizacije združenega dela 
na tem področju in organizirali de
lo za postopno odpravljanje seda- 
n;e<?a neskladja cen.

(Telefoto AP)

Predsedstvo je znova opozorilo, 
da je treba pospešiti pripravljanje 
in uvajanje ustreznih ukrepov, s 
katerimi bo kreditno-monetama po
litika usklajena z zahtevami politike 
ekonomske stabilizacije. Nadalje je 
predsedstvo ugotovilo, da so giba
nja osebnih dohodkov in drugih o- 
sebnih prejemkov letos eden večjih 
vzrokov nezadovoljivega izvajanja 
sprejete politike stabilizacije.

Predsedstvo je ocenilo da bi bilo 
v sedanjem položaju velikega po
mena. če bi v skupščini Jugoslavi
je čimprej proučili razmere na po
dročju osebnih dohodkov in drugih 
osebnih prejemkov. V tej zvezi je 
treba preučiti vse potrebne ukrepe 
za izboljšanje kriterijev in meril 
za razporejanje dohodkov in za de
litev osebnih dohodkov da bi po 
samopravni poti dosledneje izvajali 
sistem delitve po delu in odpravili 
tiste razlike v osebnih, ki niso re 
zultati delovnega prispevka. Prav 
tako je treba proučiti vse ukrepe 
na področju davčne politike, da bi 
onemogočili pridobivanje material
ne koristi brez dela, bolj obdavčili 
tiste osebne prejemke, ki ne izha
jajo iz dela ter onemogočili vse špe
kulacije in zlorabe na področju raz
polaganja z družbenimi sredstvi.

Predsedstvo Jugoslavije je tudi 
potrdilo izhodišča za bližnje obiske 
predsednika predsedstva SFRJ Pe
tra Stamboliča na Cipru in člana 
predsedstva Radovana Vlajkoviča 
v Bangladešu in v Nepalu, (dd)

BEOGRAD — Kubanski zunanji 
minister lsidoro Malmierca je vče
raj dopotoval na krajši delovni o- 
bisk v Beograd. Z zveznim sekre
tarjem za zunanje zadeve Lazarjem 
Mojsovom bo izmenjal mnenja o raz
voju dvostranskih stikov, o perečem 
mednarodnem položaju in o dejavno
sti v gibanju neuvrščenih držav.Ministrski predsednik Spadolini med srečanjem s predstavniki krajevnih uprav
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BIVŠI FRAMAS0NSKI VELIKI MOJSTER PRED PARLAMENTARNO KOMISIJO

Salv in i spregovoril o Gellijevih poznanstvih
časa Leonejevega predsedovanja naj bi imel Gelli prost vstop na Kvirinal

Mer ji-TT. tono Salvini, veliki moj- 
■ a 197» anskega framasonstva do 
Je bi| Apret' Battellijem in Corono 
Cred dsmi1118 ptača, ki se je zglasila 
toisjjij _ ‘a^entamo preiskovalno ko 

Sai to' Prostozidarski loži «P
RklilnJ ta Battelli in Balestrieri iz- 
. Na j^nano kam.
Rjavil V” .toji komisije je Salvini 
*°&e je bil častitljivi mojster
varpa , Gelli ugledna in zelo ne- 
stop n, to10ost, ki je imela prosti do- 
^ovai i lrinal. ko je Italiji pred- 
ceval no a ne' Neprestano se je skii- 
?6|’erai„ 1. dreottija, poznal je vse 

gen ''Pančnih stražnikov, 8 od 
harlamLi v kal'abinjerjev in vse 
®Lcriai-Inarce 'z Arezza (Fanfanija, 
•Pta) 'Pja Duccija in Bartolo

vo -
Gfcllj ^a!vi'Pjevih besedah je prav 
r "'aiia c vstoP k prostozidarjem
j?’ Homammatija, Sergia Pizza- 
Bj velik ®,la Della Cliiesa. Bil je tu- 
?.®Unii _ ‘anassijev prijatelj, ko je 
l'torstv,,lafe ova' obrambnemu mi- 

• oaIvini se je prav v Gel

li je vi družbi sestal s Tanassijem in 
s tedanjim načelnikom SID Miceli 
jem. Gelli mu je tudi omogočil obisk 
pri predsedniku Leoneju, a po Sal 
vinijevib besedah niso razpravljali 
o pomembnih argumentih. Prav te
daj pa je Gelli pripravljal načrt o 
»normalizaciji države*, ki bi ga mo 
rali predložiti Leoneju in ki je pred
videval neke vrste reakcionarni 
predsedniški udar.

Ob takih izjavah so komunistični 
komisarji ponovno zahtevali, da mo 
ra preiskovalna komisija zaslišati 
bivšega predsednika Leoneja, kar ši
bo bržkone zgodilo že septembra.

Med tajno sejo parlamentarne pre 
isknvalne komisije pa je Salvini ba 
je usmeril komisarje na novo pol 
glede stikov med prostozidarskimi 
vrhovi in političnim življenjem. Pc 
vsem sodeč pa se je Salvini za se 
daj spretno izognil ključnemu vpra 
šanju o vlogi lože iz Monte Carla 
a se bo moral že septembra na pri 
hodi) ji seji povrniti k temu vpra 
.šanju. spi je skoraj gotovo, da se n«

bo nihče od «povabljenih* zglasil na 
jutrišnji seji. Še najmanj Marco Ce
ruti, ki je sedaj v Braziliji z opravi
čilom. da ima vnetje žil. V četrtek 
pa bodo komisarji vseeno pregledali 
spisek pripadnikov lože «P 2», o 
katerem pa ni hotel Salvini včeraj 
spregovoriti niti besedice in se je 
spretno izognil vprašanjem komi
sarjev.

Salvini je nato spregovoril o »vo
lilni kampanji* za izvolitev velike
ga mojstra italijanskega framason
stva. Taka operacija stane sedaj po 
njegovih besedah vsaj 700 milijonov 
lir.

Glede Gellijevih poznanstev je Sal
vini povedal, da je mojster tajne 
lože «P 2» poznal I.agorija, Bartolo- 
meia. medtem ko je bil Spagnuolo 
član «P 2». Salvini se je sestal tu
di s Saragatom, a brez Gejlijevega 
posredovanja. Generala. Santovita pa 
je spoznal le ob priliki procesa o 
pokolu na vlaku «Ita'irus». Glede 
Calvija Salvini trdi, da mu ni zna
no, da je bil predsednik Banco Am-

brosiano framason. Ob koncu svo
jega dolgega zaslišanja je Salvini 
izjavil, da so v framasonskih vrstah 
osebnosti vseh političnih strank tu
di komunisti, ki so krasni prostozi
darji, a trpijo, ker jim tega parti-

Pannella obtožuje vlado 
mačehovskega 
odnosa do lačnih

RIM — Voditelj radikalne stran 
ke Marco Pnnnella, ki se že štiri 
dni popolnoma odreka hrani in pi
jači, da bi tako vzbudil pozornost 
italijanske javnosti do problema la 
kote v svetu, je med včerajšnjo 
tiskovno konferenco obtožil vlado, 
da se izogiba temu problemu. Do
končno naj bi zamrznila predlog 
1300 italijanskih županov za boj pro
ti lakoti v svetu in za letos ne na 
merava porabiti niti lir« ,

Pomembna diplomatska misija 
Colomba v Latiaski Ameriki
LIMA — Italijanski zunanji minister Emilio Co- 

lombo je ob predsinočnjem prihodu na Krnsko leta- 
Ušče še enkrat potrdil pomen svojega osemdnev
nega uradnega obiska v Latinski Ameriki. V po
govoru z novinarji je poudaril, da se bo z naj
višjimi predstavniki perujskih, brazilskih in argen
tinskih oblasti sicer pogovarjal predvsem o bilate 
ralnih odnosih, da pa bo posebno pozornost po 
svetil tudi izboljšanju odnosov med Evropsko skup
nostjo in latinskoameriško celino. Pomiritev ozračja 
med Evropo in Latinsko Ameriko po falklandski 
vojni naj bi bil sestavni del njegove misije v treh 
najpomembnejših latinskoameriških državah. ItaKja 
je sicer zaradi svojega posebnega položaja, kar 
polovica Argentincev je italijanskega porekla, že 
doslej igrala pomembno vlogo pri posredovanjih med 
VeUko Britanijo in Argentino. To vlogo namerava 
v naprej še okrepiti in postati neke vrste povezo 
valni člen med Latinsko Ameriko in EGS.

Na Umskem letališču je Colomba sprejel peruj 
ski zunanji minister Javier Arias Stella. s katerim 
se je italijanski zunanji minister včeraj popoldne 
zadržal na daljšem prijateljskem pogovoru. Poleg 
že omenjene teme o izboljšanju odnosov med EGS 
in Latinsko Ameriko sta izmenjala mišljenja še 
o razmerah v Srednji Ameriki, odnosih med Vzho 
dom in Zahodom ter o gospodarskem sodelovanju 
med razvitimi in nerazvitimi državami. Prav v okvi
ru tega gospodarskega sodelovanja, v katerega se

aktivno vključuje tudi Italija, sta pregledala po
godbo med dvema itahjanskima družbama, ki de
lujeta v okviru EFIM in IRI, ter perujskim mini
strstvom za kmetijstvo o študiji za meliorizacijo 
dela Amazonskega gozda, študijo bo finansiralo 
italijansko zunanje ministrstvo.

Italijanski kmetijski strokovnjaki bodo sodelo 
vah pri iskanju novih možnosti za boljše izkorišča
nje Amazonskega gozda pri pridelavi sladkornega 
trsa. Omenjena študija pa bo vsebovala tudi pred 
loge za razširitev živinoreje in za povečanje pri 
dela ve raznih poljščin.

Colombo se je včeraj dopoldne sestal tudi z ita 
tijanskimi diplomatskimi predstavniki v latinsko
ameriških državah, katerim je predstavil pobude 
itahjanske vlade za normalizacijo odnosov med 
temi državami in Evropsko skupnostjo. Skupaj so 
pregledali tudi možnosti, da bi na najmanj boleč 
način v Latinski Ameriki odpravili občutke uža
ljenosti ob argentinskem porazu na Falklandskih 
otokih. Srečanje med Colombom in italijanskimi 
veleposlaniki se je nadaljevalo tudi popoldne po 
pogovorih vodje italijanske diplomacije s perujskim 
kolegom Stello.

Minister Colom bo se bo danes sešel s peruj
skim predsednikom Femandom Belaundejem Terry- 
jem. z ministrskim predsednikom in ministri, ki so 
odgovorni. za gospodarske resor je ter z Umskim 
županom, ki atu bo podelil pomembno odlikovanje.

orožjem predajo v vojašnicah, si
cer da bodo z njimi neusmiljeno 
obračunali, a kaže, da poziv ni za
legel.

Predsednik Moi je danes izrazil 
obžalovanje nad nastalo škodo, ki 
si jo je ogled;! v mestnem središču, 
pod močno stražo vojske. Začeli so 
že z obnavljanjem do golega oro
panih in razdejanih trgovin, nekaj 
živilskih trgovin pa so znpva od
prli in kupcem razprodaU vse za
loge najnujnejše hrane. Navkljub 
ponovnim pozivom oblasti pa uradne 
in poslovne ustanove še niso obno
vile normalnega dela, zavoljo od
sotnosti uslužbencev.

Vlada je zaprla nairobijsko uni
verzo v Kenyattov koledž zunaj me
sta ter pozvala študente, naj odi
dejo v svoje vasi ter se prijavijo 
krajevni oblasti, sicer c'a bodo ve
ljak za «prevratnike» in jih bodo 
najstrože kaznovali. Vlada je nam
reč ugotovila, da so študentje sode- 
lovah pri plenjenju in podprli »spod
letele nerede*, kot zdaj uradno ozna
čujejo spodleteli udar letalskih sil.

Kot so objavih, se je upomikem 
po tistem, ko so v nedeljo zarana, 
okrog tretje ure po polnoči, zavzeli 
radijsko postajo in razglasih oblast 
»nacionalnega sveta za rešitev*, 
pridružilo kakih 600 študentov bli
žnje univerze, tisti iz koledža pa 
so krenili proti mestu. Piloti so 
dah študentom orožje in eden nji
hovih predstavnikov je prišel na ra
dijsko postajo ter podprl »revolu
cijo 1. avgusta*, kot je označil udar. 
Uporniki so pričakovali, da se jim 
bo pridružilo ljudstvo in so pozne
je, ko so jih napadle kopenske si
le, pozvali študente, naj streljajo. 
A večina jih je ta čas ropala.

Današnji tisk je objavil, da j« 
upor vodil letalski polkovnik M\va- 
thi iz baze Embakasi kakih 15 ki
lometrov zunaj prestolnice, ki je 
verjetno z nekim drugim častnikom 
ter dvema pilotoma pobegnil v ne
deljo opoldne v Tanzanijo. Vse se je 
očitno začelo z nepomembnim pre
pirom v nekem disku, a že kmalu 
se je upornikom, iz Embakasija pri
družila še letalska baza Eastleigh 
v mestu ter Nanyuki na severu de
žele. Po uradnih podatkih naj bi 
bilo v protinapadu vladi zvestih 
kopenskih sil ubitih v Nairobiju — 
največ v srditi bitki za radijsko po
stajo — 71 pripadnikov zračnih sil, 
najmanj 30 pa v bazi Eastleigh, 
ki so jo v nedeljo popoldne dvakrat 
bombardirali iz helikopterjev. To 
bazo je zavzel 3. bataljon iz Naku- 
ruja, 200 kilometrov zahodno od 
Nairobija, kjer se je v času udara 
nahajal predsednik Moi. Priznali so, 
da je bilo več mrtvih na strani 
pehote, niso pa rekh, koliko.

Prav tako še ni znano. koUko je 
bilo mrtvih med civilisti. Objavili 
so samo, da so v glavno mestno 
bolnišnico sprejeli nad 500 ljudi s 
strelnimi ranami, in da je vmes 
vsaj 200 huje ranjenih. Radio je 
še davi pozive’ na pomoč krvoda
jalce. | Po vsej prihki je bilo ubitih 
v navzkrižnem ognju desetine ci
vilistov. med njimi tudi en japonski 
turist in neka zahodna Nemka.

Predsednik Mod se je znova za
hvalil «junaškim kopenskim silam, 
mornarici in policiji* za pomoč v 
uničenju upora, letalstva pa ni o- 
menil in kot kaže, je obsojeno za 
nerede v celoti in bo tako zdaj prak
tično obglavljeno.

Prejšnjo noč je bilo na posamičnih 
koncili Nairobija še slišati občasno 
streljanje, zlasti še na mestnem 
obrobju. V dežeh še naprej velja 
policijska ura od mraka do zore in 
letahšča so še zaprta. Sicer pa za
gotavljajo, da so poglavitna žarišča 
upora obvladaM, tudi tisto v Nanyu- 
kiju, od koder so še včeraj s stra
hom pričakovah morebitni napad 
bombnikov. V celem pa je mogoče 
reči, da je napetost popustila in 
da se ljudje obnašajo dosti bolj 
sproščeno.

To je bil že dragi poskus udara 
v Keniji, po tistem januarja 1964 
le nekaj mesecev po razglasitvi 
neodvisnosti, ko so morah, zaradi 
upora 170 vojakov, razpustiti 11. 
pehotni bataljon. Leta "171 pa so 
razkrili pripravljanje zarote v zra
čnih silah in so voditelja ter 13 
dragih udeležencev obsodili na za
por do desetih let. Tudi tedanja 
zarota je bila. kot zdajšnja, poU- 
tično radikalna in voditelj upora je 
priznal, da si je obetal podporo so
sednje Tanzanije. Tokrat sta tako 
Tanzanija kot Uganda zanikali vsa
ko udeležbo pri uporu.

Današnji tisk napoveduje zdaj naj
ostrejše ukrepe proti letalskim si
lam v deželi, hkrati pa opozarja zo
per navzočnost vojske v javnem 
življenju. »Vojaki sodijo v vojašni
ce*. komentira tisk, nobene vloge 
nimajo pri upravljanju dežele. Tisk 
hkrati poudarja, da je «izvoljena 
vlada, pa naj bo še tako skorumpi
rana in slaba, zvečina boljša od 
vojaške hunte*, na kar opozarjajo 
številni primeri iz Afrike. Tisk tudi 
piše, da »o bili uporniki v vojaškem 
pogledu amaterji, politično in ideo
loško pa naivni, tako da si lahko 
ljudje oddahnejo, da njiliova »re
volucija* ni povzročila v dolg' leta 
stabilni Keniji anarhijo in kaos. To
da rane, ki jil je deželi zadal ta 
poskus udara, se bodo očividno celi 
le še dolgo.

TIT DOBERIEK
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DEŽELNI SVET MORA VZETI NA ZNANJE ODSTOP COMELLIJEVEEA ODBORA

V petek izredna seja deželne skupščine
KPI: kriza odraz kontrapozici j v večini

KD je medtem že začela dvostranska posvetovanja ■ Ostra 
ocena deželnega komiteja KPI ■ Stališči DP in PDUP

Deželni svet F-JK se bo v pe
tek sestal na izredni seji: tako ie 
včeraj sporočil predsednik skupšči
ne Colli po seji načelnikov svetoval
skih skupin, ki so se sestali, da bi 
razpravljali o novem položaju, po
tem ko je predsednik deželne vlade 
napovedal svoj odstop: na petkovi 
seji bo morala deželna skupščina 
vzeti na znanje odstop predsednika 
odbora, kateremu avtomatično sle
di tudi odstop celotnega odbora, s 
čimer se bo deželna kriza tudi for
malno začela. Na seji načelnikov 
svetovalskih skupin ie bilo tudi 
gklenjeno, da se bo na seji okrog 
tega vprašanja razvila razprava, ki 
.jo bo lahko tudi sklenilo glasovanje 
o kakšnem dokumentu.

Medtem pa je vprašanje deželne 
krize v središču pozornosti pri vod
stvih političnih sil. V ponedeljek 
zvečer se .je v hotelu ENALC pod 
Nabrežino sestalo deželno vodstvo 
KD, ki je, kot znano, sprožila krizo 
na deželi. Potem ko ie prišlo do i- 
stih zaključkov, s katerimi so v 
prejšnjih dneh razni strankini pred 
stavniki zagovarjali utemeljenost 
odločitve KD o odprtju krize, je

vodstvo KD imenovalo delegacijo, 
ki bo vodila pogajanja za obliko
vanje nove večine, poleg deželnega 
tajnika Braide jo sestavljajo še 
predstavniki tajniškega uraoa, ter 
za svetovalsko skupino na deželi Tu- 
rello in Dominici. Delegacija je dvo
stranska posvetovanja že začela: 
včeraj popoldne se je sestala z Li 
sto za Trst, jutri popoldne pa se 
bo srečala z delegacijo KPI. V ok 
viru posvetovanj za oblikovanje 
sporazuma na deželi gre še žabe 
ležiti, da sta se včerai popoldne na 
deželi sestala tudi deželni tajnik 
PSDI Zuccalli in tajnik LpT Giu- 
ricin.

O novem položaju .je v ponedeljek 
razpravljal tudi deželni komite KPI, 
ki je po zasedanju izdal ‘iskovno 
sporočilo v katerem je med drugim 
rečeno, da je kriza, ki se .je odprla 
na deželi, v resnici odraz osnovnih 
protislovij in nasprotovanj, ki so 
označevali odnose med strankami 
večine v teh mesecih in pa odraz 
očitne nezmožnosti deželnega odbo
ra. Zato je sedaj povsem absurdno 
— pravi deželni komite KPI — go
voriti o učinkovitosti odbora in o

S TISKOVNE KONFERENCE LAIKO - SOCIALISTOV

<Sporazum z LpT edina možna 
rešitev v sedanjem trenutku»

Pokrajinski tajnik PSI o sporazumu 
in slovenski narodnostni skupnosti

♦Sporazum med LpT ter laiko - so
cialisti je važen, ker zagotavlja naj
višjo stopnjo možne enotnosti v me
stu, z njim se odpira dialog z LpT 
in ji omogoča, da preveri možnost 
sodelovanja z ostalimi strankami, 
poleg tega pa pušča odprta tudi vsa 
vrata za nadaljnje sodelovanje tu
di z drugimi strankami po tej prvi 
začetni fazi.*

Tako je v imenu strank laičnega 
in socialističnega bloka včeraj de
jal pokrajinski tajnik PSI Pittoni, 
ko je skupno z ostalimi zainteresira
nimi pokrajinskimi tajniki (Maura 
za PRI, Berceta za PSDI in Dime- 
glia za PLI) na tiskovni konferenci 
govoril o dosegi sporazuma in o dol
gih pogajanjih, ki so privedla do o- 
blikovanja manjšinskih odborov na 
občini in pokrajini. «Sicer pa ne 
prikrivamo težav, ki jih bomo imeli, 
da bomo ta sporazum lahko uresni
čevali,* je nadaljeval, «ko smo ga 
sklepali pa smo pred očmi imeli in
teres mesta.*

Pittoni je na tiskovni konferenci 
tudi ponovil stališča, ki so jih dan 
prej iznesli deželni tajniki zaintere
siranih strank v Vidmu, ko so sklep 
KD o odprtju deželne krize ocenili 
kot neutemeljenega. »Problem se
stave odborov v Trstu ni bil nikakor 
povezan z vprašanjem deželnega od
bora,* je dejal, »saj sta vprašanji 
popolnoma samostojni.* Potem ko 
je podrobno orisal celotni potek po
gajanj, je Pittoni tudi v imenu osta
lih zainteresiranih tajnikov dejal, da 
je bila izbrana rešitev edina možna 
v tem trenutku tako zaradi križa
nih vetov nekaterih strank, pred
vsem pa zaradi zadržanja KD, ter 
da bi seveda preprečili sestavo manj
šinskih odborov LpT.

S tem v zvezi je bil govor tudi 
o deželni enotnosti in obenem pou 
darjeno, da je ta sporazum nikakor 
ne izpodkopava; ker se je že na 
krajevni ravni začel dialog z Listo 
za Trst, obstajajo tudi možnosti, je 
bilo še rečeno, da se bo ta dialog 
lahko nadaljeval tudi pri reševanju 
deželne krize.

Kako pa laiko - socialisti odgova
rjajo na zaskrbljenost slovenske na
rodnostne skupnosti zaradi dosege 
sporazuma z Listo za Trst, na za
skrbljenost, ki jo nekateri dogodki 
s prvih občinskih sej tudi upraviče
no utemeljujejo? »Za dosego tega 
sporazuma bi morala biti predvsem 
zainteresirana slovenska narodno
stna skupnost,* je dejal Pittoni, »saj 
je jasno, da je prav ustvaritev mir
nega sožitja med obema narodno
stnima skupnostima najboljši način 
za začetek reševanja njenih speci
fičnih problemov. Vprašanje izgla
sovanja zaščitnega zakona je stvar 
parlamenta,* je še dejal Pittoni, «in 
z njim v zvezi izražamo željo, da 
bi parlament čimprej izglasoval za
kon, ki naj odgovarja interesom slo
venske narodnostne skupnosti, ne 
da bi pri tem oškodoval interesov 
italijanske večine.* Pittoni je še de; 
jal, da niso vsi listarji protislovenci 
in pristavil, da v dokaz temu lahko 
prištejemo predložitev zakonskega 
osnutka za zaščito manjšin iz F-JK 
v parlamentu; ni pa povedal, kar 
je sicer splošno znano, da ga je 
poslanca Benco Gruber nato tudi 
umaknila pod pritiskom strankinega 
vodstva.

Rečeno je tudi bilo, da je ta spo
razum lahko tudi jamstvo, da se 
najbolj desničarski krogi liste ne 
bodo več mogli znašati proti Sloven
cem in njihovim zahtevam, ker bi v 
nasprotnem primeru lahko prišlo 
tudi do razbitja sporazuma Rečeno 
je še bilo, da so v sporazumu v glav
nem zaobjete programske točke biv
šega pokrajinskega Carbonejevega 
odbora, ki so ga tudi komunisti pod
pirati in da so v njem skoraj v ce
loti sprejete zahteve SSk, ki jih je
iznesla, dokler je sodelovala na po
gajanjih,

V zvezi z dosego sporazuma za 
občino in pokrajino je tiskovno spo
ročilo včeraj izdal Movimento Trie- 
ste; podpisala sta ga pokrajinski in

občinski svetovalec Fabio Omero 
in Paolo Parovel. V njem je med 
drugim rečeno, da edini rezultat te
ga sporazuma je ta, da manjše stran
ke z odpovedmi lastnim principom 
in predvolilnim obvezam dajejo liniji 
liste demokratično legitimacijo v za
meno za povrnitev polovice uprav 
ne oblasti.

Odloki za šolsko osebje
Na oglasnih deskah pokrajinskega 

šolskega urada in posameznih šol je 
razobešena začasna lestvica učnega 
osebja za nova imenovanja na sred
njih šolah. Rok za morebitne ugo
vore zapade 8. avgusta. Šolski sin
dikat CGIL s tem v zvezi .'•poroča, 
da so bili objavljeni ministrski ukre
pi za vključevanje v stalež -uspo
sobljenega učnega osebja ter po
možnega osebja in za pripravo na
tečajev za osebje brez habilitacij
skega staleža.

Prav tako so te dni razobesili odlo
ke o vključevanju v stalež učnega 
osebja na osnovnih šolah. Rok za 
predložitev predvidenih izjav zapa
de 23. avgusta.

• Ob koncu tega meseca zapade 
rok za obvezno cepljenje psov in 
drugih domačih živali proti gozdni 
steklini.

trdnosti večine, ko pa .jo je opozi
cija v deželnem svetu večkrat pre 
glasovala. Te dogodke se sedaj sku
ša zamolčati v poskusu, da bi pri
šlo do obnovitve dosedanje večine; 
za KPI je to napaka, ker .je spričo 
novih nalog, ki čakajo deželno u- 
pravo, v sedanjem trenutku potreb
no drugačna strategija in učinkovi
tost, ki jih dosedanja koalicija go
tovo ni pokazala.

Povsem očitno se je pokazalo — 
pravi še deželni komite KPI — da 
taka oblika upravljivosti se v naš; 
deželi ni obnesla in zato je nemo
goče, da bi s .ponovnim oblikova
njem take večine lahko reševali vr
sto velikih problemov v tem zad
njem obdobju zakonodajnega man
data. KPI bo vsekakor zaprosila za 
sestanek z delegacijami vseh demo
kratičnih sil, da bi preverila raz 
položljivost za spremembo sedanje
ga političnega okvira in da bi kon
čno premostili protikomunistično di
skriminacijo. Deželni komite KPI 
nadalje poudarja, da PSI, ki je v 
zadn.jem času v deželnem svetu po
kazal pozornost za stališča KPI gle
de problemov gospodarske krize in 
priznal potrebo po reviziji politič
ne linije, ki jo je glede teh pro
blemov imel deželni odbor, pa ima 
sedaj priložnost, da z dejanji poka 
že to svojo usmeritev, ki tahko e- 
notni levici zagotovi večjo pogodbe
no moč v odnosu s tistimi silami, 
ki se zoperstavljajo koreniti preno
vitvi dosedanjih usmeritev.

Deželni komite KPI zaključuje 
svoje tiskovno sporočilo z ugotovit
vijo, da morajo vse demokratične 
sile, začenši s KD, premisliti ob 
tej deželni krizi na razprave, ki so
v teku v številnih deželah in kra 
jevnih upravah, kjer začenjajo pa
dati ideološki predsodki do KPI in 
kjer se večine in opozicije obliku
jejo na osnovi programov.

V zvezi z odprtjem deželne kri
ze .je načelnik svetovalske skupine 
DP v deželnem svetu Giorgio Ca 
vallo včeraj izročil odprto pismo na
čelnikom skupin PSI, PSDI, PRI, 
PLI, PDUP, LpT in MF, v kate
rem med drugim obsoja to odloči
tev KD. Poleg tega DP dale pred 
log, da bi se na deželi, na osn>
vi nekaterih programskih točk, ka
terim bi lahko dodali še druge, ob
likovala večina «demokratične obve
ze*; predlog je namenjen strankam 
laičnega in socialističnega bloka 
levic* b**-drugim krajevnim in av 
lonojnistienim silam.

Tudi svetovalska. sfea&ina PDUP 
.je v zvezi z deželno krizo izdali 
tiskovno sporočilo, v katerem med 
drugim pravi, da je edini razlog za 
odprtje krize le boj za porazdelitev 
oblasti. Gre torej za krizo, k1 je po 
mnenju PDUP prebivalstvo ne razu
me in ki ponovno iemlie dobro ime 
demokratičnim institucijam. Rezul
tat tega pa je, da zainteresirane si
le niso zmožne vladati ne v Trstu 
in niti v deželi. S tem v zvezi pa 
svetovalska skupina PDUP še izra
ža željo, da bi se komunisti ob tej 
priložnosti ne zavzeli za obnovitev 
politike solidarnosti s KD.

Zahvala in voščila
dr. Vittoria Siclarija 
občinskemu osebju

Izredni komisar na tržaški občini 
dr. Vittorio Siclari je ob zaključku 
svojega mandata poslal občinskemu 
osebju pismo, v katerem se zahva
ljuje za sodelovanje in pomoč, ki 
jo je bil deležen v svoji nelahki 
funkciji. »Kar je izredna uprava 
lahko naredila v osmih mesecih v 
korist tržaške skupnosti,* je rečeno 
v pismu, «je sad delavnosti, napo
rov in čuta dolžnosti občinskih u- 
službencev, ki so brez izjeme in 
včasih tudi preko mej, ki jim jih 
je nalagala dolžnost, izvrševali vse, 
kar so nalagale potrebe*.

V nadaljevanju svojega pisma dr. 
Siclari izraža željo, da bi se čim
prej in na najboljši način rešilo 
vprašanje preosnove osebja, kar 
naj bi omogočilo občinskemu apara
tu, da bi še učinkoviteje reševal po
trebe občanov.

• Tržaška občina je uvedla novo 
parkirišče za taksije na odseku za 
pešce med avtobusno postajo in gre
dico pred izhodom iz starega prista
nišča. Prejšnje parkirišče je bilo na 
Trgu Liberta pred avtobusno postajo.

OBISK V POČITNIŠKI KOLONIJI SKGZ

V Zgornjih Gorjah ne poznajo dolgočasja
27 dečkov in 22 deklic iz tržaške pokrajine se je tu prav lepo orga
niziralo - Obisk taborišča v Begunjah je nanje napravil velik vtis

Slovenski raziskovalni inštitut spo
roča, da bodo uradi zaprti do 20. 
avgusta.

Sredi razcvetenih senožet iin vab
ljivih sadovnjakov, le nekaj kilome
trov od Bleda, se razkazuje gorenj
skemu svetu mala vas, ki so jo naši 
predniki imenovali — Zgornje Go
rje. če pogledaš naokoli, ti pogled 
seže daleč - daleč, po vseh bližnjih 
dolinah in strminah, vse do Julijskih 
Alp. Zdi se, da se ta tipično alpska 
pokrajina smeje, kot so se ob našem 
prihodu smejali naši otroci, ki le
tujejo v počitniški koloniji Zveze 
prijateljev mladine iz Slovenije. Svo
je dvotedenske počitnice v Gorjah, 
ki jih vsako leto organizira Sloven
ska kulturno - gospodarska zveza, 
preživlja tu letos Tl dečkov in 22 
deklic. V tržaški pokrajini so njihovi 
domovi posejani po skoraj vseh 
mestnih četrtih in kraških vaseh. Ni
smo za vsakega posameznika pre
verili, od kod je doma, slišali pa 
smo za Dolino, Trebče, Prosek, Ba
zovico, Rojan, Barkovlje, Nabre
žino...

Ko smo jih v ponedeljek obiskali, 
je bil za njimi že teden počitnic. Po
čutje je bilo odlično, kljub temu,

da jim je precej sistematično naga
jalo deževno vreme. Ah, ta dež, ki 
nikoli ne gre na počitnice! Pa so se 
naši znašli: izmislili so si nove igre, 
izkoristili so vsak sončni žarek, ta
ko, da je bil kljub kislemu vreme
nu njihov vsakodnevni program pe
ster in razgiban. Zasluga, da ni bilo 
dolgočasja, gre v prvi vrsti petim 
vzgojiteljem, ki so znali tudi tako o- 
bmiti pravice in dolžnosti, da je ži
vljenje na letovanju vsem prijetno. 
To so Sonja Pečar, ki koordinira in 
vodi delo, Drago Grilanc in Aleksan
dra Gomišček (prvi je vzgojitelj, 
druga pa študentka v tržaškem Di
jaškem domu), učiteljica Marija 
Škerlavaj in končno — dulcis in 
fundo — Milena Kordež. Zanjo so 
otroci najbolj navdušeni. Zakaj? Mi
lena je strokovnjakinja za telesno 
- kulturno in rekreacijsko dejavnost, 
ta njena dobrina pa je tesno pove
zana z zabavo in športim udejstvova- 
jem mladih letoviščarjev. Do sedaj 
jih je najbolj navdušil »suhi sla
lom*. Zakaj suhi? Trava ni sneg, za
to pa se po strmem in ostro vijuga-
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TISKOVNA KONFERENCA SINDIKALNE ZVEZE

Proti sedanji krizi je potreben 
zakon o reformi železniške službe

Sindikalisti so včeraj prikazali novinarjem vzroke, 
zaradi katerih je železniški prevoz nekonkurenčen

Deželna sindikalna zveza prevoz
nikov CGIL, CISL, UIL je priredila 
včeraj tiskovno konferenco, da bi 
seznanila .javnost s perečimi proble 
mi državne železniške službe in s 
potrebo, da parlament izglasuje za
kon o reformi železnic.

Tiskovno konferenco, ki .je bila na 
sedežu CISL v Trstu, je otvoril pred
stavnik CISL Feletti, ki je poudaril, 
da ima vprašanje prevozov m spe
cifično železniških prevozov velik 
pomen prav v naši deželi, ki meji 
na Avstrijo in Jugoslavijo in kjer 
delujeta luki v Trstu in Tržiču. Fe
letti je v tem smislu poudaril važ
nost del za uvedbo dvojne ponteb- 
ske železniške proge in pa aradnjo 
ranžirne postaje v Červinjanu. 0- 
be strukturi bi morali pomeniti ve
liko gospodarsko pridobitev za vso 
deželor tu - je Feletti poudaril tudi 
zavzemanje deželne uprave.

Predstavnik CGIL Femando Dreos 
si pa""je “h Svojem posegu razčle
nil sedanjo nezadostnost železniških 
služb in pa potrebo po reformi. Pri
čel je s podatkom, da se v Italiji 
vrši po železnici samo 17 odstotkov 
vsega blagovnega prometa, levji 
delež ima torej cestni promet, ki 
lahko razpolaga z razvito avtocest
no mrežo. Tudi pri potniškem pro
metu so stvari podobne. Pri tem ie 
treba poudariti, kar je bilo razvid 
no tudi iz Dreossijevih besed da je 
prevoz s kamioni v zasebnih rokah 
pa tudi avtoceste so v veliki meri 
last zasebnih družb, železnica pa je
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PO USTREZNEM SKLEPU ODBORA CIPE

Tudi pri nas odlog stanovanjskih izgonov
V seznamu območij, na katerih ie stanovanjski problem 
posebno «vroi», so tudi vse občine tržaške pokrajino

Po podatkih, ki jih je pred dnevi 
objavil Osrednji zavod za statistiko, 
bo v Italiji do konca leta 1983 za
padla veljavnost okrog 4,5 milijona 
najemninskih pogodb. To pomeni, 
da se bo moral velik delež vseh 
italijanskih družin v prihodnjih me
secih spoprijeti s hudim socialnim 
problemom sodnega izgona iz stano
vanj. Problem je toliko bolj pereč, 
ker gradnja novih stanovanj še zda
leč ne dosega naraščajočega po
vpraševanja ter v nekaterih deže
lah celo nazaduje. Furlanija Julij
ska krajina se uvršča med dežele, 
katerim se v tem pogledu godi naj
slabše, če upoštevamo, da se je šte
vilo na novo načrtovanih stanovanj 
v zadnjem letu zmanjšalo kar za 
27,5%, in sicer z 8.779 v letu 1980 
na 6 361 stanovanj v lanskemu letu.

Tudi na Tržaškem so se v zad
njih tednih začeli množiti primeri 
odpovedi najemninskih pogodb. Or
ganizacije stanovanjskih upravičen
cev so vsled tega prav pred dnevi 
sklenile, da bodo v sodelovanju z 
drugimi sindikalnimi in socialnimi 
silami zahtevale izglasovanje novih 
zakonodajnih ukrepov, ki naj omili
jo to pereče socialno vprašanje živ
ljenjske važnosti za milijone itali
janskih in za tisoče tukajšnjih 
družin.

Medtem je Medministrski odbor 
za gospodarsko načrtovanje (CIPE) 
v zvezi s tem včeraj določil 186 
občin na italijanskem državnem o- 
zemlju, v katerih bo mogoče doseči 
odlog stanovanjskega izgona v skla
du z ustreznimi določbami »Nicolaz- 
zijevega zakona*. Gre za občine, v 
katerih je stanovanjski problem se 
posebno pereč, »vroč*, in med kate
re je CIPE uvrstil vse občine z več 
kot 300.000 prebivalci ter občine, ki 
na te občine mejijo. V seznamu pa 
so tudi vse občine v tržaški pokra
jini, in sicer občine Trst, Milje, Do
lina, Repentabor, Zgonik in Devin - 
Nabrežina. To pomeni, da je CIPE 
upošteval zahtevo tukajšnjih sindi
katov stanovanjskih upravičencev, 
da se tudi Trst vključi v seznam 
»vročih* področij, katerim bo pri

znana olajšava omenjenega odloga.
Najemniki, ki jim grozi izgon iz 

stanovanja, bodo v smislu sklepa 
CIPE lahko zaprosili za odlog iz
gona za čas od 4 do 12 mesecev 
(pri tem pa bo treba upoštevati 
morebiten odlog, dosežen že na po
dlagi ustreznega zakonskega odloka 
iz lanskega novembra). Za odlog 
bodo lahko zaprosili tudi najemniki, 
na račun katerih bi sodni organi iz
rekli razsodbo o izgonu v roku 18 
mesecev. Odlog nasprotno ne oo 
priznan najemnikom, ki bi bili v 
zaostanku s plačilom najemnine ter 
takim, ki razpolagajo z letnim dru
žinskim dohodkom nad 18 milijonov 
lir. Prošnjo za odlog izgona bodo

morali zainteresirani najemniki vlo
žiti v roku 30 dni po objavi sklepa 
CIPE v Uradnem vestniku.

Samotna smrt 
priletne ženske
V ponedeljek je 70-letni Mario 

Rocco obvestil gasilce, da je ze 
dva dni zaman skušal stopiti v 
stik z materjo, 95-letno Ginevro 
Corradini vd. Rocoo. Gasilci so za
to vdrli v stanovanje gospe, na 
Ul. Petronio 22 in odkrili njeno 
truplo. Zdravnik rdečega križa, ki 
je prihitel na mesto, je ugotovil, 
da je gospa umrla že v petek, ver
jetno naravne smrti.

državna. Konkurenca torej ni sa
mo med železnico in cesto ampak 
tudi med zasebnim in državnim. 
Vlak .je pri tem pastorka, čeprav 
povsod po Evropi ponovno vrednoti
jo železnice, ker so ponavadi ce
nejše od cest.

Zakaj je italijanska železnica v 
krizi? Dreossi je v tem smislu na
kazal nekaj bistvenih pomanjkljivo
sti, ki ne bi smele biti dopustne.

Železnico tare birokratsko poslo
vanje, ki .je značilno za ves držav
ni aparat. Vse se odloča v Rimu, 
lokalna poveljstva imajo malo av
tonomije, ošibl.jena je iniciativa po 
sameznikov tako vodstvenega oseb
ja kot delavcev, odprto je vpraša
nje poklicne usposobljenosti Sami 
sindikalisti so včeraj priznali, da 
beležijo nizko produktivnost delav
cev, Skratka, železnica nbh morala 
biti konkurenčna drugim prevoznim 
sredstvom, vodena pa je na star, 
birokratski način, ki'"ne vzpodbuja 
imciative in niti iie tistih, ki bi se 
lahko železnice posluževali.

Ob vsem tem smo izvedeli za ab
surd; leta 1981 .je bil odobren inve
sticijski načrt v znesku 12.500 mi
lijard. Zakonski osnutek, ki bi mo
ral preosnovati železniško službo, 
pa leži v predalih že 21 mesecev. 
Rezultat tega je, da železniška služ 
ba s svojim aparatom ni v stanju 
uporabiti nakazane vsote tako, da 
ostaja neizkoriščena velika mož
nost. Čudno se sliši, da železnice 
ne morejo uporabiti denarja za iz
boljšanje svojega prometa, za po
sodobitev vlakov, prog itd., ko oa 
hkrati poslujejo z veliko izgubo. 
Hkrati .je nesprejemljivo tudi to, da 
kljub gospodarski krizi in brezpo
selnosti obstaja,jo neizkoriščeni ka 
pitali, ki bi lahko dali novega za 
gona tako v važni gospodarski de
javnosti, kot je prav železniški pro
met. Sindikalisti so tu jasno pove
dali. da obstajajo za takšno stanje 
jasne politične odgovornosti, ki jih 
je treba izslediti in nanje pokazati 
s prstom.

Sindikalisti so izvajanja podkre 
pili s primeri. Omenili so tako ob
voz v Trstu, ki so ga gradili preko 
20 let, omenili pa so tudi dela za 
dvojno pontebsko progo: medtem 
ko so dela za izgradnjo avtoceste 
lepo napredovala, so potekala de 
la na železnici z zamudo in s te
žavami, čeprav je zemljepisna lega 
in s tem tudi težave za obe progi 
v bistvu ista, saj gresta železnica 
in cesta skorajda vštric.

V čem je torej bistvo zakonske 
ga osnutka, za katerega se smdika 
ti borijo, da bi nrišel čimprej v 
razpravo v parlament? Dreossi je 
poudaril, da osnutek predvideva 
večjo avtonomijo železniških služb

delno «odcepitev» slednjih od drža
ve, saj so železnice neposredno od
visne od ministra za prevoze, in 
«menažerski» pristop. To pomeni, 
da bi imel sam upravni svet večjo 
avtonomijo pri odločanju in pri do
deljevanju sredstev. Odgovornosti in 
pristojno: ti bi bile tudi decentralizi
rale L.ko. da bi lahko Krajevna 
vodstva reševala določene proble
me, ne da bi morali razni načel 
niki oddelkov za vsako malenkost 
naslavljati prošn.je v Rim. V tem 
smislu bi morali povečati tudi de
lovno usposobljenost posameznikov.

Na včerajšnji tiskovni konferenci 
so bili prisotni tudi nekateri kra
jevni predstavniki železniških služb, 
ki so v bistvu potrdili potrebo po 
večji avtonomiji. Sindikalisti so na
to dejali, da če vlada ne bo pravo 
časno ukrepala. bO"prišlo jeseni do 
vsedržavne protestne stavke.

Kaj lahko mi dodamo k vsemu te
inu? Kot navadni državljani vidi
mo. da se na železnice ne moremo 
vedno zanesti, čeprav so vozovnice 
vedno dražje. Ni torej prave moti
vacije za potovanja z vlakom, ob 
vsem tem seveda ni prijetne sliša
ti, da obstaja denar za ureditev 
boljše službe, da pa je zaradi po
manjkanja politične volje struktu
ra železniških služb taka, da lah
ko proizvaja samo izgubo in da ne 
more uporabiti denarja, ki je na
menjen delu za boljše storitve in 
ponudbe. To so pač vražji vozli 
italijanske republike ...

sto začrtanem pobočju spustijo nav
zdol kar v teku. Kdor zabeleži naj 
nižji čas, je zmagal. Seveda, napi
sati je lahko, narediti pa... veliko 
bolj zabavno. No, tudi nočni in orien
tacijski pohodi niso od muh, pa no
gometna tekma, namiznoteniški tur
nir, ekipne igre, lov na lisico, bad- 
mington, med dvema ognjema, hoja 
na bližnje griče, vse navdušuje o- 
troke. Pozna se, kot pravi Milena 
da imajo v osnovni šoli premalo te
lovadbe in športnih iger, zato jih 
tu vsaka taka pobuda navduši. Naj 
še povemo, da je bila Milena jugo
slovanska prvakinja v teku s smuč
mi, da je simpatična in razpoložlji
va, in razumeli bomo, zakaj jo o- 
troci največkrat omenjajo.

Poudariti pa moramo, da ne za
nemarjajo drugih dejavnosti. Prid
no hodijo na krajše izlete v bližnjo 
okolico. Tako spoznavajo značilnosti 
krajev in ljudi, njihove običaje in 
navade. Konkretno: otroci so si v 
♦domači vasi* ogledali molžnjo, obi
skati pa mislijo tudi planšarijo pri 
Mežaklji. Pa še več tipičnih dejav
nosti domačinov so si ogledali: o 
umetnosti, kako lahko gojimo čebele 
in pridobivamo sladki med, ne da 
bi bili kot pustolovec, ki se je prav
kar prebil skozi nasad kaktusov, jih 
je naučil čebelar, kako žagamo le
sene hlode s pomočjo vode, so ugo
tovili v bližnji «žagi», kako izobliku
jemo zvonce vseh sort pa so spo
znali v zvončkljarni v Zgornjih Go
rjah.

Če naštejemo še izlete in spozna
vanje okolice Gorij ter Bleda, po
tem lahko imamo vsaj približno sli
ko, kaj Spominčice, Pike Nogavič
ke, Koprive, Ose in črvički ♦dela
jo* v teh dneh. Ta imena so si tr
žaške deklice in fantki izbrali, ko 
so se razdelili v skupine. Zaradi 
točnosti naj povemo, da so Spomin
čice najmlajše deklice, Pike Noga
vičke nekoliko starejše in Koprive 
pa so »punce* med 11. in 13. letom 
starosti. Fantje so stvar nekoliko 
poenostavili: mlajši so Ose, starejši 
pa črvički. Letos so se s pomočjo 
vzgojiteljev izredno dobro organizi
rali: sestavili so komisije za šport, 
kulturo in ocenjevanje sob, ob tem 
pa tudi izredno uspešna dežurstva, 
ki so pravnomočna ob kosilu in ve
čerji. Petra, ki je med najstarejši
mi, izdeluje načrt, po katerem se
vsak dan zvrstijo štirje dežurni, to 
sta dva mlajša in dva starejša mla
dinca oziroma mladinki. Priprava 
miz, natakarsko delo ter nato po
spravljanje (ob kosilu in večerji) — 
vse to je njihova stvar. Dolžnost 
traja en dan, kar omogoča, da so 
vsi »soudeleženi* te nadloge. Kuha
ricam pa gre skrb za toplo hrano. 
V glavnem je dobra, pravijo naši, 
nič po godu pa jim ni bil zdrob j! 
mlekom (žuf). Brr... tega se vsi 
neprijetno spominjajo.

Veliko stvari bi lahko še povedali. 
Mnogo je vtisov, ki smo jih zabele
žili med obiskom v Zgornjih Go
rjah. Od petja in igranja na har
moniko (za to virtuozno napenjanje 
meha je v prvi vrsti odgovoren 10- 
’etni Iztok), do dogovorjenih spora
zumov, kot so: ne bomo pili vode, 
ker razsaja trebušna gripa, ali: ne 
bomo kupovali sladoledov in Coca - 
Col, ker nam je čaja dovolj. Za 
vse priprave za kulturni spored pri 
kresu je motivna bližina ob večer-
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OPOZORILO NEDELJSKIM IZLETNIKOM

Trganje rož zna biti nevarno 
če je v bližini gozdni čuvaj

Odkar je stopil v veljavo zakon o zaščiti na
rave so Čuvaji naprtili nad 80 «slanih» glob

Številni tržaški izletniki med svo
jimi običajnimi nedeljskimi osvežu
jočimi sprehodi po Krasu večkrat 
posežejo po tej ali oni cvetici, da bi 
tako ohranili med tednom v svojih 
mestnih stanovanjih spominek na 
turo po kraški naravi. Nabiranje 
cvetic pa jih lahko zadnje čase, od
kar je stopil v veljavo deželni za
kon o zaščiti nekaterih vrst tukaj
šnjih rož, tudi drago stane. Če jih 
namreč gozdni čuvaj »zaloti* pri ta
kem prepovedanem trganju, jim 
lahko zasoli globo od 20 tisoč do pol 
milijona lir. Višina globe je seveda 
odvisna od »teže* prekrška, od šte
vila nabranih cvetic in od »stopnje*

NOVE PODRAŽITVE NE PRIZANESEJO NIKOMUR
V zadnjih dneh je bilo veliko govora o 

ukrepih vlade, ki določajo vrsto podražitev: 
od nekaterih alikvot IVA in davkov IRPEG 
in ILOR pa do bencina, plinskega olja in u- 
tekočinjenega plina. Poleg tega je v Trstu 
občinsko prevozno podjetje ACT prav isti 
dan povišalo tudi cene svojih vozovnic. Vse 
te podražitve bodo nedvomno prizadele mar
sikatero družinsko bilanco, a tudi podjetja 
se bodo soočala z novimi izdatki (davek IR 
PEG, povišani socialni prispevki za deloda
jalce za dopolnilno blagajno in zdravstvo).

Obrnili smo se do nekaterih predstavnikov 
različnih družbenih sektorjev, da bi izvedeli 
njihovo mnenje v zvezi z omenjenimi podra
žitvami. Najprej tstrokovno» mnenje direk
torja Slovenskega deželnega gospodarskega 
združenja, Vojka Kocjančiča: tMislim, da je 
jamranje v zvezi s podražitvami kot jamra
njr po toči, ki je že pobila. Država namreč 
potrebuje denar, da lahko vsaj delno krije 
primanjkljaj. Poti, ki jih ima na izbiro, pa 
so tri: povišanje dajatev za zdravstveno in 
socialno skrbstvo, tarife poldržavnih podjetij 
in povišanje posrednih ali neposrednih dav
kov. Država je torej skorajda prisiljena u- 
krepati na tak način. Jasno pa je, da je 
vzrok teh podražitev slabo upravljanje na 
vsedržavni in krajevni ravni, ki je v zadnjih 
letih privedlo do ogromnega državnega pri

manjkljaja. Dokler ne bodo te anomalije od
pravljene, bodo vsakoletni poletni poviški ve
dno bolj prizadeli državljane.»

Kaj pa s poviški bencina in naftnih de
rivatov? Obrnili smo se do enega izmed u- 
službencev pri bencinskih črpalkah na Ulici 
Fabio Severo in ga vprašali, kako so avtomo
bilisti reagirali na podražitev bencina in če 
je mnenja, da bo o prihodnjih mesecih manj 
odjemalcev, ker bodo ti raje kupovali cenejši 
jugoslovanski bencin. tSeveda so nekateri av
tomobilisti nekoliko godrnjali,* nam je dejal 
bencinar, rnekateri prvi dan sploh niso ve
deli za povišek in so ostali kar zaprepadeni. 
Mislim pa, da bo število odjemalcev ostalo 
vedno isto, saj so ljudje že navajeni na po
viške. Kdor je pač navajen kupovati ben
cin tu, se verjetno ne bo odločil za nakup 
čez mejo.*

Poviški cen bodo seveda v največji meri 
oškodovali družinske bilance tistih, ki se jim 
dohodki ne večajo sorazmerno z višanjem 
cen. V našem mestu so to v prvi vrsti upo
kojenci. Stanka Andolška, upokojenca s Ko n- 
konela, smo pri avtobusni postaji vprašali, 
kaj meni o novi ceni avtobusnih vozovnic in 
na splošno o zadnjih podražitvah. *Kar se ti
če cene vozovnic, bi dejal, da bo to zame 
postranskega pomena, saj imam abonma, ki 
se je podražil le za tisoč lir. Sicer so na

splošno ljudje glede te podražitve precej ne
zadovoljni. Osebno me bolj prizadenejo po
viški cen zelenjave, mesa in ostalih živil, 
to se na koncu meseca zelo občuti.* Vpra
šali smo torej za mnenje slovensko trgovko 
na drobno z jestvinami. *Cene jestvin pač 
niso odvisne od nas,* nam je dejala, *saj jih 
določijo trgovci na debelo. Zaslužka pa ni 
veliko, ker nam ga lep del požrejo davki.* 

Kakšen bo učinek povišanja davkov IR 
PEG in ILOR na ekonomsko stanje podjetij 
pc nam je obrazložil Vanja Lokar, admini
strator slovenskega podjetja, ki se ukvarja 
z uvozom in izvozom kave: «Dovka IRPEG 
in ILOR sta doslej odtegnila podjetjem pri
bližno 38 odst. letnega zaslužka, z novimi 
poviški pa se bo ta odstotek dvignil na 43 
odst. To je vsekakor negativno, saj so sko
raj vsa italijanska podjetja zadolžena naspro
ti bankam in eden od načinov, da se ta dolg 
poravna, je seveda ta, da se odtegne del 
zaslužka. Poleg tega gre del zaslužka v in
vesticije, kar pripomore k rasti celotne eko
nomije. Kakor pa se veča odstotek, ki je 
namenjen plačevanju državnega dolga, tako 
se investicije manjšajo. Kar se tiče ostalih 
podražitev pa menim, da se bodo povišale ce
ne tudi listih proizvodov, ki jim vlada ni 
neposredno določila podražitve, a so tako ali 
drugače povezani s ceno bencina.* M. O.

njihove zaščite. Doslej so naprtili 
gozdni čuvaji vsega več kot 80 glob, 
od katerih je znašala v poprečju 
vsaka po 170 tisoč lir. Največ glob 
so si prislužili nabiralci gob, ki ni
so imeli za nabiranje ustreznega do
voljenja.

Med »prepovedane* cvetice, tiste, 
katerih nabiranje je sploh prepove
dano, spadajo zlata lilija, planinka, 
stenski motovilec, perunika, rdeča 
lilija, narciz, beli lokvanj, potonika, 
gorska veternica, ogrščica in še ne
kaj vrst.

Ljubiteljem cvetja in zelišč je do
voljeno, da lahko naberejo (toda ne 
več kot en kilogram na dan) 26 v 
naši deželi najbolj razširjenih vrst 
cvetic. Med temi so vštete tudi ko
priva, meta, hmelj, pozidna rutica, 
origan, melisa, malina, robidnica, 
črna in rdeča borovnica, jagoda, ar
nika, beli siriščnik, navadni šipek 
in še druge. Od ostalih vrst je do
voljeno le omejeno nabiranje po naj
več deset stebelc za vsako vrsto 
rože.

# Služba za tehnično higieno SIT
Krajevne zdravstvene enote je pre
mestila svoje urade iz Ul. Torino 8 
na Trg Giotti 6 (tel. 793252 - 793536).

V pijanosti je žalil 
in se upiral agentom
Agenti letečega oddelka tržaške 

kvesture so v ponedeljek zvečer 
aretirali samozvanega 20-letnega 
Franca Livianija zaradi pijanosti, 
upiranja in žalitve javnih unkcio- 
narjev. Liviani je v pijanosti zlo
mil šipo neke izložbe v bližini glav
ne bolnice in si pri tem povzročil 
rane na desni roki. Zato so ga ob
vezali na oddelku za prvo pomoč 
glavne bolnice. Ko so se mu pri
bližali agenti da bi ga vprašali za 
razloge njegovega početja, jih je 
Liviani obsul z neponovljivimi psov
kami ter jih skušal napasti. Po ne
kaj minutnem boju je agentom u- 
spelo ga ukleniti in odvesti v zapor.

trikrat 
konem plesu, na katerem se 

na teden otroci zavrtijo... No. 
smo jih že v začetku vprašali,J*
sa se najbolj spominjajo, so na® 'f 
zboru odgovorili, da obiska taW
šča v Begunjah. . . ,

Ko so pripovedovali o celicah 
temni preteklosti, o talcih, o ott 
cih, ki so te grozote doživeli (v 
gunjah in nato v nacističnih taov 
riščih je umrlo 405 otrok), se £ 
jasnih zenicah prikradla senca._ a* j 
zi preteklost spoznavajo otroci ^ 
danjost. Zato so nato še bolj sp°nt“_ 
no poudarili, da je «lepo tukaj, 
teh senožetih, brez vojne, brez n 
varnosti*. Nato so se razpodi’ 
lika lekcija za odrasle, za vse 
ste, ki jim je mladina pri srcu- 

NADJA FILIPCB

Drevi na Gradu 
koncert Mie Martini

o*Na Gradu sv. Justa bo drevi . 
21.30 recital znane popevkarice * 
Martini, ki ga prireja tržaška' 
viščarska ustanova. Na koncertu 
Mia Martini izvajala svoj 
repertoar, za katerega je zrtai\„. 
vpliv ameriškega «rocka», P°. ^ 
di svoje najbolj znane Pfsin'u 
prejšnjih let. Rezervacija in P' y 
prodaja vstopnic v Pasaži 
primeru slabega vremena bo * 
cert v gledališču Rossetti.

NA GRADU SV. JUSTA

Danes odprtje razstave 
deželne umetniške obrti

Grd*Danes ob 18.30 bodo na - . ( 
sv. Justa odprli razstavo dete, 
umetniške obrti, ki jo prireja trx? 
ka letoviščarska ustanova ob so 
lovanju Ustanove za razvoj obrt’1 
tva v Furlaniji • Julijski krajm1 

Kot pravijo prireditelji, bo V,j. 
stava nudila možnost zanimive P’
merjave med dvema «šolama»■’ on°

•h*

iz Julijske krajine, ki se je rctZt”a. 
predvsem v preteklem stoletju . 
radi velikega povpraševanja nm 
niškega pohištva, in furlansko, 
se ponaša s tisočletno ira7tCJi- 
Svoje izdelke bo prikazalo 1* 
stavljavcev, ki so že prejeli 
Vilna priznanja tudi na mednor 
ni ravni, med temi Nabrežincb 
bert in Bogomila Doljak. . ^ 

Razstavo koordinira tržaškt *• ,
tik Carlo Milic, ki je tudi tiaPj^
besedilo za izčrpen katalog M. 
vilnimi črno-belimi slikami. 

bo odprta publiki do T?- 0va
bra vsak dan, vključno Pra?1% 
od 9.30 do 13. ure in od 15.30 do

V drugi polovici septembra

V Lipici bodo priredili 
seminar joge

jih količkaj zanima■
ih,

Vsi, ki
in ki bi se z njo radi seznama, 'r 
do imeli prihodnji mesec velik® P.^ 
ložnost. V hotelu Maestoso v LiP 
bo namreč od 21. do 23. septe® j, 
seminar joge, ki ga bo voda n. 
višji predstavnik umetnosti Ob, 
dovanja telesa in duševnosti 
Satyananda Paramahamsa, 
vitelj in voditelj najuglednejše
najpomembnejše šole joge v Bih®j 
v Indiji. Svvami Satyananda bo 
v septembru vrsto konferenc in..,, 
minarjev po Italiji, ob tej _ Pr' 9. 
nosti pa bo obiskal tudi naše ^ 
je. Za sedež seminarja so izbraI>.jj 
pico, da bi na ta način otnoS ( 
številnejšo prisotnost obiskovalce . 
obeh strani meje in dali s tem F,, 
spevek k zbliževanju ljudi, ki ** 
ob meji.

Seminar bo obsegal vrsto k011*, 
renc in praktičnih lekcij. Kvota ^fiO :udeležbo na seminarju znaša » .
soč lir za tri dni, če se prijavUe „ixi ca ni um, ov. K1 .•« V
odloči za poldnevno rezervacij ^ 
hotelu. V tem primeru mora do j 
avgusta plačati 30 tisoč lir. * r. 
ki se želijo udeležiti samo serr11 pj9- 
ja, pa morajo do 15. avgusta 
čati 35 tisoč lir. Lekcije se _ Jg. 
pričele 21. septembra ob 9. uri, ^ 
ključile pa 23. septembra ot) —
uri. Prijave je treba poslati na . 
slov Egidija Baissa, Repen 9® '
227-119).

Prometna nesreča
na Ul. Carduccl , ^
Včeraj opoldne je na Ulici ^ 

ducci 25-letni Mario Žafran iz On
line podrl s svojim mopedom je 
tonio Giacovani por. Petrossi, K* j. 
prečkala ulico izven prehoda zajj 3j 
ce. Mopedist je padel na tla ® $j 
pri tem ranil desni komolec te*' , 
lažje ranil levo roko. NepreV' 
gospa pa je zadobila udarce n* 
vem prsnem košu z verjetnimi * z> 
nimi poškodbami. Na oddelku ^ 
prvo pomoč glavne bolnice *“ -o 
obvezali in določili sedemdn® t, 
prognozo za Žafrana in dvsj^ 
dnevno za Petrossijevo. Oba se 
sta zdravila doma. ^

Šolske vesti
J. V*

Šolsko skrbništvo sporoča. 
avgusta letos zapade rok za vl ,.__ ... Y11__---- -- |
nje prošenj na šolskem skrbnj ^
za vključitev v posebni seznam ^ 
plentov v šolskem letu 19824P 
1983-84 w

Tržaško tajništvo sindikata * j, 
venske šole obvešča, vse zainte^ ^ 
rane učitelje, da je na skrbni® ^ 
in vseh didaktičnih ravnateljstvu^ 
ogled ministrska okrožnica št. ’. 
z dne 22. 7. 1982, ki obravnava 
čevanje v stalež letno poveri 
učiteljev. . ,««<i

Sindikat slovenske šole - taPJfli 
Trst obvešča, da je na °gl*L,i)i
skrbništvu in na vseh didaktj* ( 
ravnateljstvih ministrska okro*n « 
št. 215, ki obravnava vklju&jTjS 
v stalež letno poverjenega ucn 
osebja državnih otroških vrtce»i
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Avgustovski mir v mestu

iV„. , vsako leto, se z začetkom 
- a začenja množičen odhod 

na počitnice. Mesto seTfžača^,.
Prazni, običajnega vrve

Blesti V,e.' nit* v sarnern središču 
bij kjer v teh dneh lahko do- 

marsikateri prazen parkirni
"».....

prostor, še posebno v popoldanskih 
urah. To pride še posebno prav tu 
jim turistom, ki si lahko v miru 
ogledajo tržaške zanimivosti, lah
ko pa tudi malo posedejo na klop
ce na nabrežju, kot kaže gornja 
slika. (Foto Mario Magajna)
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7. J?borcev - Bojunec priredi od 
Ul itrazn ifV^USl;a *Part'zanski polet-

feV!Za. v°jnih invalidov NOV obve 
avKuJ0je eiane, da bo od 9. do 13. 
do j,3 P*sarna zaprta, nato pa bo
tramu. av8usta odprta samo v ju- Jih urah.
Obveto ANP1. ANED in ANPPIA 
Crisn;aj0- da bosta urada v Ul. 
di u 15 zaPrta do 31. avgusta zara- 

etne6a počitka.

Gledališča
V petek ob 20.30 premiera Strau- 

sove operete «Valčkov sen».

f?ešestitke
Ba »ni Praznuje naša mama in no- 
Binopn A BANDI rojstni dan. Še 
bjo r zdrav*h in srečnih let ji že- 

en,o. Miranda, Davorin in Edi.

Slovenski deželni zavod 
*a Poklicno izobraževanje

°bvešča, da bodo

URADI ZAPRTI

do 27. avgusta 1982.

Kino -f'

Ariston 21.15 »Arturo*. Dudley Moo
re, Liza Minelli.

Eden 18.00 «11 furore della Cina col- 
pisce ancora». Bruce Lee.

Ritz Zaprto za počitnice.
Grattacielo 17.00 - 21.00 «Via col ven- 

to». C. Gable, V. Leight, L. Ho- 
ward, O. De Havilland.

Penice Zaprto za počitnice.
Nazionale 16.00 «Alpha blue*. Pre

povedan mladini pod 18. letom.
Mignon 16.30 »Frankestein junior*. 

M. Feldm.an, J. Wjlc(er.
Filodrammatico 15.00 «1 porno amo- 

ri». Prepovedan mladini pod 18. 
letom. j i

Aurora 17.00 «1997: Fuga da New 
York».

Cristallo Zaprto za počitnice.
Moderno 17.00—21.30 «Un uomo chia- 

mato cavallo*.
Capitol Danes zaprto.
I.umiere Zaprto za počitnice.
Radio 15.30 «Super porno action*. 

Prepovedan mladini pod 18 letom

nspevki
fiič (]^!)rnin na gospo Ano-Olgo Sim- 
vič 2(i & družine Kodrič - šiško- 

Mam,u v lir za Glasbeno matico. 
SUJ'5'? cvetja na grob Pavline 
Krjj— „aru.ieta Lučka in Bruno 
ftepe"8*1 M.OOO ir za KD Kraški dom

kesse-he®
Banes, SREDA, 4. avgusta 

SonCe ■ DOMINIK 
20-30 _V*i”e ,°b 5 51 in zatone ob 
»a V2'J Dolžina dneva 14.39 — Lu- 

Jut^ i 30.34 in zatone ob 5.01. 
. ČETRTEK, 5. avgusta 

MARINKA
VreB»e vz29 ? vfer»J; najvišja temperatu- 
Ofi 2k _ stt»pLnje, najnižja 22, ob 18. 
Bib Us svinje, zračni tlak 1013,4 
8o?-ahnH -Pn’ veter 0 km na uro ju- 
b°oblap n'k' vlaga 72-odstotna. nebo 
kijipe en°- morje skoraj mirno, 

hira morja 24.6 stopinje.
,Hod«oJstva |N smrti
{Jristina „^0 SE: Stefano Visintin, 
Daniel ri Stubelj, Pierpaolo Vich, 

UMtorD,onno-
[Bini »n i 83-letni Martino Do
mni Aw, j Giuseppe Sciucca, 79- 
?Jrina v,- 0 Parma. 77-letna Ce- 
«3detni c,lchDlini vd. Purkardhofer, 
{klica r, tan>slao Luin, 85-letna An
golo R, f.tellan vd- Spessot, 75-letni 
H • r' ”0 ktna Pierina Lozar 
».r Doi-ari«' 11_'etna Giovanna Rich- 
blszicg q, Altin. 80-letni Ferruccio 

<«-letna Paola Cuccagna.

DNEvna SLUŽBA lekarn

* Vso Ti0?- 8-30 do 20 30) 
to S. An;ta,la 14. Ul. Giulia 14, Er- 
( breji,,08 Lonjeraka cesta 172, 
'"d g 3n a' Boljunec.

Trg <-do 13.00 in od 16.00 do 20.30) 
N06Mn‘na 4. Trg Liberth 6.

CNa služba lekarn
.Trg to n l«d 20.30 dalje) 
btt*in9 c,n',no 4, Trg Libertš 6, Na

’ boljunec.

b poi|Uh^KARW v OKOLICI 
n* 22r ioL 228 124. Bazovica: 
,'«ek '»Pčine: tel 211001; 
rSonik./p 225 141; Božje polje
^121' ei 225 596; Nabrežina: tel 
^ • 3681 lan: tel. 209 197; Ža vi je:

te|N4aaTVKNA DR?l,KNA SLUŽBA

Izleti ^

£'■ 732-R-n U,ba 1x1 21
Ure t ' predpraznična od 14 do

Uf<!' tal 68-44 8ZniČna ^ 8' d° 20

do 8. ure

Združenje Union Podlonjer - Sv. 
Ivan priredi enodnevni izlet dne 15. 
avgusta v Škocjanske jame in na 
piknik v Lipico. Informacije v Ul. 
Valdirivo 30, II nadstropje. Vpiso
vanje vsak torek in četrtek, od 17.00 
do 19. ure. Telefon 64459 ali 732858.

KD Rovte - Kolonkovec sporoča, 
da bo izlet v bolnico Franjo 22. av
gusta 1982.

Obalno planinsko društvo Koper
vabi na izlet od 14. do 22. avgusta 
na «Durmitor» Črna gora. Odhod bo 
v soboto, 14. 8. ob 6. uri izpred 
Ukmarjevega trga v Kopru. Cena 
izleta za odrasle je 2.000 N.din, za 
mladino pa 1.000 N.din. Obvezno je 
predplačilo v višini 1.500 N. din. 
Vodja izleta je tov. Sandi Blažina. 
S seboj je treba vzeti šotor, kuhal
nik in poskrbeti za prehrano vsak 
zase.

Potovalni urad «Aurora»
prireja naslednja potovanja in 
izlete:

Od 21. do 28. avgusta z avto
busom na otok Krk. Cena 170 
tisoč lir.

Od 10. do 12. septembra z av
tobusom na Bled, v Zagreb in 
na Plitvička jezera. Cena 124 
tisoč lir.

Od 12. do 17. in od 17. do 22. 
septembra z avtobusom na Ma 
U Lošinj. Cena 160.000 lir.

Od 15. do 19. septembra poto
vanje v Rimini, San Marino, Za
dar in Šibenik z avtobusom in 
ladjo. Cena 216.000 lir.

Od 17. do 19. septembra izlet 
na otok Rab z avtobusom. Cena 
85.000 Ur.

Od 25. septembra do 2. okto
bra potovanje v Atene in kri
žarjenje po Egejskem morju - 
z letalom in ladjo. Cena 880.000 
Ur.

Informacije in vpisovanja pri 
potovalnem uradu Aurora v Ul. 
Cicerone 4, telefon 60 261.

Obvestilo KZ 
openskim razlaščencem

Kmečka zveza bo na razpolago 
openskim razlaščencem v prostorih 
Prosvetnega doma na Opčinah da
nes 4. 8. od 17. ure do 19.30 za se
stavljanje raznih dokumentov, ki jih 
zahteva ustanova ANAS v zvezi z 
razlastitvenim postopkom za grad
njo hitre ceste.

Zainteresirane vabimo, naj prine
sejo s seboj potrebno dokumentaci
jo (ugotovitev stanja zemljišča — 
stato di consistenza, ponudba A 
NAS).

PRI NAS NIMAMO SAMO IZGUBAŠEV

Obvestilo
Primorskega dnevnika
Obveščamo vse organizacije, 

društva in posameznike, da 
sprejemamo oglase, male ogla
se, čestitke, raznovrstna obve
stila, darove in prispevke itd. 
vsak dan (razen nedelje) samo 
od 8.30 do 14.30. Po tej uri jih 
ne bomo več sprejeU.

Nespremenjen pa ostane ur
nik za sprejemanje osmrtnic in 
sožalij (8.30 -22.00)

Prosimo za razumevanje.

Goriška produktivna zadruga ITE 
dokaz, kako je moc prebroditi krizo

V zadnjem desetletju je ta zadruga stalno večala svoje delo in je 
med največjimi v deželi ■ Prizadevanja za pridobitev novih naročiI

BANCA Ol GR EDITO D.l TRIČSTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

S. P. A. ■

TRST - ULICA K. FILZI rta - (S 431-AAS

3. 8.1982
Ameriški dolar 1.350.—
Kanadski dolar 1.050.—
Švicarski frank 658.—
Danska krona 157.—
Norveška krona 204.—
Švedska krona 220.—
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Jen 4.—
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Drahma 18.—
Debeli dinar 23,50
Srednji dinar 24,-

MENJALNICA
vseh tujih valut

Mali oglasi
telefon (040) 7946 72

PRODAM malo-rabljen otroški vozi
ček. Telefonirati od 13. do. 14. ure- 
na št. 040/228562.

'PRODAM nOVo (še v embalaži) peč 
na kerozen (13 tisoč kalorij). U- 
godna cena. Zainteresirani naj te
lefonirajo na št. (0481) 84495 - 
Elijana).

MOŠKI z ugodnimi življenjskimi po
goji in resnimi nameni išče žensko 
staro približno 50 let, srednje po
stave. brez obveznosti za skupno 
življenje. Ponudbe poslati na upra
vo Primorskega dpevnika, Ul. Mon- 
tecchi 6. pod šifro < Črnolasa*.

IŠČEMO za sodelovanje samostojne
ga računovodjo aU ekonomista. Po
nudbe poslati na upravo Primor
skega dnevnika, Ul. Montecchi 6, 
pod šifro «Novi urad*.

KOZMETIČNI salon Ružiča v Bo- 
ljuncu tel. 040/228313 obvešča, da 
bo zaprt zaradi dopusta od 7. av
gusta do 1. septembra.

ŠTUDENTKA išče kakršnokoli zapo
slitev septembra in oktobra — po 
možnosti poldnevno. Telefon 040/ 
231946.

OSMICO je odprl Venceslav Legiša 
v Mavhinjah. Toči črno in belo 
vino.

OSMICO je odprl Stanko Milič • 
Zgonik 34. Toči črno in belo vino.

IŠČEM knjige za 1. razred nižje 
srednje šole. Tel. (040)51-419.

PRODAM avto znamke 112 junior 
pu ugodni ceni. Telefonirati ob 
večernih urah 040/229224.

DRŽAVNA uslužbenka išče manjše 
stanovanje v najem v okolici Tr
sta. Telefonirati na št. 040/272939.

PRODAM nove knjige za prvi letnik 
klasičnega liceja in prvi letnik 
vzgojiteljske šole. Telefonirati od 
13. do 14. ure na št. 040/774581.

Kronisti le malokrat zabeležimo 
vest, da se je nehalo delo v maj- 
Imi tovarni ali obrtni delavnici. Naj
večkrat nride do krize v večjih in
dustrijskih obratih, kjer niso indu- 
strijci zmogli vzdržati visokih ban
čnih obresti in tudi kjer se niso vo
dilni v tovarni znali /i.djti v novo
nastalem položaju ter preusmeriti 
proizvodnjo ali najti nova tržišča 
za svoje izdelke. Zaradi teh ali dru
gačnih razlogov je marsikatera več
ja tovarna zašla v krizo, tisoči de
lavcev so morali v dopolnilno bla
gajno ali pa so kar ostali brez de
la. Pred nekaj dnevi smo pisali o 
več kot tridesetih obratih v krmin- 
ski industrijski coni in le ena teh 
tovarn, na j več ja, je zašla v krizo. 
Vse druge, v katerih je zaposlenih 
le po nekaj desetin delavcev, pa 
nemoteno poslujejo.

Res je sicer tudi, da zaide tudi 
kako malo podjetje v težave. Bo
disi ker je preveč odvisno od večje 
tovarne, ali ker ne znajo lastniki 
pravilno voditi finančne politike. 
Tudi na Goriškem smo imeli nekaj 
lakih primerov. V zadnjem času pa 
beležimo pri nas tudi težave neka
terih gradbenih podjetij.

Ni tako na Goriškem z veliko pro
duktivno zadrugo ITE. ki je najbrž 
največja te vrste v vsej dežeb. 
Ustanovili so jo v Gorici nekateri 
delavci že pred 33 leti. Ustanovili 
so .jo ker drugje ni bilo zanje dela, 
zato so si skušali pomagati na tak 
način. Zadruga se ni kdovekaj ra
zvila do začetka sedemdesetih let. 
Takrat so imeli samo 28 članov. 
Kar na lepem so dobili precej de
lovnih naročil in kmalu je število 
članov naraslo na 115. Povedati je 
treba, da so člani istočasno zapo
sleni v zadrugi. V letu 1972 so fak 
turirali komitentom 472 milijonov 
tedanjih lir. S svojim prizadevnim 
delom so si pridobili zaupanje v 
vsej deželi. Sicer pa so takrat ime
li največ dela po naročilu telefon
ske družbe SIP. Tako je sicer tudi 
danes. Kar na lepem, po potresu, 
je prišlo več naročil. Tako so raz
širili število članov- delavcev, novih 
70 ljudi so sprejeli v zadrugo in v 
službo samo v letu 1979 Sedaj je 
v zadrugi 342 članov. Večina jih bi
va na Goriškem, 12 na Tržaškem, 
100 v videmski pokrajini, nadaljnjih 
40 v pordenonski. Ker je telefonska 
družba SIP. v zadnjih letih nrecei 
povečalorf-viftie tABPrave je bilo nuj
no postaviti nove podzemne linije. 
Kar 85 odstotkov vsega dela te za- 

'druge -jfe po naročilu SIP. V letu 
1980 so fakturirali 6.312 milijonov 
lir. za letos so predvideli da dose
žejo 10 milijard.

V zadnjem desetletju so precej 
povečali nakup novih naprav, pre 
voznih sredstev, strojev. Imajo ze 
lo sodobno opremo. Zadružniki se 
zastonj vozijo na delovno mesto z 
vozili (od avtobusov do osebnih av
tomobilov). ki so last zadruge. Na 
tak način se njih dohodek ooveča.

Zadruga plača vsakemu članu tudi 
polno kosilo v gostišču v neposred
ni bližini kraja, kjer so v teku dela.

Imeli pa so težave z nakupom ne
katerih novih strojev, kajti tudi 
njih pesti finančna kriza in težko 
jim je plačevati zelo visoke o- 
bresti.

V zadnjem času so v tej zadrugi 
pričeli misliti na to, da bi prevze
li delo tudi s strani drugih komi 
tentov. Čeprav hočejo obdržati ne
kak privilegiran status s telefon 
sko družbo se v vodstvu zadruge 
dobro zavedajo, da bodo enkrat ne
hala obsežna dela. ki so jih imeli 
v zadnjih letih Zato so se pričeli 
zanimati za sodelovanje nri obsež
nih delih, ki bodo kmalu v Červi- 
njanu, kjer se bo pričela gradnja

velikega železniškega vozlišča. Dr
žavne železnice bodo v tem kraju 
porabile veliko denarja, gradnja bo 
trajala nekaj let. Potrebovali bodo 
specializirana podjetja Goriška za
druga je brez dvoma eno izmed teh, 
tudi eno največjih v deželi, ter ima 
na razpolago veliko sodobnih stro
jev in tudi nekaj sto izvežbanih de- 
lavcev-zadružnikov.

Odsek državne ceste med Gorico 
in Vidmom, ki je bil pri Ločniku 
nekaj časa zaprt zaradi izkopov za 
napeljavo kanalizacije, je že nekaj 
dni spet prevozen. Dela sicer niso 
še dokončana, zato morajo biti av
tomobilisti previdni vse dokler ne 
bodo ponovno asfaltirali sedaj po
nekod še razrito cestišče.

PRIZNANI VIOLINISTI V GORIC

Mednarodna konkurenca 
za nagrado «R. Lipizer»

Violinski natečaj prireja sredi septembra 
istoimensko kulturno združenje, že znano 
zaradi kvalitetnih glasbenih prireditev

Kulturno združenje tRodoljo Lipi- 
zer», ki že dve leti uspešno prireja 
nedeljske glasbene matineje v Av
ditoriju v Ul. Roma, bo sredi sep
tembra priredilo 1. mednarodni vio
linski natečaj za «Nagrado Rodolfo 
Lipizer». Prireditev, ki jo prireja
jo pod pokroviteljstvom številnih 
krajevnih in vsedržavnih ustanov, 
bo na sporedu v dneh od 15. do 
18. septembra v goriškem Avdito
riju. Čeprav se rok za predstavitev 
prijav zaključi šele 10. t.m., pred
videt ijo že sedaj, da se bo nate
čaja udeležila cela vrsta mednarod
no priznanih violinistov, tako da se 
obeta visoka kvalitetna raven kon
kurence.

Natečaj je namenjen violinistom 
do 35. leta starosti, katerih prijave 
sprejemajo do prihodnjega torka na 
sedežu društva Lipizer v Ul. Faiti

Lovci za pravilno rejo divjadi
Letos že tretje leto zapored pri

pravlja lovska družina «Doberdob», 
na gmajni poleg vaškega pokopali
šča, veliko kletko, kjer bodo redili 
fazane za novo lovsko sezono.

Nasprotno kot delajo drugi lovci, 
ki jim je mar le za uspešen lov, Do
berdoba skrbijo tudi za naraščaj. 
Letos bodo tri mesece hranili 180 
fazanov, ki jih bodo potem spustili 
po kraški planoti. Stroške zato, kot 
nam je povedal Ivan Colja - Žefov 
iz Doberdoba, pa krijejo sami, saj 
26 članov vsako leto plača kar 100 
tisoč lir članarine. Ta denar na
menijo doberdobski lovci v veliki 
meri za nakup in rejo fazanov, div
jih rac in za vodna korita, ki jih 
uredijo za žejno divjačino po njiho
vem lovskem območju. Poleg tega 
dajo vsako leto 250 tisoč lir denar
ne pomoči kmetom, ki jim izpuščene 
živali prizadenejo gmotno škodo.

«Vse to pa v zameno za kaj?*, smo 
vprašali Ivana.

«Jasno je, da ekonomskih koristi 
od tega ni,* nam je odgovoril. «ži- 
vali lahko pobijemo le v omejenem 
številu, štiri fazane in enega zajca 
vsako leto. Glavni vzrok, ki pa nas 
sili, da pomagamo živalim je prav 
ljubezen do njih. Izgleda protislov
no, vendar strel v zajca ni za nas 
toliko pomemben kot to, da vemo, 
da živali ne trpijo in jih ne pestijo 
bolezni. Zato jim tudi pomagamo.*

«Slišali smo, da vam občinska, ,u- 
prava ne dovoli več lova pri jezeru. 
Ali res toliko škodujete favni,„c(S,je 
ta odlok upravičen?*, smo se poza
nimali.

«Na žalost dejstvo, da je občina 
zaprla vse dostope k našemu jezeru, 
daje le vodo na mlin zakonu demo- 
kristjanskega poslanca Belcija*, nam 
je obrazložil, «Zakon predvideva, da 
bi na območju od vzhodnega trža
škega Krasa do Doberdoba ustano
vili nekakšen naravni park. Seveda 
kmetje, ki bi tu imeli svoje njive, 
bi jih ne mogli več obdelovati. De-

v:.......  .....  .............

54. Spored predvideva najprej iz
ločilni del, med katerim bodo mo
rali tekmovalci izvajati po eno Li- 
pizerjevo, Paganinijevo in Bachovo 
skladbo. Sledil bo polfinalni del, na 
katerem bodo izbrali 6 najboljših. 
Slednji bodo 18. septembra nasto
pili na finalnem večeru, na kate
rem bo vsak zaigral koncert za 
violino in klavir, ki ga bo izbral 
po želji iz uradnega seznama del. 
Izvajanje tekmovalcev bo ocenje
vala mednarodna žirija pod prešed- 
stvom Italijana Giulia Viozzija v ka
teri so še Dino Asciolla (Italija), 
Boris Goldstein (Nemčija), Rok Klop. 
čič (Jugoslavija), Yfrah Neaman 
(Velika Britanija), Arrigo Pelliccia 
(Italija) in Wolfgang Schneiderhan 
(Avstrija).

Zmagovalec bo prejel denarno na
grado v višini 2,5 milijona lir, ena
ko vsoto pa bodo porazdelili med 
ostalimi petimi udeleženci finalne
ga nastopa. Prvouvrščeni bo imel 
tudi posebno čast, da bo na zaključ
nem večeru igral na violino goričke
ga mojstra Rodolfa Lipizerja, violi
nista, skladatelja in dirigenta, po 
katerem so poimenovali natečaj.

želna uprava pa bo to zemljo lahko 
razlastila. Zakon obstaja že 13 let. 
Nihče pa ni poskusil, da bi ta za
kon tudi konkretiziral, sedaj pa ko 
je občina uvedla te zapreke obstaja
jo realne možnosti, da bi zakon ne 
ostal več le na papirju. Seveda pa 
je zakon Belci formuliran skorajda

idilično. V narodnem parku naj bi 
se uredilo okolico jezera, napravilo 
steze in klopce. Kaj lepšega! Iz iz
kušenj pa vemo, da denarna sred
stva za to ne bodo nikoli nakazana, 
zato vse to predstavlja za vso našo 
skupnost le nesmiselno omejitev.* 
Nam je povedal Ivan Colja.

SLOVENSKO DEŽELNO 
GOSPODARSKO ZDRUŽENJE 

v Gorici

obvešča elane, da bodo uradi 
zaprti zaradi dopusta od 9. 8. 
do 26. 8. Za nujne potrebe v 
tem času so na razpolago ura
di v Trstu — tel. 040/62-953 - 
62-928.

Kino
Gorica

CORSO 18.30—22.00 «Bruce Lee au- 
percampione*. Barvni film.

VERDI Zaprto.
VITTORIA Zaprto zaradi dopusta 

do 15. t.m.
Tržič

EXCELSIOR 18.00-22.00 «Biancana- 
ve e i sette nani*.

PRINCIPE Zaprto zaradi počitka.
Nova Gorico 
in okolica

SOČA 18.00-20.00 »Ubijalci na mo
torjih*. Italijanski film.

SVOBODA 18.00-20.00 «Momarji v 
postelji*. Danski film.

DESKLE 19.30 «Caboblanco». Ame
riški film.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI 
Danes ves dan in ponoči je v Go

rici dežurna lekarna Alesani, Ulica 
Carducci 38, tel. 84268.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je v Tr

žiču dežurna lekarna DeU’Ospedale, 
Ul. Terenziana 26, tel. 44387.

............................................................................................................................................................................................................................................................................................................................................................................................................ ... ............................. ........................h  ..................minimumu................................mn,.,lnw

ZLATARNA URARNA

«Svizzera»
dl A. Soroce

SEIKO

DOXA

Ulico
TRST

S. Splridione 
Tel 60-252

STALISCE POKRAJINSKEGA VODSTVA

Socialisti za enotne konzorcije 
za avtobuse, metan in vodo

Proti vsaki raztegnitvi krize na Goriško

RADIO • CB 
FOTO - VIDEO 
CANON - NIKON 
HITACHI SONY

TRST — Pasaža Fenlce 8 - Tel 732-897

LEICA

Izvršni odbor socialistične stranke 
na Goriškem je osvojil predlog sin
dikalne zveze, da pride čimprej do 
združitve sedanjih šest podjetij za 
razdeljevanje vode in metana v eno 
samo. Sindikati so tako stališče, če
prav samo okvirno, izdelali že pred 
nekaj leti. Stvar je postala ponov
no aktualna v tem letu, ko je pri
šlo do podražitev cen vode v neka
terih krajih, kar povzroča nesklad
ja na pokrajinskem ozemlju. Vod
stvo PSI bo stvar poglobilo na ka
snejših sestankih, na katere bodo 
povabili strokovnjake in upravite
lje krajevnih uprav, ki so bili iz
voljeni na listah te stranke.

Iz tiskovnega poročila povzemamo 
tudi da je pokrajinsko vodstvo PSI 
izrazilo ponovno zahtevo, da se prič
ne postopek za ustanovitev enega 
samega avtobusnega podjetja na 
Goriškem. Tu delujejo sedaj tri 
podjetja: goriško mestno avtobusno 
podjetje, medobčinski konzorcij v 
Tržiču in pokrajinsko avtobusno pod
jetje, medobčinski konzorcij v Tr
žiču in pokrajinsko avtobusno pod
jetje. Ponekod se proge križajo in 
imamo zato nekoristne dvojne služ
be, ki so prav zaradi tega predra
ge. Enotno stališče o združitvi treh 
podjetij v eno so prav na predlog 
socialistov sprejele ob začetku tega 
leta stranke sedanje pokrajinske ve
čine in v pokrajinskem svetu je 
bila izglasovana tudi ustrezna reso
lucija.

Na istem sestanku goriškega po
krajinskega vodstva socialistične 
stranke je bil tudi govor o kri
zi, do katere je prišlo na deželi,

potem ko so demokristjani sprejeli 
sklep o razbitju koalicije. Goriški 
socialisti menijo da ni razloga za 
to, da bi se taka kriza avtomatično 
prenesla v goriško pokarjino. Prav 
tako menijo, da ni bila kriza na 
deželi upravičena, kajti prav seda
nji trenutek je v deželnem merilu 
delikaten. PSI si bo tudi pri nas pri
zadevala ojačiti laično - socialistične 
sile, je rečeno v tiskovnem poročilu.

Dva ranjena 
v Tržiču

Včeraj zjutraj, skoraj ob isti uri, 
sta se v Tržiču pripetili dve lažji 
prometni nesreči, v katerih sta bili 
ranjeni dve osebi. Malo pred sed
mo uro je 40-letni Ivano Grattoni, 
z bivališčem v Ul. Nievo v Tržiču, 
s svojim avtomobilom na križišču 
med obvozno cesto in Ul. 9 Giugno 
trčil v tovornjak. Pri trčenju je 
dobil močnejši udarec v trebuh in 
poškodbe po celem telesu, zaradi 
katerih se bo moral zdraviti 20 dni.

Okoli 7. ure je prišlo do trčenja 
tudi na križišču med Ul. 1. maggio 
in Ul. Invalidi del lavoro. 33-letni 
Nicola Margiotta je z alfetto zbil 
vespo, na kateri sta se peljala 24- 
letni Giorgio Mian iz Tržiča in nje
gova 21-letna žena Milena De Odo- 
rico. Poškodovala se je samo sled
nja, ki je pri padcu dobila udarec 
v glavo s pretresom možganov in 
udarec v kolk. Tudi ona bo okre
vala v 20 dneh.

Da RENATO
<NAJNIŽJl CINC V ITALIJI

Velika izbira jeans:
RIFLE - DORINGO - CARRERA LEVI STRAUSS

KONFEKCIJA IN OBLAČILA
GORICA • UL. GENERALE CASCIN0, 5

POLETNO KRAMLJANJE S TREMI MATURANTKAMI

Dolga pot in prijetna družba 
glavna vtisa z izleta maturantov

Po povratku s sedemdnevnega izleta po Jugoslaviji si privoščijo še nekaj 
počitka, potem pa jih čaka odločitev o zaposlitvi ali nadaljevanju študija

Mature so sicer že več tednov 
mimo, mi pa že spet pišemo o ma
turantih. Vendar tokrat ne bomo 
pisali o nalogah, izpraševanjih, iz 
pitnih komisijah, saj se tako pisa
nje ne spodobi za mesec avgust, 
vrhu vsega pa bi marsikateremu 
zopet odprli komaj zaceljeno rano 
in ga spomnili na izkušnjo, ki io 
želi čimprej pozabiti.

Maturanti prihajajo v tem član 
ku v poštev le v kolikor so bili 
teden dni na izletu po Jugoslavi
ji, t.j. v kolikor so se udeležili 
tradicionalnega maturantskega izle
ta. Za pogovor smo izbrali tri ma
turantke, po eno iz vsake šole: 
Nadjo Grusovin z liceja, Viviano 
Morandin s trgovskega zaveda in 
Karolino Vižintin z učiteljišča.

Letošnjega izleta so se iz Gorice 
udeležili po štiri maturanti i. vsake 
od treh omenjenin šol. Skupaj s 
tržaškimi tovariši so napolnili av
tobus, ki jih je odpeljal na dolg 
(ir. tudi naporen, kot so nam sami 
povedali) izlet po Jugoslaviji. Pot 
jih je peljala skozi Postojno, Osi
jek Novi Sad, Beograd, Kraguje
vac, Titovo užice, Tjentište Sara
jevo, dolino Neretve, Jajce. Plitvi
ce, Senj in Reko.

»Obiskali smo toliko krajev,* ie 
začela Nadja, «da prav ne bi ve
dela katerega posebej omeniti. Če 
izvzamemo nekatere nepredvidljive 
zaplete kot na primer okvaro av
tobusa že pred Postojno in pa ne 
koliko hitenja zaradi prenatrpane
ga programa izleta, moram reči. 
da smo se imeli zelo v redu Naj
pomembnejše je no mojem to. da 
je bila družba res prijetna takt 
da smo že od vsega začetka nave
zali nova nriiateljstva med gori 
škimi in tržaškimi dijaki. Kaj nai 
še povem? Maturantski izlet je pač 
taka izkušnja, da jo le težko oni 
šeš z besedami »

Tako se je odrezala Nadja, ki ni 
bila dosti bolj zgovorna, niti ko

smo .jo vprašali za vtise o matu
ri in za načrte za vnaprej.

«Matura? Je že mimo, sodi v 
preteklost, zato se ne bi tada u- 
stavljala pri tem. O svojih načrtih 
pa naj povem, da nameravam se 
daj prebiti nekaj dni počitka v Go 
rici. Potem bom šla za kratek čas 
v hribe, kasneje verjetno še na 
morje. Za dolgoročnejše načrte pa 
je še čas.*

Tudi Viviana je z izleta odnesla 
precej dobre vtise. «Prve dni smo 
bili nekoliko razočarani predvsem 
zaradi nepredvidenih težav in ok 
var avtobusa. Morda bi tudi bilo 
bolje, ko bi se več časa ustavili 
v vsakem kraju, tako da bi si ga 
bolje ogledali. Vseeno pa smo si 
ogledali kar precej krajev. Med 
vsemi so mi bila gotovo najbolj 
všeč Plitvička jezera in pa Petro 
varaždinska trdnjava.*

— Kaj pa meniš o sedanji obli 
ki izleta, mislim o tem. da se ga 
lahko udeležijo le po 4 dijaki z 
vsake šole?

«To po eni strani seveda ni 
prav: v lem pogledu bi morda bil 
boljši tudi krajši izlet, ki naj bi 
se ga udeležili vsi skupaj. Po dru 
gi strani pa ima ta oblika tudi ne
katere prednosti, ker omogoča spo 
znavan.je novih ljudi. Za nas je bi! 
na primer izlet priložnost, da smo 
spoznali tudi dijake s tržaških šol, 
s katerimi smo navezali prijatelj 
ske stike, tako da smo se spet sre 
čali. tudi po povratku z izleta.*

— Kaj nameravaš sedaj?
«Najprej bom šla z družino v hri

be, notem pa k morju v Lignano. 
Glede ostalih načrtov pa raje ne 
bi govorila, sicer bi iih bralci ne 
vzeli resno.*

Razumljivo, da je tak odgovor 
'amo povečal našo radovednost, ta 
ko da smo Viviani obljubili da se 
nihče med našimi bralci ne bo 
•meja! (nai si nihče ne dr/ne!) in 

ta:-o uspeli izvedeti za niene načrte
»Rada bi šla v policijo. Vpisala

bi se v štiriletni tečaj za inšpek
torice ženske policije. Vem, da stvar 
ni lahka in da bom vsaj v začet
ku zaposlena v razrili mestih do 

Italiji, vendar me tak poklic mika 
bolj kot kaka zaposlitev koi usluž
benka. Sicer pa nisem povsem iz
ključila niti možnosti vpisa na uni
verzo. Dokončno se bom odločila 
no počitnicah.*

Karolina ie tudi s svoje strani 
potrdila vtise o maturantskem iz
letu ki sta nam jih posredovali 
Nadja in Viviana. »Razen tega. da 
smo velik del časa prebili v avto
busu, je bil izlet kar prijeten in 
zanimiv. Družba je bila res izvrst
na, tako da ni manjkalo zabavš, 
Videli smo tudi več zanimivih kra
jev, med katerimi mi je bilo naj
bolj všeč Sarajevo z mesenim tr- 
goip Baščaršijo. Kier vlada nravo 
Orientalno vzdušje.*

— Bi nam lahko opisala kak za
nimivejši ali neobičajen dogodek z 
izleta?

»Težko se je spomniti na en sam 
pomembnejši dogodek saj je bil iz
let poln doživetij. Na nrimei v No
vem Sadu smo po ponovni okvari 
avtobusa čakali vlak, ki Da je bil 
v zamudi. Presenečenje pa ie bilo 
v tem, da je vlak prispel s pre
cej zamudo, kot je bilo najavljeno, 
tako da smo izgubili tri tržaške 
dijake. Vse se je srečno končalo 
naslednje jutro, ko so le ti Drišli 
v Beograd z naslednjim vlakom. Pa 
tudi prijetnejših dogodkov m manj
kalo: eden od teh je bil zadnji ve
čer, ko so med drugim nekateri 
prebrali zabavni obračun .zleta v 
verzih.*

— Ka.i pa sedaj, bi se vrnila na 
izlet?

»Prav kmalu ne. Sedaj bi rada 
bila nekaj časa doma. na Vrhu. 
Kasneje pa bi se rada vrnila, se 
veda Verjetno na takrat ne bo več 
časa. ker sem se vpisala v 5. let
nik učiteljišča in se bo zame spet 
pričela šola.*
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Delovni človek zares potrebuje nekaj časa za oddih. Pogosto pa raz
položljivi čas bolj slabo izkoristi. Na sliki vidimo množico »železnih 
škatel«, v katerih dopustniki čakajo v Genovi na trajekt, ki jih bo 

odpejal na Sardinijo
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PO MEDNARODNI KONFERENCI NA DUNAJU

Problem ostarelih
Čez nekaj desetletij bo že milijarda starih ljudi

V zadnjih časih zadobiva ved
no večji obsega in zato tudi ved
no večji pomen tako imenovana 
ono v a generacija«, k' ni prav nič 
nova, ker gre pravzaprav za ge
neracijo »tretje življenjske dobe«. 
Gre za generacijo, ki jo sestav
ljajo ljudje, ki so že izpregli, to
rej ljudje, ki so prekoračil' mejo 
tako imenovane aktivne dobe. O 
tej generaciji oziroma o uroble- 
mih. ki nastajajo s to generaci
jo. so pred nedavnim imeli na 
Dunaju mednarodno konferenco, 
ki se je .je udeležilo nad sto de
legacij z vsega sveta.

Zadeva postaja iz leta v leto 
vedno boli aktualna in iz dneva 
v dan bolj resna. Naraščanje šte
vila starih ali ostarelih ljudi moč
no pogojuje sodobno družbo, toč
neje njen razvo.i. Naglo in na 
nek način »pospešeno« naraščanje 
števila ljudi starih od šestdeset 
let navzgor, nas vodi do ugoto
vitve, da bo že čez nekaj deset
letij sedanja manjšina, ki h> tvo
rijo starci, postala večina glede 
na tako imenovano aktivno gene
racijo. Iz tega izhaja, da bo mo
rata aktivna generacija, torej ti
sta generacija, ki bo še delala 
in ustvarjala, delati ne le za se
be in za doraščajočo generacijo, 
pač pa tudi za generacijo osta
relih. ki bo celo številnejša od 
nje.

Organizacija združenih narodov 
je pripravila poseben naprl. o ka
terem so razpravljali pred ne
davnim na Dunaju, nekatere de 
legacije pa so ta načrt obogatile 
s svojimi nasveti, pripombami in 
iskušnjami. Podatki, ki jih bomo 
navedli, nam povedo, kako resen 
je problem: okoli leta 2025. torej 
čez samih 43 let bo na zemlji tri
krat več ljudi, kot jih je bilo leta 
lljaO, to se pravi, da smo v dobi 
nekakšne demografske eksplozije, 
ki strokovnjakom že dolgo dela 
preglavice. Toda v tem proble
mu. namreč v splošnem demo
grafskem problemu je se hujši, 
rekli bi interni problem tega ce
lotnega problema, kajti tedaj ne 
bo trikrat pač pa petkrat več 
ostarelih ljudi, kot jih je bilo le
ta 1950. Po statističnih napovedih 
bo tedaj že ena milijarda ljudi, 
ki bodo stari nad 60 let. In nič 
manj kot 75 odstotkov teli ostare 
lih ali ool.ie starih ljudi bo v de
želah tretjega sveta, torej v sla 
bo ali celo zelo jdabo razvitih 
državah.

To so podatki, ki dajo misliti, 
kajti pomislimo le. s kakšnimi vse 
problemi se bo moral ukvarjati 
čez neka i desetletij svet, ko že 
sedaj ne more rešiti vprašanja 
prehrane nekaj desetm milijonov 
ljudi, in to milijardo starcev ho 
treba hraniti, nuciiti ii bo treba 
kolikor toliko znosno življenje, 
potrebna bo večia preskrba, bolj
ša zdravstvena služba in še mar
sikaj.

Vzrokov, ki so prispevali k spre
membi demografske slike, je več. 
dva pa sta menda odločilna pred
vsem moramo upoštevati upada 
nje števila rojstev. Z druge stra 
ni na ie tu izredno podaljšana 
poprečna življenjska doba Leta 
1950 smo imeii odnos med novo
rojenčki in starci 2 proti 1 leta 
2025 pa bo la odnos tako snreme 
njen, da bosta na enega novoro
jenčka prišla kar dva staica in 
bo stanki obrn’eno 1 proti 2 

Podaljšanje poprečne življenj
ske dobe je prav gotovo rezultat 
številnih dejavnikov, namreč boli 
še prehrane. boL.še zdravstvene 
službe, boljši higienski pogoji 
itd . seveda je to velika pridobi
tev našega sto)et’a. V razvitem 
svetu sc ie ponrečna življenjska 
doba podaljšala na sedemdeset 
let

In kaj naj družba stori za osta 
rele? Družba teh ljudi ne potre
buje več ker da niso produktiv
ni. Vendar imaio tudi ti ljudje 
pravico do dostojnega žnljenia 
Posebno takoi "o drugi svetovni 
vorni smo doživi :ali izredno po
tenciran beg s nodežel 'a v mesto, 
ker ie 'iduQtri’a nudila mlademu 
človeku več kot mu ie nudilo kme- 
tiistvo. Ta po'av se je nekoliko 
ublažil v zadnuh letih vendar ie 
ta problem še vedno živ. Tjda ta 
zadeva ie imela več negativnih 
posledic med katerim; nas trenut 
no zanimata dve. Predvsem ie na 
dež,el je ostalo brez delovne sile 
in šele v zadnjih čarih ie meha 
nizaciia kmetijstva nekoliko po

pravila stanje. Z druge strani pa 
so mladi, ki jih je industrija pri
tegnila v mesta, pustili na pode
želju veliko starejših ah ceio zelo 
starih ljudi, ki so ostali tudi ne 
dovolj oskrbljeni ali povsem brez 
oskrbe. In tega ie v nekaterih 
zemljepisnih predelih sveta veli
ko, tako da ta sloj prebivalstva 
postaja marsikje že zelo pereč 
problem.

Iz vsega tega izhaja, da mora 
človeštvo spremeniti svoj odnos 
do ostarelih, poskrbeti mora za 
njih in razumeti njihove zahteve. 
Tako so sklenili na zadnjem zase
danju na Dunaju in celo papež 
Janez Pave! II. je v svoji posla
nici zasedanju poudaril potrebo 
po skrbi za ostarele ljudi. Med 
drugim je v poslanici rekel' »Po
skrbeti je treba za ostareie ljudi 
in iim nuditi dostojno življenje, 
hvalevredno je. da so se pred
stavniki držav z vsega svtta se
stali in obravnavali o tem pere
čem problemu.«

Italijanski minister za delo Di 
Giesi. ki je predstavljal na za 
sedanju italijanske državo, je bil 
mnenja, da bi bilo treba podalj
šati delovno dobo. da bi torej 
ostareli ljudje bili več časa ak
tivni. Seveda \elja to za zdrave 
ljudi, ki s svojim delom lahko še 
koristijo družbenemu razvoju, na
cionalni ekonomiji. Znano ie. da 
je upokojitvena doba v Italiji 
med najnižjimi v Evropi. \f zve 
zi s tem pa bomo navedli primer 
Japonske, kjer pride na osem ak
tivnih drža 1 anov en upokojenec, 
v Italiji pa imamo na enega upo
kojenca komaj 1.4 delovnih moči. 
še aktivnih državljanov..

Problem ostarelih je. kot smo 
videli, svetovni problem in duna.i 
sko srečanje je korak k spozna
vanju in zato tudi reševanju liro 
blema. Upajmo, da se bo rešitev 
našla.

M. P.

MANJ ZNANA POT IZ IDRIJSKE V POLJANSKO DOLINO

Prosto mimo razmajanih obmejnih kamnov 
ki so nekoč ločili Italijo od Jugoslavije

Spomini na staro «karavlo» in na «srbski pasulj* - Nekoč, v času hude krize, 
so ženske veliko tvegale, da so hodile čez mejo - Sladki Sumijevi bomboni

Ko pridemo na najvišjo točko, 
se pravi na razvodje med Idrij
co in Poljanščico oziroma Soro, 
ali recimo, med Sočo in Savo, 
med Jadranom in črnim morjem, 
se splača nekoliko oddahniti. Še 
vedno je na istem mestu križ 
z razpelom, ali kot pravijo na 
Kranjskem, božja martra; nekoč 
ko so se vanj ozirali tihotapci, 
domačini in samotni popotniki. 
Pod Avstrijo je tod tekla dežel
na meja, Italijani pa so se po pr 
vi vojski spustili še nekoliko bolj 
v dolino na oni strani, da je bila 
meja bolj strateška in še bolj 
»sveta«. Sedaj tu pod Kanavcem 
(kot se imenuje nekoliko višje sto
ječa kmetija) ni nobene meje več. 
Tod teče slovenska planinska 
transverzala, pa tudi idrijsko cerk
ljanska planinska pot. Odpre se 
nam pogled v čisto nov svet, ki 
je nekoliko bolj planotast, in če
prav ga režejo nekatere tesne do
linice, so pobočja precej polož
nejša kot na primorski strani, ce 
loten zemeljski relief pa je tod 
precej bolj dvign’en. saj ima So
vodenj še vedno 592 m nadmorske 
višine, medtem ko so najnižje o- 
taleške hiše ob Idrijci precej niž
je, na višini 270 m.

Za hrbtom bomo pustili pogled 
v globoko idrijsko dolino in še 
rahlo slišno šumenje reke ter se 
podali po novem pobočju navzdol. 
Iz nekdanjega kolovoza, ki so ga 
pred nekaj leti razširili, je nasta
la nova prometna zveza med Pri
morsko in Gorenjsko, res da ni 
primerna za avtobuse in velike ka
mione, a s kakim kombijem se 
varno spustiš po pobočju nad do
linico, ki te najprej vodi mimo 
kmetije v Lanišah, ki je nekoč 
spadala v občino Nova Oselica in 
torej pod Kranjsko, a so jo ob ra
palski pogodbi 1920 Italijani ob
krožili s »presveto mejo« — sacri 
confini, tako da je bila usoda te 
kmetije za naprej povezana s Pri 
morsko. Pri hiši se pišejo Uršič 
in fanta mojih let. s katerim smo 
skupaj hodili k nauku, ki ga je 
imel gospod Pilat, je blizu hiše 
raztrgala mina. ena od tistih, ki 
so jo bili nastavili v strogo za 
varovan 50-metrski pes ob meji 
z Italijo. Ubogi fant iz Laniš je 
bil tako ena od prvih žrtev, ki 
jih je pokosila ta »nemška« me
ja. Za njim je bilo še precej smrt
nih nesreč vse, dokler partizani 
nisb 'pobrati vseh min in jih pora
bili za svojo oborožitev.

Kmalu smo v -ezkfhdolini, kjer 
z desne srečamo podobno cesto 
in vodo Javorščico. ki prihaja iz 
Javorjevega dola. Na bivši meji 
smo! Le kdor je na desetine krat 
s hitro utripajočirr srcem in o- 
preznim korakom tod prestopal 
nekdanjo mejo, bo ob usahlem po
točku na levi morda še opazil 
razmajan in obtolčen obmejni ka 
men, enega od številnih iz mejne 
ga sektorja 38, ki je potekal cd 
glavnega kamna 37 (Cippo 37) na 
Kocjanovem griču, do naslednje

ga, št. 39, nad Javorjevim dolom, 
že pri Mrzlem vrhu nad Ledina
mi. Le toliko ga je še, da se v 
njem vidi v cement vrezana let
nica 1920.

Ko prestopimo to nevidfto črto, 
ki je četrt stoletja delila sosede 
in slovenske brate, zagledamo on
stran potoka na desni borne ostan
ke na pol podrte nekdanje «ka- 
raule«, ki smo ji mi pravili kar 
baraka, čeprav je bila predpisa
no zidana, s tistim majhnim opa
zovalnim stolpičem na sredi takš
ne, kakršne so najbrž tudi kje 
doli daleč na balkanskih, grških 
in albanskih mejah. Okrog razpa
dajočih zidov so visoko v nebo 
zrasle ponosne temne smreke, ki 
v mojih otroških letih niso bile 
večje od božičevega drevesca v 
preprosti kuhinji.

V tisti karavli, ki je danes ni 
več, sem tudi jaz nekoč jedel srb
ski »pasulj«, ko so nas ulovili 
«grenčerji», kakor smo s to nem
ško - srbsko skovanko imenovali 
graničarje, ki smo jih tudi mi z 
italijanske strani skoraj vse po
znali tudi po imenu. Celo to smo 
vedeli, kateri so »dobri« in kate
ri so »te hudi«. Pred barako se 
je dvigal visok drog, na katerem 
je visela jugoslovanska zastava, 
čez potok do vhoda pa je vodil 
majhen mostiček. Na naši, se pra
vi italijanski strani, ni bilo niče
sar podobnega, saj je bila finan- 
carska kasarna šele globoko dob 
za mejo v Dolenjih Jaznah, le tam 
v gozdu nad Lanišami so imeli 
neko zasilno uto. Spominjam se, 
da smo se ogibali samo Italija
nov in če smo neopaženo prišli v 
bližino graničarske karaule, smo 
lepo vprašali stražarja, če sme
mo na Sovodenj po moko. Skoraj 
zmeraj so nas pustili, posebno o- 
trcke. le ' adar je bila »grenca 
zaprta«, tako so rekli, tedaj se 
ni bilo šaliti z odločnimi grani
čarji. ki so, komaj so zavpili 
«stoj». skoraj tudi že streljali. 
Drugače pa so bili z nami otroci 
izredno prijazni.

Obkroženi smo s strmimi bre
govi, senožetmi in gozdovi, na ku
pu v dolinici je le nekaj hiš, do
lina pa se naprej proti Sovodnju 
še bolj oži, tako da kar svetlobo 
jemlje. Kjer je najožje, je na le
vi hiša s številko Koprivnik 1.

Koprivnik je silno raztegnjena 
vas, pravzaprav brez vsakega sre
dišča, ki se vleče od nekdanje dr 
ža,vne meje pri Sovcdnju daleč tja 
prpfj žirem. Omenjena hiša je po 
domiselni rešitvi gospodarja Ma
tije Debeljaka dobila to oznako, 
ker se tam blizu začenjajo par
cele katastrske občine Koprivnik, 
sedaj pa je to nekakšen admini 
strativili otok na poti iz Laniš na 
Sovodenj. Matiji Debeljaku, Je 
zerškovemu iz Stare Oselice, ki 
kljub visoki starosti še vedno ži
vi sam v tej hiši, so kot invalidu 
iz prve vojske oblasti stare Juga 
slavije dovolile imeti trafikantsko 
obrt («opalto«, kot so rekli) prav 
zato, ker v Koprivniku take obrt-

nice ni še nihče imel. Poleg tega, 
da je trgovina z jestvinami, ki 
jo je vodila njegova že pokojna 
žena Malka, postala predvsem ti 
hotapska »baza« za ljudi, zlasti 
ženske z italijanske strani meje. 
je seveda tudi trafika delovala v 
podobnem smislu. Pridno sta de
lala z ženo. Matija je bil še foto
graf na Sovodnju, zato jima je 
kljub številni družini šlo zelo da 
bro, a ker denarja nista dala v 
kake naložbe, sta ob zamenjavi v 
marke in potem spet v dinarje 
izgubila skoraj ves težko prislu- 
ženi denar.

V trgovini «pri Malki« je bilo 
pravo zatočišče cele množice žensk 
iz ota leskih vasi in iz doline I- 
drijce, celo z Vrh Masor, ki so 
v letih krize pod fašizmom tve
gale zapor in še marsikaj druge
ga, da so si za silo izboljšale rev 
no življenje. Matija Debeljak rad 
pove, kako je živel kot avstrijski 
vojak na soški fronti, kjer je pri 
Osla v ju zgubil roko. pa tudi. kako 
se mu je godilo ves čas med voj
nama in potem. Moji otroški spa 

TOMAŽ PAVŠIČ
(Nadaljevanje na zadnji stram t
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SKAVTSKO TABORJENJE 
V KARNAJSKI DOLINI

V četrtek se je končal prvi iz
med šestih letošnjih poletnih ta
borov tržaških skavtov in skavtinj. 
V Trst se je vrnilo kakih 45 čla
nic in članov, ki so od 15. do 29. 
julija taboriti v Karnajski dolini. 
Šotore so postavili nedaleč od zna
menite cerkvice v Viškorši, ki 
privablja ljudi zaradi vsakolet
nega starodavnega verskega obre
da »poljubljanja križev« in zara
di nedavno odkritih fresk.

Tržaški skavti in skavtinje so 
se letos odločili, da z izpeljavo e- 
nega izmed taborov v Benečiji ne
posredno, osebno stopijo v stik s 
kraji in ljudmi, o katerih sicer 
precej govorimo in pišemo, nima
mo pa priložnosti, da jih pobliže 
spoznamo, kot je to mogoče z več
dnevnim bivanjem v njihovem živ
ljenjskem okolju. Gre za zanimi
vo narodno in družbeno tkivo. Za
nimivo je bilo, seznaniti se z načr
ti ljudi, ki so po potresu obnovili 
svojo vas in si od prihodnosti pri
čakujejo boljših razmer, saj je 
izseljevanje skoraj izpraznilo na
selja na tistem področju, postara
lo je strukturo prebivalstva, poli
tični in kulturni pritiski pa so na 
narodnostnem področju ustvarili 
marsikatere predskoke. Vendar se 
v Viškorši kaže tudi izrazita na
rodna zavest, saj trije domači o- 
troci obiskujejo slovenske šole v 
Gorici.

Skavti so v Viškorši seveda 
vključili v program tabora tipič
no skavtske sestavine, od načina 
življenja na prosterra -dhevnega 
reda. skavtskih spretnosti iri"izle- 
tov do iger, predavanj in' tabornih 
ognjev. Načelnik tabora je‘bil Mir
ko Tavčar, duhovni vodja pa Mi
lan Nemac. Okolje pa je vtisnilo 
taboru poseben pečat. Večkrat so 
šli vodi v vas. da so izvedli kako 
dobro delo, večinoma pri opravi
lih tla polju ali pomoči na domu, 
kjer se je pokazala potreba. Ta
bor je obiskal znani javni delavec 
prof. Viljem Černo, ki je skavtom 
in skavtinjam obširno razlagal pa 
ložaj v Benečiji. Odlične stike so 
imeli z domačim župnikom g. Bla- 
suttom in med nedeljsko maše v

krajevni cerkvi so mogli stopiti v 
stik tudi s celotno skupnostjo, ka
teri so namenili tudi poseben ta
borni ogenj, ki pa ga je prepre
čilo slabo vreme. Odlične stike so 
navezali tudi s tipanskim občin
skim odbornikom Blasuttom in 
skupino mladih, ki so radi obi
skovali skavtski tabor.

Med obiski je treba omeniti pri
hod tržaškega škofa L. Bellomija. 
ki je želel tudi letos obiskati 
vsaj enega izmed slovenskih skavt
skih, taborov. Številni so bili seve 
da tudi obiski staršev taborečih. 
Zanimivo je, da se je nekaj skav
tov slučajno znašlo pri snemanju 
dokumentarca za prvo italijansko 
televizijsko omrežje. Na željo re
žiserja so zapeli nekaj pesmi. Za
nimivi so bili tudi stiki z dvema 
taboroma italijanskih skavtov, ki 
so tudi šotorili na tistem področju.

Ko se je tabor v Viškorši končal, 
mu je na istem mestu sledil v torek 
še drugi. Kakih 20 starejših čla
nov in članic tržaškega dela Slo
venske zamejske skavtske organi
zacije bo namreč od 3. do 12. t.m 
izpeljalo svoj tabor v Viškorši

V teku sta bila še dva tržaška 
skavtska tabora za srednjo sta
rostno vejo članic in članov, za 
isto vejo. torej, ki je imela tabor 
tudi v Benečiji. Nad 40 članic in 
članov ie taborilo pri Puščavi na 
Pohorju, blizu 60 pa pri Sv. Urba
nu na Pohorju. Ta dva tabora sta 
se končala v ponedeljek.

Najmlajši člani in članice, vol
čiči in veverice. AST tdrka do 13. 
avgusta taborijo pri Lescah neda
leč od Bleda. V dveh povezanih 
podtaborih jih bd ‘tikOli 100.

Da bo slika letošnjih zamejskih 
skavtskih taborov popolnejša, je 
treba omeniti še goriške in koro 
ške skavte. Volčiči in veverice 
goriškčga dela Slovenske zamej 
ske skavtske organizacije so ta- 
oo.ili ■ d 28. junija do 3. julija pri 
Livku (Kobarid). Z voditelji vred 
jih je bilo 55. Ostali člani in čla
nice pa so 1. avgusta končali ta 
bor v Logu pod Mangartom, kjer 
so se zbrali 18. julija. Njih šte 
vilo se je vrtelo okoli 130.

.................................................................................................................................................................................................. .

NORDIJSKO UDOBJE LE POČAS[ PRODIRA Tim V SREDOZEMLJE^

Gosposka jadrnica iz dežele tulipanov «contest 35»
Bogata in smotrno urejena notranjost omogoča udoben dopust sedmim osebam

Nordijske jadrnice so' že leta in 
leta sinonim udobja in kakovosti, 
v Sredozemlju pa se le počasi u- 
veljavljajo, saj so grajene za pa 
vsem drugačne vremenske razme
re. Rabijo namreč kar pošten ve
ter. da se zadovoljivo premikajo. 
S povečanim številom dopustni 
ških kapitanov, med njimi so tudi 
taki, ki jadra razpnejo le kako u- 
rico in to le. če jim veter piha v 
polkrmo. so tudi nordijske jadr
nice postale zanimive, saj jih po
ganjajo močni notranji motorji. 
Taki kapitani pa se bolj zanesejo 
na moč prave konjenice, ki jo ima
jo v podkrovju, kot na svoje ja-

ALFA ROMEO ZANARDO 
POOBLAŠČENI ZASTOPNIK,
Ul. del Bosco 2U. tel.: 796348 in 
Mirama iški drevored 9. tel.: 
414020. Maksimalne ocenitve va 
ših rabljenih avtomobilov, nudi
mo nove in rabljene na obroke 
brez mene. zamenjamo rabljeno 
za rabljeno. ALFA ROMEO A) 
fetta 1800 77-76. Giulietta 1600 78, 
Giulietta 1800 82, Alfasud 1200 TI 
75, Alfasud Sprint veloce 79, Al 
fasud 1300 79, 2000 America kli
matizirana. z vbrizgom 82. FIAT 
131 Racing 200 81, 131 Supermi- 
rafiori 1600 79, Panda 45 81, 126 
Personal 80, 127 Šport 79. IN- 
NOCENT1 nova Mini 1000 8'. 
RENAULT 5 Alpine 81. 5 TS 78. 
CITROEN MfTiari 82. GS Club 
78. MERCEDES 2000 80, TRI- 
UMPH Spitfire 1500 78, Coupe 
2000 77.
MSI RABLJENI AVTOMOBILI 
rMAJO 3 ME^Fz-NO GARAN
CIJO. OBIŠČITE NAS!

dralne sposobnosti.
Nekoliko bolj sredozemsko so 

grajene jadrnice nizozemskega o- 
brata Conyplex. Pri Adriatourju 
v červarju imajo 3 «contest 35« in 
kar šest «contest 32 ketch«, za 
čudo pa ni pretiranega povpra
ševanja po teh jadrnicah. Bržko
ne je glavni razlog, da so Cony- 
plexove jadrnice za Nemce. Av
strijce in Italijane manj znane, da 
se raje ogrevajo za «domače». Ta
ka odločitev pa je nedvomno zgre
šena. Redkokdaj sem videl tako 
solidno in dovršeno grajeno jadr
nico kot je «contest 35», isto se 
veda velja tudi za manjši «contest 
32 ketch«. Seveda se cene teh ja
drnic ne morejo primerjati s ce
nami italijanskih in francoskih ja
drnic. Če pa Jadrnico najamemo za 
krajše obdobje, nas ne bo zanima
la nakupna cena temveč samo na
jemnina, ta pa je enaka za vse 
jadrnice enakih razsežnosti. Med 
vsemi je bržkone »contest 35» naj
bolj luksuzno grajen. Podkrovje 
je prava gosposka počitniška hi
šica. v kateri lahko v treh ločenih 
prostorih živi do sedem oseb prak

tično dve družini, ki se dobro ra
zumeta. Kokpit je prostoren, pre
ko njega lahko razgrnemo plat
neno streho, da smo na varnem 
pred močo.

Kot rečeno je to predvsem nor
dijska jadrnica, v kateri živimo 
predvsem v podkrovju. Iz kokpita 
najprej stopimo v kuhinjo, kjer so 
tudi malenkosti morda celo pre
tirano grajene, da nas vodovod
ne pipe pominjajo kar na naše 
hišne pipe. Nasproti kuhinje je de
lovni prostor z mizico za risanje 
kurza na navtičnih kartah. Po ku
hinji in delovnem prostoru je v 
sredini podkrovja dnevni prostor 
z jedilnico, ki jo lahko za noč 
spremenimo v spalnico. Med dnev
no sobo in spalnico v premcu so 
sanitarije in velika omara. Z orna 
ricami in policami pa so prekriti 
skoraj vsi notranji boki, da je 
res ogromno prostora tudi za ne
umnosti. ki jih jemljemo s seboj 
na dopuste. Bržkone pa je naj
večje presenečenje glavna spal
nica, ki se razprostira pod kokpi- 
tom. Kaj takega bolj redko sre
čamo pri U-metrski jadrnici. Ve

lika zakonska postelja ob levem 
boku pa omara in umivalnik.

Po vsem tem pa kar nekaj teh
ničnih podatkov, »Contest 35» je 
dolga 10.65 metra, maksimalna ši
rina znaša 3,55 metra, vodna črta 
pa je 8.90 metra. Jadrnico ponuja
jo v dveh različicah glede na u- 
grez in izpodriv. Težja (6.900 kg) 
ima 1.65 metra ugreza, lažja (6 ti
soč 750) pa 1.90 metra ugreza. Se
veda imata obe različici 25(1 litrski 
rezervoar za vodo in 150 litrski re

zervoar za gorivo.
Glavno jadro meri 40 kvadrat

nih metrov, genova 24.88 kvadrat 
nega metra, špinaker pa 82 kva
dratnih metrov. V podkrovju je 
36-konjski dizlov motor volvo pen 
ta, kar omogoča -arno plovbo tu 
di v najslabših vremenskih poga 
jih. Kot rečeno je ta jadrnica pre
cej draga, saj stane nekaj preko 
100 milijonov lir. dvotedenska na 
jemnina pa je dostopna tudi manj 
premožnim.

ITALIJANSKA TV 
Prvi kanal

13.00 Poletni maraton — Balet
13.30 DNEVNIK in Danes v par

lamentu
15.30 Guayaquil: svetovno prven

stvo v plavanju
16.30 Peccioli: kolesarstvo
17.00 Glasba, predstave in aktual

nosti — V studiu Barbara 
D’Urso

17.05 Tom story — risanka
17.50 Eischied — TV film
18.40 Drago poletje
19.10 Tarzan — TV film
19.45 Almanah in Vremenske raz

mere
20.00 DNEVNIK
20.40 Kojak — TV film

Spet .je na vrsti Kojak, od
ličen policijski agent, ki mu 
ne ostane prav nič skrito. 
Tokrat ima opravka s tolpo 
razpečevalcev mamil. Zgod
ba, ki nosi naslov Mojo, se 
začne s krajo večje količine 
morfija, ki je namenjen ta 
varni zdravil. Zadevo pove
rijo poročniku Kojaku. ki se 
preletvi v kemika in se 
vključi v tolpo, ki se ukva
rja z razpečavanjem ma
mi) in kmalu razčisti vso 
zadevo. Kako bi tudi ne. 
saj je Kojak.

21.35 številke ena:
Sliirley McLaine

22.25 športna sreda — prenosi iz 
Italije in tujine 
Ob koncu: DNEVNIK Da
nes v parlamentu in Vre
menske razmere
Drugi kanal

13.00 DNEVNIK 2 - Ob 13. uri
13.15 Kuha kot konjiček
17.60 Popoldan
17.15 Mladinci sobotnega večera 

— mladinska nadalj.
17.40 Program za mladino 

Čaiovnica Bia — risani film 
Pika Nogavička — TV film

18.30 športne vesti m Iz parla
menta

18.50 La duchessa di Duke Street 
— TV nadalj.

19.45 DNEVNIK 2 - Vesti
20.00 DNEVNIK 2 - Sestante 

Italijanska rock glasba
21.30 A noi le inglesine — film 

Reži;a Michel Lang
23.20 DNEVNIK 2 Zadnje vesti

Tretji kanal
19.00 DNEVNIK 3
19.20 Martina Franca: VHL Fe

stival della Valle dTtria
1. del

19.50 Sto italijanskih mest: 
Matera

20.10 Šolska vzgoja
20.40 \Vhisky a volonta — film
22.15 Dokumentarna zddaja 

Okoli ^božičnih' praZhikov 
pripelje tudi v naše kraje 
kakega »zampognara« to je 

TišfTVsVirače«. !« krožijo ' po
mestih in pihajo v »meh«, 
hkrati pa igrajo na dvoje 
piščali. Inštrument »zampo- 
gna« ni le italijanski ali če 
hočemo apeninski, sai ima
jo podobne starinske inštru
mente tudi na Balkanu, na 
Iberi.iskem polotoku m tudi 
v Grčiji. Danes pa nam ba 
do prikazali »zampognare* 
iz Calabrije ter še tako ima 
nevano »chitarro battente«. 
ki je prav tako zelo star. 
rekli bi kar arhaični inštru

ment.
22.25 VEL Festival della Valle 

dTtria .
JUGOSLOVANSKA TV 
Ljubljana

19.00 Poročila
19.05 Gusarji kapitana Ganeha — 

TV nadalj.
19.30 Obzornik
19.45 Amaterski studio: KUD Ivo 

- Lola Ribar
V avgusto bomo spoznali šti
ri kulturnoumetniška dru
štva iz Beograda, ki se po
našajo ne le z dolgoletno 
tradicijo, ampak tudi z ži
vahnim delovanjem. Prav
zaprav je težko reči, da jih 
bomo spoznali, saj ie P°' 
ure prekratek čas za 
bije analize dosežkov, tudi 
sicer so oblikovalci oddaje 
želeli občinstvu posredovati 
predvsem odgovor na vpra- 
sanje, kaj je tisto, kar čla
nom kulturnoumetniških dru- 
štev največ jiomeni — odga 
vor .je univerzialen najbrž 
za vsa društva in ga do dna 
razume vsakdo, ki je P°! 
dobne izkušnje doživljal kdaj 
tudi sam: skupni napori, do
sežki in doživetja so reči. 
ki iz ljudi naredijo prijate
lje in tovariše. Prijatelja in 
tovariša v življenju pa F 
vredno imeti.
V prvi oddaji bomo v druž
bi sedanjih in bivših čla
nov KUD Ivo - Lola Ribar- 
mladi bodo nastopili z neka
terimi zanimivimi točkami, 
stari pa se bodo spomni® 
na čase, ko so še sami bm 
«aktivni». Oddajo povezuje 
igralec Janez Vrhovec, tudi 
nekdanji član društva.

20.15 Risanka
20.30 TV DNEVNIK
21.00 Film tedna: Kapelica 

Krščanstvo že dolgo igra v 
Afriki pomembno vlogo. P? 
gosto pa naleti na nasprotje 
s tamkajšnjimi prvotnimi ve
rami. Zgodba filma se 
vija v tridesetih letih v od
maknjeni vasi, kjer so m>- 
sionarji evangelisti ustano
vili šolo, sedaj pa zahteva 
jo od prebivalcev, da zgra
dijo kapelo.
Dela pa se zavlačujejo, kar 
župnika vodi v obup. z*®5 
pa se obrne po moralno po 
moč na mežnarja in na v*, 
škega poglavanja. Prih« 
mladega učitelja. P0*13®? 
modemih idej in nekolik 
negotov odnos njegovega ko 
lege pripomoreta k ureditv 
župnikove avtoritete.

22.20 Miniature: Zlato zrno Pre" 
tek los ti

22.35 V znamenju
Koper

13.30 Odprta meja — oddaja v 
slovenskem jeziku

18.00 TVD - Novice
18.05 Ta leta — ti dnevi
18.45 TV šola
19.10 Zdravo otroci — risanke
19.30 Narodna glasba — Balet 

Trinidada
20.00 Risanke
20.15 TA'D - Stičišče
20.30 Adelaide — film
22.00 TVD - Danes
22.10 čas v sliki — dnevnik a' 

«tri iški TV
Ob koncu: Odprta meja J"" 
oddaja v slovenskem iezlK

TRST A
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 17.00, 19.00 

Poročila: 7.20 Dobro jutro po na 
še; 8.10 - 10.00 Radijski mozaik: 
Na obisku pri...: 8.30 Potpuri na
pevov in melodij; 9.30 Dramatizi
rani roman: Alojz Rebula: »Enej 
Silvij Piccolomini« - 3. del; 10.10 
S koncertnega in opernega reper
toarja: Vincenzo Bellini: Puritan
ci. tretje dejanje; 11.30 - 13.00 0- 
poldanski zbornik: Literarni li
sti; 12.00 Epigram - odraz časa 
in razmer; 12.45 Pristopanje k de
želnim oddajam: Slovenska skup
nost: kaj je, kaj hoče, bistvene 
poteze njenega programa; 13.20 -
16.00 Iz studia neposredno. Oddajo 
vodi Duško Jelinčič; 16.00 Klasič
ni album; 17.10 - 19.00 Razširjeni 
obzornik: Na obisku pri... - Ra 
mantične melodije. 18.00 Sloven
ski umetniki na Montmartru; 18.20 
Priljubljena motivi.

KOPER
(Slovenski uroqram)

7.30, 8.25, 15X3 Poročila; 7.00 O 
tvoritev - Glasba za dobro jutro;
7.15 Obvestila; 7.37 Objave; 7.45
Cestne razmere; 8.15 Radijski, te
levizijski in filmski spored; 8.28 
Zaključek; 8.30 Val 202; 14.00 Na 
valu radia Koper - objave - glas
ba; 14.15 Kinospored; 14.30 Za
nimivosti; 15.10 16.00 Predstavi
tev oddaj, glasbene želje poslušal 
cev; 15.30 Klasična kitara: 15.55 
Ekonomska propaganda; 16.00 Da 
godki in odmevi; 16.30 Glasba po 
željah; 17.00 Primorski dnevnik;
17.15 Aktualna tema; 17.30 Ob 
ja ve, glasba; 17.35 Glasbeni kiosk; 
17.55 Zaključek s pregledom novic.

KOPER
(Itahianski program)

7.30, 8.30, 13.30. 16.30, 19.30 Dnev
nik; 9.30. 10.30, 11.30, 14.30, 15.30,
17.30 Poročila; 7.00 Glasba za da 
bro jutro; 7.15 Koledarček; 8.15 
Horoskop; 9.00 štirje koraki; 9.15 
Koledarček; 9.32 Lucianov! dopis
niki; 10.00 Z nami je...; 10.32 Glas 
beni premor in horoskop; 10.45 
Mozaik, glasba in nasveti; 11.00 
Otroški kotiček; 11.15 Festivalbar; 
11.32 Kirn, svet mladih: 12.00 S 
prve strani: 12.05 Glasba po že 
ljah; 14.00 Posebna oddaja iz Ri 
ma; 14.33 Superklasifika; 15.30 
Poročila v nemščini: t5.36 Radio 
rock; 16.00 Na svežem zraku; 16.15 
Brez besed; 16.45 Srečanje z na
šimi kantavtorji: 17.15 Edig Gal 
letti; 17.32 Crash; 17.55 Pismo

iz...; 18.00 Lepo petje; 18.30 M 
ratti mušic; 19.10 Zbori v večer®’
19.45 Slišimo se jutri.

RADIO T
7.00, 8.00, 10.00, 12.00, 13.00,

19.00 Poročila; 6.00 - 8.40 Glasi* 
na kombinacija; 6.50 Včeraj v Par_ 
lamentu; 9.00 - 10.03 Glasbeno 
govorni program; 11.00 Glasben 
hiša; 11.34 Radijska nadaljev8®, 
ka; 12.03 Jutranji variete; 
Master, glasbene novosti; 14-23 
lica Asiago Tenda; 15.03 Glas1*, 
ni dokumentarec; 16.00 Pt>*e'š 
spored; 17.30 Glasba za mladin •
18.00 Glasba in poezija v srednje® 
veku; 18.30 Plošče; 19.30 J* 
glasba; 20.00 Radio 1 predj* 
ve; 21.00 Radijska priredba; *L 
Povest za vsakogar; Sant M®1’ 
21.59 Glasbena fantazija; 2.22 N 
potki za avtomobihste; 22.27 K* 
dijska priredba; 22.50 Danes 

parlamentu; 23.03 Telefonski k® ’
LJUBLJANA

7.00, 7.30. 8.30, 9.00, 10.00. H;""!
12.00, 13.C0. 15.00, 20.00 POTOČ®*: 
7.10 in 7.45 Prometne informacij
7.35 Vremenska napoved za P“ 
morščake; 7.50 Dobro jutro. °’ ,0 
ci; 8.25 Iz naših sporedov;
Z radiom na poti: 9.05 Počitn*®m 
popotovanje od strani do stra* -
9.20 Počitniški pozdravi; 9.35 izP“f 

Z glasbo v dol*
potk) v

v sredo; 10.05 
dan; 10.35 Turistični nap
naše goste iz tuiine; 11.05 ReZ.j. 
virano za...: 11.40 Lokalne r* 
ske postaje; 12.05 Ali poznat®:! 
12.35 S pesmijo po Jugoslari-Dj 
12 10 Veliki zabavni orkestri; t*-. 
Kmetijski nasveti: 13.40 Ob ’z^ 
rih ljudske glasbene kulture: > , 
Iz naših kra;ev Iz našili s,;7-i(i 
dov: 14 20 Zabavna glasba; O- 
Priporočajo vam...; 15.05 R®73!1 ji 
tjarno, ugotavljamo; 15 25 Nj 
poslušalci čes‘i'a;o: 16 00 D°r :tl 
ki In odmeri; 10.30 Obvesti'8 
zabavna glasba: 16 “o Radio 
nes, radio jutri!: 17 00 Vrti'1* 
18.00 Studio ob 17.: 19 00 Zlij j. 
ska riasha v prostoru in ča 
19.15 Naš gost; 19 30 Srečanje 
benill akademij Jugoriariie: -j? 
Zabavna glasba; 20.35 Lahko 
otroci: 20.45 Minute 7 nnsamb1 
Bratov Avsenik; 21.00 .Ja'--ob J 
Caccia Barbara v izvedbi ? , 

pinc Collegium vocale iz Ko11 ■.$ 
21.25 Ples civanke.. šuanske , 
mehiške skladbe; 22.05 
Strauss: Odlomki iz opere 
bellaa; 23.15 Informativna 
ja; 23.25 Iz naših sporedov:
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PLAVANJE 1 PRESENETLJIVI REZULTATI NA SP V EKVAD0RIII

Ricardo Prado zagotovil Latinski Ameriki 
prvi svetovni rekord v zgodovini plavanja
Tudi 16-letna Nizozemka Verstappen poskrbela za pravi podvig - Italijanska šta- 
eta in Franceschi na solidnem četrtem mestu - ZDA imajo največ zlatih kolajn

pa so vmes doživ- 
razočaranje za razočaranjem. 

’unak pa je bil gotovo mali

(Dopisnik Dela 
„ za Primorski dnevnik)

čer n^AQUIL ~ Drugi Analni ve- 
cer LrJrtVa v plavanJu se je si- 
ttenT.* m končal v znamenju A- »iCanov, zat0

likem*e<i B'cardo Prado, ki je v ve
no in f ogu zmagal na 400 m meša- 
Vass.|P°Pravil štiri leta star rekord 
4'20” 7 *er Prv* premagal mejo 
kvarin* Brazilijo je slavil tudi E- 

10« » v?a dužna Amerika.
Sekim/T - e*f'n moški: za 7 stotink 
lovni 6 Gribble zgrešil sve-
predvJI,d' ^Presenetilo me je 
Prvi *°’ ‘la je uspel že kar 
- " start, kar nisemUpaj T*ul' kar nisem pričakoval, 
zmago eai ,na najboljše, vesel sem 
bi vona .a ^ srečnejši bi bil, če 
Lorspm doseSel čas 53”80. zaA čip 5prn --- '-to'-1 uo vjv, c,a
trti dosežSek°SObjn'raTo že m°f če‘ 

K Gribble (ZDA) 53”88
deJal zm;

skem prvenstvu v Splitu. Splačalo 
se je,» je bila zadovoljna ob svoji 
zmagi Svetlana Varganova, medtem 
ko je bila Gevvenigerjeva bolj »ki
sla* in zatrjevala, da je njen cilj 
pač zmaga na 100 m prsno in 200 m 
mešano. «Rekord NDR sem le dose
gla in svoj rezultat na 200 m po
pravila za sekundo,* je dejala.

Rezultati: 1. Vargar.ova (SZ) 2 
min. 28”82 (rek SP); 2. Gevveniger 
(NDR) 2’29”71; 3. Ottenbrite (Kan.) 
2’33’’05; 4. Magasaki (Jap.) in Hoer- 
ner (NDR) 2’33”18; 6. Belokonij (SZ) 
2'33”32; 7. Childs (ZDA) 2’33”44; 
8. Dziedzic (Pol.) 2'36"84.

4x200 m kravl moški: Stadion je 
na nogah akal, če bo padel svetov
ni rekord, toda Saeger, Float. Mil
ler in Gaines so zaostali za 27 sto
tink sekunde za dosežkom štafete 
ZDA v Berlinu pred štirimi leti.

Rezultati: 1. ZDA 7’21”09; 2. SZ 
7’24”91; 3. ZRN 7’25”46; 4. Italija 
7’29”31; 5. Švedska 7’29”56; 6. Ni
zozemska 7’30”75; 7. Brazilija 7 min. 
36” 13; Kanada je bila diskvalifici
rana.

Ogromna prednost
Američana
V skokih moških z deske je z ve

likansko prednostjo zmagal Ameri
čan Greg Louganis pred sovjetski
ma skakalcema Kuzminom in Porto- 
vim, Avstrijec Stajkovič je bil de
veti.

Rezultati: 1. Greg Louganis (ZDA) 
752,67; 2. Kuzmin (SZ) 636,15; 3. 
Portov (SZ) 631,56 ; 4. Li (Kit.) 
627.90; 5. Hoffmann (NDR) 625,71; 
6. Merriott (ZDA) 624,30; 7. Giron 
(Meh.) 597,72 ; 8. Snode (VB) 597.

pod 54 sekundami,* je 
£‘J!Tla.govalec Gribble.

'rekord epi Gnbble (ZBn, M uu 
3. sp) i 2. Gross (ZRN) 54"26;f^O«r0n fino \ CA" AH. A Di__(ZDaT;" ,Šve-) 54 47; 4. Rives 

Markovski (SZ) 54"59: 6. 
Niz.) 55"06; 7. Arvidsson 

55"68 ** 8' Lopez - Zube-o (Šp.)
2qq

ttega ?Lkravl ženske: nekaj podob- 
$o v p ®1 3m° mi dosegli v Splitu, 
Povsem a^a?udu doživeli Nizozemci. 
Okovan« pa vsa-i Precej nepri- 
hasto k*]' so osv°jili zlato in bro-

*čisto Prestrašena sem bila od te-

ZDa 
NDr 
SZ
^nada

zfrmska
Brazilija
Jenska

8!fc
s-----------

KOLAJNE
6 
2 
1 
1 
1 
1 
1 
0 
0 
o

tla
la tu

bi zmagala,* je razlagala 16- 
nemarie Verstappen, ki je 
sicer

j
*ravfu s.lcer že druga na 100 m 
tu, m a latu na 200 m 27. na sve- | 
i®ela J'6131 ko letos sploh še ni 

nu, , neSa rezultata. »Dobro j 
vedeia .a.Prvih 100 m, nisem pa 
?ern {J r. je tam okrog 59”. kot ' 
le, biln c , va*a. kot sem zvedela, 
Wičakm,C? ° ®T’9. Tega res nisem 
Nljša n a ,' Mislila sem. da sem 
fes zabava m- Vse skupaj je bilo

l'fe"5rtati: L Verstappen (Niz.)
1 Mas* , Meineke (NDR) 2'00”67; 
(NDR) ,,™lz-) 2’00"84; 4. Schmidt 
i 13- c \ L®: 5. Gerasimova (SZ) 
}'5l- 7' Linzemeier (ZDA) 2 min.
hei (Ttva\0ft <VB) 2T’52; 8. Co ^IZDA) 2’2”lf
PaPirnaH me*an° moški: konfeti in 
i 'ena ;rakovi so zasipali rob
j cm katerem je slavil krmaj

star Brazilec Ricar io Pra 
"eira. N; et- doma iz Ria De Ja
hanj« eg0va zmaga ni bila prese- 
valec m„S-a' je bil letos vodilni pla 
[ekor(j danega na svetu, pa tudi 
v ali. ?, niega mnogi že priča 
feVd jfr-kp je načrtno plavati na 
pelo ?a * * * V V1'slim. da sem sposoben 
H taU„rezultat okrog 4’17", toda 
fJJtjlo sen? Presrečen. Delfi” in 
č?v) finl m' Sla odlično, prsno in 
8,1 ie Sa J"0- 'e pa vrhunsko. Zal 
> ' rrini,, °’ da n> bilo v tej tekmi 

,d°brega prijatelja do- 
h8 'a- s i_, rekorderja Jesseia Vas- 
^ na tr„ r,m sva trdo delala sku- 
Jr’n Viei„eningu. v ameriškem Mis- 

svetni:? ie iskreno povedal no- 
Ca> Prli rekorder in prvak Ri
, te«„Vado-
Lil8 (sVet1 P,ad0 (Bra’) 4 min'SS»R) rekord); 2. Berndt
23"2g. 4 3 02; 3. Fesenko (SZ) 

I K(,stnff franceschi (It.) 4'24”89; 
^m VVo^A) <*’28"92: 6. Boerg 

4'29"53: 7. Hayes 
8 R Madruga (Bra.)

!k° dlavol,Sn<l ženske: *Zr dopoldan- 
^ f- -an,e i- bilo zame s[x.dbud-

7.avv pa odlična tekma zame. 
kajtj n; sem delala zadn je le- 

'sem nastopila na evrop-

Ekvador je potreboval 
svojega velikega junaka

(Dopisnik Dela 
za Primorski dnevnik)

Kakšno veselje, zmagoslavje, iz
bruh sreče — Brazilec Ricardo 
Prado je junak Brazilije, Ekvado- 
ra, Južne Amerike. Prva zlata 
kolajna kakšnega, južnoameriške
ga plavalca na velikih tekmova
njih. Zato so ga kar nosili na ro
kah, pripravili posebno novinar
sko konferenco, v posebnih pro
storih zgradbe, v kateri je sicer 
tudi tiskovno središče. /

Toda v vsem tem veselju je iz
bruhnilo na dan tudi vse, kar je 
bilo te dni zatajenega v Guaya- 
guilu. Pritožbe, protesti, nezado
voljstvo Evropecev, Severnoame- 
ričanov, očitno kazanje veljave m 
moči, vse to je tiščalo domačine, 
organizatorje, ljudi. Morda je bilo 
čutiti tudi občutek manjvrednosti, 
ki je bil lahko tudi vsiljen, posle
dica morda preveč avtoritativne
ga nastopanja gostov v deželi Me 
sticev, Indijancev, črncev in maj
hnega odstotka belcev.

In ko je Prado plaval proti ci
lju, je stadion stal z dvignjenimi 
rokami, v deliriju,,-,dal si je dus- 
ka. Celo domači poklicni koleg’ 
so nam kazali in dali vedeti, da 
Brazilčeva zmaga ne pomeni sa

mo slavja zaradi plavalnega do 
sežka, da gre za nekaj globjega, 
pomembnejšega.

Ekvador, vsa celina je potrebo 
vala svojega junaka, da bi slavi
la v širšem pomenu besede. In 
Prado je lahko junak, zasluži si 
to. Bil je najboljši, najboljši ne 
samo na prvenstvu, kot svetovni 
rekorder je tudi najboljši na sve 
tu sploh, ta trenutek in še bo naj
brž nekaj časa.

Vse se je združilo v njem, v 
tej njegovi zmagi. Tudi oddolži- 
tev je bila za skromne dosežke 
drugih s te celine, celo za evrop 
ski nogometni finale v Madridu, 
obliž.

Morda je bilo naključje, morda 
ne. Da so ta dan delili kemične 
svinčnike z napisom tMalvini so 
vedno bili, so in bodo ostali ar 
gentinskh. Delili so jih Argentin 
ci, a kazali so jih tudi mnogi 
drugi.

Kaj vse bi pravzaprav ostalo v 
ljudeh, če ne bi bilo Ricarda Pra 
da, zato je čutiti vsesplošno olaj
šanje, kar je tudi za prvenstvo 
samo zelo dobrodošlo, zato smo se 
vsi pridružili slavju.

STANE TRBOVC

Predtekmovanje
400 m kravl ženske: Deseta z le

tošnje absolutne lestvice, Angležinja 
Croft je bila le deveta in je tako 
ne bo v finalu, le malo je do enake 
usode manjkalo Američanki Linz- 
meier.

Finalistke: Schneider (NDR) 4 
min. 12”43; Van der Meer (Niz.) 
4’14”08; Schmidt (NDR) 4T4”52; 
Maas (Niz.) 4T4”08; Cohen (ZDA) 
4’15”56; Baumer (Avs.) 4T7”46; 
Linzmeier (ZDA) 4’17”50; Lariceva 
(SZ) 4’18”19.

100 m kravl moški: Kar 48 sprin- 
terjev se je pomerilo za vstop med 
osmerico. Po plavalca NDR, ZDA 
in Švedske ter po eden iz Nizozem
ske in Brazilije se je nazadnje ve
selilo. Kar trikrat je bil tudi izbolj
šan rekord SP, pri čemer je Woithe 
kot zadnji vnovič popravil tudi ev
ropski rekord.

Finalisti: Woithe (NDR' 49”60; 
Cavanaugh (ZDA) 49”99; Gaines 

i (ZDA) 50”22: Richter (NDR) 50"58; 
i Johansson (Š’'e.) 50”68; Holmertz 

(Šve.) 51”U; Kroes (Niz.) 51"54; 
Delgado (Bra.) 51”56.

4x100 m kravl ženske: Močno je 
dišalo po diskvalifikaciji ameriške 
štafete, dolgo ni bilo uradnih rezul
tatov, nazadnje pa se je vse le kon
čalo tako, kot je bilo v bazenu.

Finalistke: Nizozemska 3’47”53;
I NDR 3'48”84; ZDA 3’49”31; Kanada 

3’51”81; SZ 3’52"07; ZRN 3’54”02; 
Japonska 3'54”26; Francija 3'54"90. 

j 100 m hrbtno ženske: Sedem evro- 
pejk in ena Kanadčanka je v fi
nalu. Američanki Walsh in Kinkead 
sta izpadli, vzhodna Nemka Kristin 
Otto pa je popravila rekord SP, ki 
ga je imela iz Berlina Američanka 

1 Ježek.
i Finalistke: Otto (NDR) 1’2”23; 
Kleber (NDR) 1’2”61; Gibson (Kan.) 
1’3"18; Gorcakova (SZ) 1'3”32; Bo- 
naciu (Rom.) 1'3”97; Derover (Niz.) 
1'4”43: Van der Straten (Bel.) 1 
min. 4”71; Aizpors (ZRN) 1'4”73.

200 m hrbtno moški: Padel je tudi 
najstarejši rekord svetovnih prven
stev, ki ga je še iz Beograda 1973 
imel Roland Matthes. Madžar San- 
dor VVladar, evropski prvak, je v 
predtekmovanju vendarle prehitel 
legendarnega Nemca.

Finalisti: VVladar (Mad.) 2’1”36; 
Carey (ZDA) 2’1”98; Baltrusch 
(NDR) 2'2”22; Semetov (SZ) 2’2”47; 
Barničoat (ZDA) 2'2"&3; Zabolotnov 
(SZ) 2’3”71; West (Kan.) 2’3”77; 
Henning (Kan.) 2’3”89.

I STANE TRBOVC

Tržaški Bic okrepil 
Američan Dietrick

Center Coby Dietrick bo drugi 
Američan, ki bo v prihodnji sezoni 
branil barve tržaškega košarkar
skega prvoligaša Bic. Dietrick, ki je 
star 34 let in visok 211 cm, je kar 
12 let igral med ameriškimi profe
sionalci, v zadnjih letih pa je bil 
eden izmed stebrov ekipe »Chicago 
Bulls*. Vsekakor pomeni prihod te
ga Američana veliko okrepitev za 
tržaško moštvo.

Okrepitve v Cantuju
CANTU’ — Američana Jim John 

stone in Richard Anderson bosta 
v prihodnji sezoni okrepila peter
ko Forda iz Cantuja. Flo^vers nam
reč ne bo igral več v Italiji, ker 
bo poskusil srečo v ameriškem pro
fesionalnem prvenstvu. Johnstone 
(visok .ie 207 cm) igra na položaju 
krila, Anderson (207 cm) pa je cen
ter. Oba Američana sta stara dva
indvajset let.

PALERMO — Letošnjega med
narodnega teniškega turnirja v Pa
lermu, ki se bo začel 13. septem
bra, se bo udeležilo kar 15 igralcev, 
ki zasedajo prvih 35 mest na sve
tovni lestvici. Vrhovska enajsterica KD Danica

Športna dejavnost KD Danica globoko povezana 
in prepletena z ostalo društveno dejavnostjo
V zadnjih časih je precej govora

0 športni dejavnosti kulturnega dru 
štva Danica z Vrha. Telesni kultur
na dejavnost se pri tem kraškem 
društvu neposredno prepleta in po
vezuje z ostalo društveno dejav
nostjo, kar vsekakor bogati celot
no družbeno vaško stvarnost. Zato
rej smo se podali na Vrh. da bi 
se pobliže soočali z «zgodovino», 
vlogo in problemi športnega odse
ka kulturnega društva Danica. Sre
čali smo se z odgovornim za šport
ni odsek v odboru Danice, Avgu
štinom Devetakom, ki nam it rade 
volie Dredstavil dosedanje delo. do
kumentirano z bogatim arhivskim 
gradivom (članki, slike itd.). Prav 
bi bilo, da bi tudi druga društva 
posnemala tako načrtno zbiranje 
materiala, saj ga lahko že danes 
označimo kot «malo zgodovino*. Na 
mizo nam le Avguštin položil «vse 
bukve* — pri tem pa mu je poma
gal sodelavec pri odseku Albin De 
vetak —- ter pričel z razlago: «U- 
radno .ie bil športni odsek pri KD 
Danica ustanovljen konec leta 1979.
1 delovanjem pa smo pričeli v letu 
1980 Predhodno pa moram omeniti, 
da je že v prejšnjih letih naše dru
štvo sodelovalo na raznih Sbortnih 
manifestacijah in turnirjih (zlasti

...................... ............................ ...............................................................................................................

Rowdy Gaines: plavalec prvenstva
Rouidg Gaines je kljub senzacio

nalnemu porazu v svetovnem fina 
lu na 200 metrov kravl v Guaga 
Quilu še nadalje najresnejši kandi
dat za najuspešnejšega plavalca 
svetovnega prvenstva, čeprav ie 
propadel njegov načrt, da hi osvo
jil pet zlatih kolain. In prav da
našnje finale v plavalnem sprintu 
na 100 metrov kravl, ki je elitna 
'disciplina na velikih tekmovanjih, 
bo pokazal, ali je sposoben v krat 
kem času preboleti razočaran ie po 
raza in dokazali, da je vendarle 
najhitrejši kravlist na svetu 

Veliki zapleti v Guayaqi‘Hu pa 
so dokončno pokazali da bodo ZDA 
težko dobile bitko z Evropo v mn 
ški konkurenci, ka» pomeni, da bt 
bilo SP 1982 prelomno v zgodovini 
plavania. Sistem pionirske selekci 
je v ZDA očitno teč ne daje re 
zultatov. ki bi zagotavljali dom, 
nacijo, Rowdy Gaines pa je prav 
zaprav potrditev takšne teze. sai 
je le eden izmed številnih plaval 
cev z ameriških univerz, ki so si 
zagotovili mesto v plavalni repre
zentanci ZDA. Plavalni trenerji v 
Mission V te jo, Long Beachu Nash 
villu in Austinu, ki so v letu 1982 
poglavitni plavalni centri v ZDA, 
si sicer obetajo močnejši dolarski

tok pred olimpijskimi igrami v Los 
Angelesu 1984, kjer bodo imeli nji
hovi plavalci tudi prednost doma 
čega bazena, toda kriza je vendar 
le vse bolj očitna.

Kravl ie bil dolga leta trdnjava 
ameriškega plavania, svetovni fi
nale na 100 metrov kravl pa je 
pravzaprav še poslednja prdožnost, 
da dobijo ZDA zlato kolajno V 
kravl v posamični konkurenci, 
medtem ko imajo še vedno izrazito 
prednost v množičnosti plavanja, 
pa ie njihov primat v mošKih šta
fetah pravzaprav še posleanii o- 
bramhni jez. toda časovne razlike 
so vse manjše. Rowdy Games ie 
vsekakor favorit v današnjem dvo 
hoju z evropskim rekorderiem Jor 
geiem Woi’heiem v svetovnem li 
valu na 100 metrov kravl, toda r 
Gmuaguilu padajo tudi veliki la 
voriti v moški konkurenci, Williom 
Paulus in Jesse Vassallo pa sploh 
ne bosta imela priložnosti, da bi 
branila ugled svetovnih rekorderjev 
na 100 metrov delfin in 400 metrov 
mešano, kajti izpadla sta ze v a 
meriških kvalifikacijah.

Guayoouil ie tako tudi razpotje 
v ameriški plavalni filozofij i in šo
li. v kateri ie velialo načelo, da 
so velike preizkušnje klenitev pla

vatnega talenta, toda ponovni pa
dec Rowdyja Gainesa na 100 me 
trov kravl bi pomenil dokončno slo
vo od načel ki so jih utemeljili 
trenerji preteklosti, kakršni so bili 
George Haines, Jim Counsilman in 
Peter Dalland. Tri zlate kolajne 
Rowdyja Gainesa v štafetah bi po
menile plavalni polom ZDA v 
kravl.

Aco Pasternjak

Umrl ravnatelj 
«Mund*espana»
MADRID — Za srčno kapjo je 

včeraj umrl ravnatelj »Mundiespa- 
ne», ustanove, ki je skrbela za pro
dajo vstopnic in nastanitve gledal
cev na zadnjem svetovnem prven 
stvu v Španiji in okrog katere je 
bilo toliko hudih polemik, ki se še 
niso polegle.

RIM — Včeraj so na Novo Zelan 
dijo, kjer se bodo pripravljali na no
vo sezono, prišli italijanski smučarji 
Edalini, Erlacher, Foppa, Giorgi, 
Nockler, Tonazzi. Totsch, Pramot- 
ton, Carlo Gerosa in Heinz Holzner. 
Na Novi Zelandiji bodo ostali do 
16. t.m., nakar bodo priprave vse 
do konca avgusta nadaljevali v Av
straliji.

NOGOMET

Težave s SP 19E6
ŽENEVA — Glavni tajnik FIFA 

Joseph Blatter je zjavil, da je zelo 
skeptičen nad dejstvom, da bi bilo 
nogometno svetovno prvenstvo leta 
1986 v Kolumbiji. Blatter je dejal, 
da mora Kolumbija najprei rešiti 
vrsto vprašanj, med katerimi so 
varnost, prevozi in komunikacije 
V primeru, da ta država ne bi za 
dostila vsem zahtevam, bo svetov 
no prvenstvo najbrž v Menki, ki 
«je ekonomsko trdna država v ka
teri ima nogomet veliko nrivržen- 
cev*.

Francis v Genovi
GENOVA — Skoraj tri tisoč na 

vijačev je včeraj na letališču «Cri- 
stoforo Colombo* navdušeno pozdra
vilo angleškega igralca Trevorja 
Francisa, srednjega napadalca Man
chester Cityja in angleške repre
zentance. ki bo v prihodnji sezoni 
nastopal pri Sampdorii

OBVESTILO
Košarkarski odsek ŠZ BOK 

obvešča vse interesente, da so pri
javnice za košarkarski kamp v 
Seči na razpolago pri čuvaju sta
diona «1. maj».

Avguštin Devetak — odgovoren za 
športni odsek pri KD Danica (Vrh)

odbojkarskih) in imelo v odboru 
odgovornega za športno dejavnost. 
To funkcijo je opravljal Lucijan 
Černič in lahko rečemo, da je po
stavil temelje naši športni dejavno
sti, oziroma športnemu odseku pri 
KD Danica. Vrhovci smo namreč 
precej navezani na šport, oziroma 
na telesno kulturo nasploh, saj ima
mo v naših vrstah precej aktivnih 
športnikov, ki se bavijo z najrazlič 
nejšimi športnimi Danogami uri raz
nih slovenskih.. društvih z Gori 
škega.*

«Kakšen pa je bil namen, ko ste 
nato uradno ustanovili športni od
sek?* smo ga vprašali.

Avguštin nam je pri tem odločno 
odgovoril: «Naš namen .ie bi , da z 
organizirano športno dejavnostjo še 
v večji meri angažiramo zlasti 
mlade, ki so v tistem času stali ta 
korekoč ob robu dejavnosti uruštva 
Poleg tega pa ie telesnokulturna de
lavnost tudi družabni element, ki 
uspe povezati vse generacije, ozi
roma, zakaj ne, celo našo vas*.

cKatere so vaše najpomembnejše 
akcije, ki ste jih doslej izvedli?*

«V prvi vrsti želim navesti*, ie 
nadaljeval Avguštin, »da že peto le
to orirermo v okviru' naše tradi 
cionalne šagre »Pohod do Krasu* 
ki se ga ie v prvih letih udeleže 
valo od 150 do 300 tekmovalcev. 
Lani pa (ko smo bili člani vsedr
žavne zveze FIASP), kar 653 letos 
Da 450. Vsako leto nastopamo na 
turniriu Mladinskega centra v Go 
rici ter drugih odbojkarskih rekrea 
cijskih turnirjih, ki iih organizirajo 
razna gori.ška društva (z moško in 
žensko ekipo), udeležujemo se raz 
nih pohodov na Goriškem, v Fur
laniji, Sloveniji itd. Imamo tudi mla 
dinsko nogometno rekreacijsko eki 
do, ki nastopa na raznih turnirjih 
(Renče. Sela na Krasu. Sovodnie. 
Peč itd.), bavimo se tudi z namiz 
nim tenisom, naši starejši člani na 
dobro balinajo in večkrat nastopa 
io na raznih turnirjih Pri tem pa 
ne smemo noža biti da redno nrire 
lamo vaška srečariia: v nogometu 
ali odbojki itd. med starimi in mla

dimi, poročeni proti neporočenim. 
Zgornji Vrh proti Spodnjemu in po
dobno.

Kot posebni točki našega delova 
nja želim navesti naslednji' nogo
metni turnir za »Memorial Flavij 
Grilj*, na katerem nastopajo mla 
dinske ekipe in pa «Vrhovski šport
ni mesec*, katerega smo letos pr
vič organizirali (v mesecu marcu).*

<Kaj pa za bodoče, kateri so va 
ši programi?*

«Najprej bi želel povedati, da ne 
razpolagamo z nobenim igriščem. 
Želeli bi vsaj primerno ploščad za 
odbojko. Upam tudi, da bomo kaj 
kmalu na Vrhu prišli do Kulturne 
ga doma. V našem načrtu športne
ga odseka je za sedaj le, da bi po
novili dosedanje rezultate, ki niso 
prav majhni. Osebno pa bi želel, 
da bi imeli tudi ekipo, ki b. urad
no nastopala v kakem prvenstvu...*

V razgovor .ie posegel tudi Albin 
Devetak ter poudaril «.. da društvo 
dobro sodeluje s Selami na Krasu, 
Renčami (obe preko meje) ter z 
drugimi sosednimi vasmi. Tudi z 
mladimi iz Martinščine (občina Za 
graj) imamo dobre stike. V prihod 
n.je pa bo treba pomisliti na Pod
nanos. s katerim ima naše društvo 
doslej le kulturne stike ...»

Nato .je Avguštin ponovno prevzel

besedo: »Res, stike gojimo precej v 
redu. Poleg že navedenih ne sme
mo pozabiti na sodelovanje s Sovod- 
njami v Škofji Loki, s katero je na
ša občina (Sovodnie ob Soči) pobra
tena Toda v okviru naše društve
ne dejavnosti imamo tudi otroško 
telovadbo, ki .jo ob sobotah popol
dne vodi Mavricij Černič.*

Kot vidimo torej je športna de
javnost KD Danica res pestra in 
razvejana zato ob naši zahvali Av
guštinu in Albinu Devetaku za raz
govor tudi želja, da bi Dožrtvovalno 
nadaljevala po dosedanji poti

(Razgovor zapisal: Igor KomeV

ATLETIKA

Mennea se vrača?
RIM — Italijanski tisk je dal 

včeraj velik poudarek novici, da 
se bo sloviti italijanski sprinter Pie- 
tro Mennea spet vrnil na tekmoval
no stezo, že v prejšnjih dneh je 
bilo o tem marsikaj slišati z ute
meljitvijo, češ da je Mennea za
bredel v hudo finančno stisko. Sam 
Mennea je izjavil, da bo preizkusil 
koliko še velja in da bo najbrž 
tekmoval samo v štafeti, če pa bo 
sposoben vrhuns’ h rezultatov, bo 
nastopil tudi na 200 m.
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ATLETIKA KONEC TEDNA

G. Pučnik na državnem 
mladinskem prvenstva

V deseteroboju bo borovec nastopil v Brixnu 
Bogato delovanje atletske sekcije Bora

JRatek PREGLED
Jaazgodovine
Saškega krasa

Kljub počitnicam se atletsko de
lovanje Bora ni ustavilo. Konec ted 
na je predviden celo eden najvaž
nejših ciljev letošnje sezone, in si
cer državno mladinsko prvenstvo v 
deseteroboju v Brixnu.

O uspehih m možnostih Gorazda 
Pučnika smo še pred kratkim pi
sali V oistvu bodo ti zadnji dne
vi pred prvenstvom odločilni za po
polno okrevanje in za polnomočni 
nastop slovenskega atleta na Juž
nem Tirolskem.

Atletska sekcija bo v avgustu tu 
di priredila dve manjši tekmovanji 
Lsamo za metalce). Mitinga bosta 
11. oziroma 18. avgusta na Kolonii 
tokrat pa bosta razširjena na de
želno konkurenco in bi utegnila dati 
tudi dobre tehnične rezultate Da bi

stimuliral udeležbo, ie Bor razpisal
tudi pokalno nagrado ekipi, ki bo
zbrala največ kakovostnih točk.

V prvem tednu septembra bo 
Bor priredil na občinskem stadionu 
»Grezar* deželno tekmovanje v mno
gobojih za narašča.iniško kategori
jo. Na tekmovanje bo povabil tudi 
društva iz Slovenije. Tekmovanje 
bo Bor priredil kot pripravo za na
stop svojih naraščajnic na držav? 
nem finalu v Bruenecku, ki bo 18. 
in 19 septembra. V primeru da bo 
Bor na tej prireditvi nastopil s 
popolno ekipo, so njegove možnosti 
za visoko uvrstitev dokaj realne.

V septembru ie predvidena tudi 
nova številka običajnega atletskega 
biltena. fBK)

STANKO FLEGO

7.
v^i), uarna med Briščki in Repničem (Grotta degli Zin- 
^ostj a ,3fl9d V. G. Tudi to jamo, sicer zelo majhno po ve- 

IZredno bogato z najdbami, so raziskali arheologi- 
še h k° *e krajevno nadzorništvo za spomeniško var- 

k°t je °Puščalo zasebna izkopavanja. Sedaj pa že več let, 
v°ljejla ^nreč dobro znano, niso taka izkopavanja več do- 
1)4 hiezoi- na^nižiib plasteh te jame so raziskovalci naleteli 
No ei” ,tske plasti, ki pa so bile raziskane na površini 
'b'iš(;ikega.kvadratnega metra. Drobce oglja, ki so bili v 

l4„ nainižje mezolitske plasti so tudi analizirali s 
‘L š. (;t°do. Rezultati analiz so dali starost 7.620 let pred 
jNišče nač*n je postala ta jama najstarejše mezolitsko 
Nsu ’ aar Hh je bilo do sedaj datiranih na tržaškem

^°h2n?,na na *evi strani ceste Opčine - Repentabor (Grot- 
Nsko^ i 4083 V■ G Tudi ta mala votlina, ki so jo prvi 
j6 Pod ci našli popolnoma zasuto s kamenjem in zemljo, 

astmi s keramiko nudila mezolitske najdbe. Raz- 
N l9g0a Se vrš'io, z daljšimi presledki, že od leta 1086. Od 
XoiOR naprei se v mesecu juliju v te) jami mudi skupina 

*°v iz pise> raziskujejo predvsem mezolitske plasti.

12. Skalni previs blizu Prčjega dola (Riparo presso Per- 
cedol). Tudi v tem skalnem previsu, ki je v majhni dolini, 
so pod bogatimi neolitskimi plastmi naleteli na mezolitsko 
zapuščino. Izkopavanja je izvedla skupina amaterjev pod 
nadzorstvom nadzorništva za spomeniško varstvo v letih 
1973-1976.

13. Orehova pejca (Grotta dei Ciclami) št. 2433 V. G. 
To iamo so raziskali člani arheološkega odseka «C.A.I. Alpi
na delle Giulie». Pod bogatimi plastmi iz raznih obdobij 
so naleteli na skromno mezolitsko plast. Jama je nedaleč od 
ceste, ki od Repentabra pelje proti Fernetičem, na desni 
strani.

14. Jama med Trebčami in Gropado (Cavernetta ad Est 
di Trebiciano) št. 4245 V. G. Ena izmed najnovejših jamskih 
arheoloških odkritij na tržaškem Krasu. Zanimiva je zlasti

Prerez jame med Briščki in Repničem (Grotta degli Zingari) z raznimi 
plastmi. V najnižjih plasteh so ostanki mezolitika, raziskane plasti pa 

merijo v globino skupno 260 cm

zato, ker na tem kraškem področju skoraj ne poznamo jam
skega arheološkega najdišča. Pod plastmi s keramiko so tudi 
tukaj odkrili mezoiitik. Do arheoloških najdb so v tej jami 
prvi prišli speleologi kluba .Alpina delle Giuiie». Načrtna 
izkopavanja pa je izvedlo in leta 1980 tudi dokončalo tržaško 
nadzorništvo za spomeniško varstvo. Po mnenju raziskoval
cev spada mezoiitik iz te votline med najstarejše, kar so jih 
odkrili na tržaškem Krasu.

15. Jama nad Borštom (Cavernetta della Trincea), št. 
1265 V. G. Skupaj s Pečino na Leskovcih, prvo najdišče, kjer 
je bil mezolit odkrit na tržaškem Krasu. Nahaja se ob vzno
žju sten na levi strani ceste, ki iz Boršta pelje na Jezero, 
kjer kraška planota pada v dolino Glinščice.

Za konec bi lahko še dodali, da na Krasu doslej niso še 
naleteli, če izvzamemo kako redko in stratigrafsko dvom
ljivo najdbo, na kostne ostanke paleolitskega ali mezolitske- 
ga človeka. Najdbe človeških kostnih ostankov ali celo gro
bov iz paleolitskih in mezolitskih časov pa so tudi v sve
tovnem merilu izredno redka odkritja. Vsaj to nas lahko 
potolaži.

NEOLITIK IN ENEOLITIK 
TRŽAŠKEGA KRASA

Lovec in nabiralec postane poljedelec in živinorejec 
Prvi kraški poljedelci

Neolitik ali mlajša kamena doba predstavlja v zgodovini 
človeštva prvo veliko ekonomsko revolucijo, človek iz nabi
ralca hrane postane njen proizvajalec. To pomeni, da iz

lovca postane poljedelec in živinorejec. Ta izredno važen 
korak je človek najverjetneje napravil nekje v jugozapadni 
Aziji na področju Palestine, Sirije in Mezopotamije, kjer so 
takratni mezolitski lovci in nabiralci pričeli gojiti žita
rice, ki so tam rasle spontano.

Skoraj istočasno se je človek pričel baviti tudi z rejo 
divjih prototipov živali kot so koza, ovca, prašič in govedo, 
ki so prav tako živeli na območju omenjenih dežel. Tako je 
bilo vsaj mnenje, ki je prevladovalo v znanstvenih krogih 
vse do dobe pred približno 20 leti. Novejša odkritja so prej 
omenjeno področje namreč razširila na bolj obsežen teritorij, 
ki naj bi segal na vzhodu do Turkestana in do doline Inda, 
na zahodu pa do Egejske obale in do Balkanskega polotoka. 
Na tem območju se vršijo dandanes intenzivna izkopavanja, 
ki stremijo po lokalizaciji najstarejših neolitskih naselbin. 
Največjo koncntracijo do sedaj znanih naselbin iz te dobe 
poznamo v gričevnatih predelih vzhodno od Mezopotamije. 
Najstarejše znane neolitske naselbine Bližnjega vzhoda da. 
nes datiramo v obdobje približno 7 500 let pred n. š. V tem 
času je bila Evropa komaj v začetni mezolitski dobi. Najno
vejša arheološka odkritja pa so dokazala, da so se (verjetno) 
primitivne oblike poljedelstva pojavile skoraj v istem času 
kakor v zgoraj omenjenih območjih, tudi v drugih predelih 
sveta, kot na primer v jugovzhodni Aziji, v srednji Ame
riki in na srednji obali Peruja, medtem ko moramo morda 
iskati začetek reje goveda tudi nekje na področju Sahara 
ali v zgornjem toku Nila. Najstarejše glinaste posode niso 
bile na primer verjetno izdelane v Mezopotamiji, marveč 
na Japonskem in morda tudi na obrežju jezera Turkan 
(nekdaj Rudolfovo jezero).



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek
VRST. Ul. Montecchi 6, PP 559 Tel. (040) 79 48 72 (4 linije) TU 400270
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V PRIPRAVI VERBALNA NOTA IN PRAVNI DOKUMENT DRŽAV ECE

EVROPA SE UPIRA REAGANOVEMU 
EMBARGU SIBIRSKEGA PLINOVODA

Angleški minister za trgovino zahteva, naj podjetja spoštujejo 
podpisane obveznosti ■ Obveznosti so svete, kadar koristijo ZDA

PRIMORSKE VESTImmmmi

LONDON — Veliko angleško po
djetje «John Btov.li Enineering* iz 
Clydesideja bo spoštovala pogodbo 
za dobavo 21 plinskih turbin, ki bo
do služile sibirskemu plinovodu. Že 
ta mesec bo podjetje izročilo Sovjet
ski zvezi 6 izdelanih turbin.

-John Brovvn Engineering» zapo
sluje 1700 delavcev in nameščencev 
ter ima največje obveznosti do so
vjetskega plinovoda (1W milijone 
funtov šterlingov, ali 2300 milijard 
lir).

Angleški minister za trgovino Lord 
Cockfield je predvčerajšnjim obja- 
vjl navodila štirim največjim an
gleškim podjetjem, ki so sprejela 
obveznosti za dobave v korist sibir
skega plinovoda. Poleg že omenjene 
».John Brovvnv so še naslednje: 
»Smith Internationale iNorth Sea). 
<Baker Oil Tools (UK) in «Saf Lmt*. 
Čeprav je minister v navodilih ome
nil samo te štiri, je znano, da je 
vseh podjetij, ki so sprejela obvez
nosti, okoli 12. Skupna vrednost do
bav znaša več kot 200 funtov šter- 
lingov.

Od teh podjetij se je znašlo v naj- 
siabšem položaju «John Brosvn*, ki 
uporablja ameriško tehnologijo. Sir 
John Mayhew - Sanunders, predsed

nik družbe je potrdil, da podjetju ne 
preostaja drugega kot da spoštuje 
ukaze vlade, čeprav se boji. da bo
do Amerikanci sprejeli kak kazno
valni ukrep.

V krogih podjetja so tudi potrdili, 
da bi plinske turbine lahko izročili 
Sovjetom tudi brez »ameriških* de

žav (Velika Britanija, Francija, Z 
RN in Italija) so med tem že pripra
vili besedili verbalne note in prav
nega dokumenta, ki ju bodo izro
čili ameriški vladi verjetno prihodnji 
teden, še prej morajo seveda priza
dele vlade odobriti besedili. Opa
zovalci pri EGS menijo, da sta do

lov, katere bi namestili pozneje, saj kumenta precej «irda» tako po obli- 
jih lahko dobijo tudi iz drugih virov. ' ' ' x 1 ' ' " ' ’ '

Medtem ko je angleško stališče do 
sibirskega plinovoda zelo odločno 
(minister za trgovino je izjavil, da 
je sprejel ukrep zaradi zaščite bri
tanskih interesov), je Zahodna 
Nemčija bolj kompromisno razpolo
žena. Zahodnonemški minister za 
gospodarstvo Otto von Lambsdorff 
se iz Kanade ne bo vrnil naravnost 
v domovino, temveč bo prej šel (po
jutrišnjem) v Washington, kjer se 
bo še pogovarjal z ameriškimi vo
ditelji o sibirskem plinovodu.

Nemška AEG ima že izdelani dve 
črpalni postaji. Če bi se vladi ne 
posrečilo dobiti ameriškega pristan 
ka, bi prepustila odločitev v pošilj 
ki Sovjetom samemu podjetju. Si
cer pa Nemci upajo, da bo Reagan 
v bodoče omilil svoje stališče.

Strokovnjaki komisije EGS in pred 
stavniki najbolj zainteresiranih dr
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Pomoč osamljeni hiši

Skupina reševalcev se približuje hiši, ki so jo prekipeče vode reke 
Arakava na .laponskem popolnoma ločile od svete (Telefoto AP)

ki kot po vsebini. Pravni dokument 
trdi, da so ameriške sankcije na
sprotne načelom mednarodnega pia- 
va, ker kršijo načelo nacionalne su- 
verenitete ter so retroaktivne.

Evropsko negodovanje do ameri
ških ukreov so verjetno še stopnje
vale Reaganove izjave v Das Mot- 
nesu (Iovva), ko je govoril pred
stavnikom poljedelcev, prideloval
cev ogromnih količin žita, ki so za
interesirani za prodajo Sovjetski 
zvezi. Predsednik je namreč podalj
šal pogodbo za prodajo za eno leto 
(kmetovalci bi hoteli za nedoločen 
rok). Reagan je dejal, da je treba 
spoštovati pogodbe, tudi tiste s So
vjeti. Pogodbe so svete in ameriška 
vlada se obvezuje pred svetom, da 
bo ta norma spoštovana. Za Reaga
na je prodaja ameriškega žita SZ 
»sveta obveza*, za Evropejce pa to 
ne velja. Zelo verjetno se za vsem 
tem skriva nekaj drugega, in sicer 
ameriški poskus, da bi preprečil za
hodni Evropi, da se osvobodi ener
getske odvisnosti od ZDA.

Craxiju ni všeč 
revija «11 Malo

PERUGIA — Tukajšnje pravdni- 
štvo je prijavilo sodnim oblastem 
odgovornega urednika satirične revi
je «11 Male*, ki ga je bil tajnik PSI 
Bettino Craxi tožil zaradi obrekova
nja in nadlegovanja. Omenjena re
vija je namreč v eni izmed svojih 
zadnjih izdaj objavila lepak, ki je 
napovedoval smrt Cravija z napi
som : «zapušea veliko praznino v 
žepih vseh*. V neki drugi številki 
pa je «H Male* povabil svoje bral
ce naj telefonirajo tajniku PSI za 
pojasnila v zvezi s podražitvami te
lefonskih pogovorov.

Zmaga na «niundiaiu» 
velja... tisoč lir

RIM — Na pobudo ministra Ga
sparija je državna filatelistična kon- 
zulta sklenila, da bodo pred koncem 
avgusta izdali znamko v vrednosti 
tisoč Ur v počastitev zmage držav
ne reprezentance na svetovnem no
gometnem prvenstvu. Znamko bo 
izoblikoval znani slikar Renato Got- 
tuso. Sklep bo v četrtek potrdil mi
nistrski svet.
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PO ZADNJIH VOLILNIH NEUSPEHIH VLADNE VEČINI

Nedeljske volitve na Korziki 
preizkušnja za Mitterranda

Tudi letos kiparska 
šola v Marušičih

Udeležuje se je dvajset študentov iz devetih držav

zrasel še marsikak znan umetnik, 
katerega prva dela bodo stala v 
Marušičih mali krajevni skupnosti 
s 176 prebivalci, 110 gospodinjstvi, 
30 člani pevskega zbora (mimogre 
de: v zboru poje tudi japonski ki
par Masajuki Nagase, ki se .je na
selil kar v Marušičih) in sploh ak
tivnim kulturno umetniškim in šport
nim društvom, katerega člani so 
praktično vsi prebivalci te zanimi
ve krajevne skupnosti.

DUŠAN GRČA

, ■

: ■

MARUŠIČI — že tretje leto za
pored so se v Marušičih, nedaleč 
od Buj, zbrali študentje kiparstva 
iz devetih dežel, s starih kontinen
tov. Letos jih je v kiparsko šolo 
Kornarija — tako se imenuje zapu
ščeni kamnolom, v katerem delajo 
— prišlo vsega 20. ki so se. oziro
ma se še pod vodstvom štirih pro
fesorjev in asistenta urijo v prak
tičnem delu s kamnom, spoznava
jo, kot nam je dejal eden od ude
ležencev šole, kako nežen je ka
men.

Organizator te edinstvene polet
ne kiparske šole pri nas so obalne 
galerije iz Pirana, ki so pri ures
ničevanju zamisli o poletni kipar 
ski šoli naletele na izreden posluh 
s kamnoseško tradicijo prežetih pre 
bivalcev KS Marušiči. Šola se prak
tično samofinansira. Denar za pre
življanje prinesejo s seboj udele 
ženci šole, okrog 120 tisoč primak 
ne.io obalne galerije za nujne stro 
ške, od bujske občine pa so lan: 
dobili 40 tisoč in letos 70 Ksoč di 
nar jev. "Kljub temu, da je šola 
mednarodna, v svetu že priznana 
in bi ji upravičeno lahko primak 
nili tudi kak dinar iz naslova med 
repuliškega sodelovanja, denarja ne 
dobimo,* nekoliko razočarano ugo
tavlja Toni Biloslav. direktoi obal 
nih galerij, a takoj doda, da tudi 
te težave Z veliko voljo, zlasti pa 
z nesibično pomočjo Marufičanov 
uspešno premagujejo Domačini 
imajo neverjeten posluh za kultur 
no življenje. Da ne bi obiskovalci 
Šole živeli pod šotori in da bi jim 
v kamnolomu omogočili Kar naj
boljše delovne razmere so obnovili 
šolo. uredili delovno barako v ka
mnolomu do kamnoloma napeljali 
elektriko itn. Nenehno pozorno 
spremljajo delo kiparjev. Sicer pa 
so kar 2300 prostovoljnih delovnih 
ur in tudi nekaj denarja prispevali 
Icrajani. da so uredili vse potrebno.
Vsi so delali, od sedemletnih otrok 
od 70-letnih starcev. Krajani so po
nosni na mlade kiparje in prepri
čani so. da bo iz šole Kornarija
«llimmfHHHI»IMIHII»UIIIIIIHIIIUIHIU»IIIIHfMIIIII®MIIUHIIIIIIIIIIIIHIIIHI»UUIIIIIIMM»MMH4l*flllllllllHHHlUIIIIHIIIHHHIUIIIIHHIIIIIlUMIIIHlMIIHIIIIIIIUUUII»

• Prosto mimo
(Nadaljevanje s 4. strani)

mini so prepolni prizorov, ki sem 
jili doživljal v Malkini trgovini, 
kamor so me iz doline Idrije čez 
Kanavc pošiljali po moko, ko sem 
imel komaj osem let(l). Tam v ti
sti hiši na samem, v temni sote
ski, smo poslušali razburljive 
zgodbe, pili malinovec, jedli o- 
grsko salamo in se sladkali s 
Šumijevimi bonboni.

Pa pustimo zdaj stare spomine, 
saj smo že v Sovodnju. «V So- 
vodnju» je sedaj uradna pisna in 
ustna obiika. čeprav je bil to ne 
koč ženski samostalnik, tako kot 
«povodenj». Ljudje iz Otaleža po 
domače še vedno pravijo, da gre
do «na Savudn*. kar seveda izha
ja iz «na Sovodnji*. Vsekakor gre 
za isto krajevno ime kot je za- 
popadeno v Sovodnjah (ob Soči), 
le da je tam ženski samostalnik 
v množini, tu pa sedaj — uradno 
— moški v ednini. V obeh pri
merih gre za to, da se v teh 
krajih stekajo vode. Sovcdnja, ki 
se je v zadnjih desetletjih pre
cej razvil zaradi novonastale to
varne termoplastičnih izdelkov in 
prvotnih žag, ki so se tovarniško 
razširile, ne bomo popisovali, saj 
nam je tokrat šlo predvsem za 
to, da zvemo, kako in po kakšni 
poti se da tja priti iz Idrijske 
doline.

(Konec) -

Težki boji ob Šat el Arabu
Pilil .«
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TEHERAN — Teheranske obla
sti so svetovni javnosti posredova
le vrsto posnetkov zadnje množič
ne ofenzive na iraškem ozemlju, 
do katere je 29. julija prišlo v 
okviru «operacije Ramadan*. Na 
zogrnji sliki je zbirališče iranskih 
vojakov v puščavi ob Basri, spo
daj pa vidimo iranskega prosto
voljca, ki se raduje ob truplih 
iraških vojakov. (Telefoto AP)

VESTI S TELEPRINTERJA

PARIZ — Rezultati krajevnih vo
litev, ki so se zvrstile v 13 mesecih 
po lanski Mitterrandovi zmagi, po
vsem potrjujejo nauk letošnjih kan
tonalnih volitev: prodor opozicije, 
večjo in manjšo stabilnost sociali
stov, nenehno nazadovanje komuni
stov. Politična Francija je 1. avgu
sta odrinila sicer na dopust, toda 
že v ned jo bo vladajoča levica 
pred novo preizkušnjo — na Korziki 
bodo volih prvo pokrajinsko skup
ščino v zgodovini dežele.

Zaradi odstopov, smrti in drugih 
razlogov so od lanskih skupščinskih 
volitev razpisali tako imenovane na
domestne volitve v 27 volilnih o- 
krožjih. Desnica, zlasti golistična 
stranka RPR, je na splošno požela 
največ uspehov, nekaj prav spek
takularnih. Gladko je recimo zma
gala v pristaniškem Brestu, kjer ni 
doslej v občinskem svetu sedel niti 
en desničar. Hudi udarci so levico 
doleteli tudi v nekaterih drugih o- 
krožjih. kar Mitterrandovi koaliciji 
ne obeta nič dobrega, saj bodo pri
hodnjega marca občinske svete ob
novili po vsej deželi.

Opazno je zlasti vse večje nerav
novesje med glavnima vladnima 
partnerjema, t.j. socialistično stran
ko in KPF. Medtem ko so sociali
sti v primerjavi z lanskimi zmago
vitimi volitvami nazadovali samo v 
štirih okrožjih, napredovali pa v 14. 
so komunisti okrepili položaj v enem 
samem okrožju, a zdrsnili kar v — 
22 okrožjih. Slabitev Marchaisove 
partije se odraža Uidi v odstotkih: 
na lanskih skupščinskih volitvah je 
v teh okrožjih za njene kandidate 
glasovalo 18,09 odstotka volivcev, na 
nadomestnih volitvah samo še 13.59 
odstotka. Socialisti so se nasprotno 
s 30,12 odstotka povzpeli na 33.06 
odstotka glasov.

V nede. o je pričakovati nov po 
raz vladajoče večine, in sicer na 
Korziki, ki je nekdaj volila »des- 
no», lani pa -e je tehtnica že pre 
cej prevesila v prid Mitterranda, 
zlasti po zaslugi gibanja levih radi
kalov, »bratrancev* socialistične 
stranke, vendar na pol poti med le
vimi formacijami in meščanskimi

strankami. Korzičani bodo tokrat iz
birali 61 članov pokrajinske skup
ščine, prvič v zgodovini in prvi v 
Franciji.

Vzdušje na «otoku lepote* je že 
nekaj tednov napeto, spet se vrstijo 
atentati in znova se razvnemajo ri
valstva med stoletnimi klani. V bo
ju med desnico in levico utegnejo 
biti jeziček na tehtnici avtonomisti, 
ki so opustili nekdanje teroristične 
metode in katerih kampanja je med 
najživahnejšimi. Golisti, tradicional
ni gospodarji otoka, so volilne liste 
sestavili družno z Giscardovo UDF, 
in volce je prišel v Ajaccio podži

gat sam Chirac. Golistični voditelj 
je predvolilni govor spremenil v do
slej najstrožjo obtožnico proti vladi, 
ki je po njegovih besedah «razbila 
francoski šparovček* (stanje držav
nih financ je zares zaskrbljujoče).

Vpliv socialistov je na Korziki še 
šibak, večja pa je bila nekdaj teža 
KPF. tako da bodo korziške volitve 
zanimivo in zgovorno spričevalo o 
pravem zdravju Marchaisove par
tije, vse ba po odvisno tudi od volil
ne udeležbe: v nedeljo se namreč 
začne sezona — lova na merjasca, 
stare strasti samosvojih otočanov.

VILKO NOVAK

Marihuana 4. poljščina ZDA
NEW YORK — Marihuana je postala v ZDA 

četrta najpomembnejša poljščina po koruzi, soji in 
pšenici, ki bi lahko pozitivno vplivala na plačilno 
bilanco, saj je znašala vrednost v ZDA pridelane 
indijske konoplje preko 11 tisoč milijard lir, če 
ne bi bilo gojenje najstrožje prepovedano. Po vsem 
sodeč pa nimajo pridelovalci nobenega občutka kriv
de, saj so med njimi policisti zasačili ugledne od
vetnike, komercialiste, zdravnike, z eno besedo: go
spodo nad vsakim sumom. Z indijsko konopljo pa 
se ukvarjajo tudi kmetje, ki tako zaokrožijo svo
je dohodke.

Opravičilo za čudno srečo
BENIDORM (Španija) - Grobar iz Benidorma 

v vzhodni Španiji Escolastico Ruiz zatrjuje, da je 
v telepatskem stiku z razumnimi bitji neke druge 
galasije, ki mu posredujejo številke za loterijo. 
Neglede na različna mnenja glede takih izjav pa 
je neizpodbitno dejstvo, da je grobar za božič zrna 
gal na loteriji 6 milijonov pešat, dva milijona pred 
mesecem dni in po 250 tisoč peset vsakič v zad
njih dveh dobitkih na državni loteriji.

Seksi rop v Čilu
SANTIAGO DE CHILE - V neki pekarni čil

skega glavnega mesta so bile stranke nemalo pre
senečene, ko sta v trgovino z orožjem v rokah 
vdrla moški in ženska. Bolj kot orožje, na katero 
so v vsej Latinski Ameriki tragično navajeni, pa 
je naključne kupce presenetilo, da si je ženska 
razgalila prsi. Ni povsem jasno, ali se je hotela 
s tem oddolžiti strankam za prestani strah, ali 
pa je hotela osredotočilo nase pozornost, medtem 
ko je njen pajdaš marljivo praznil blagajno.

Francija ne bo imela 
brezplačnega splava
PARIZ — Med raznimi ukrepi, ki jih je sprejela 

francoska socialistična vlada, da bi zmanjšala dr
žavne izdatke, je tudi prelomljena predvolilna 
obljuba, da bo zdravstveno zavarovanje s 1. sep
tembrom izplačalo 75 odstotkov stroškov za preki
nitve nosečnosti.

Marilyn Monroe so ubili?
\VASHINGTON — Neki zasebni policist iz Los 

Angelesa je obljubil 10 tisoč dolarjev nagrade vsa
komur, ki bi mu priskrbel dnevnik tragično pre 
minule filmske igralke Marilyn Monroe. V dnevni
ku so baje neizpodbitni dokazi, da so igralko ubili, 
saj baje vsebuje podatke o načrtih ameriške tajno- 
obveščevalne službe, kako bi spravili s poti ku
bi nskega voditelja Fidela Castra. Zasebni policist, 
ki noče povedati za koga dela, je prepričan, da 
.je igralko ubila CIA, ker se je zbala, da bi re
snica prišla na dan.

Dvomi v poštenje 
londonske policije
LONDON — Mit nepodkupljivega in moralno ne

oporečnega britanskega policista se nevarno ruši. 
Bivši načelnik policije v Dorsetu Arthur Hambleton, 
ki je do nedavnega vodil preiskave o primerili 
podkupovanja med londonskimi policisti, je javno 
obtožil slovito Scotland Yard in druge funkcionarje 
javne uprave, da so se na vse kriplje trudili, da 
bi zavirali njegovo preiskavo. Hambleton je izra
zil prepričanje, da policisti celo osebno sodelujejo 
pri ropih in izsiljevanjih.

PRIMORSKI DNEVNIK je v prodaji:
Ljubljana
Bled

NA ŠIRŠEM OBMOČJU SLOVENIJE IN JUGOSLAVIJA
kioski DELO in VJESNIK 
Autocamp «ZAKA»
Autocamp «SOBEC» 
kiosk DELO Casino 
kiosk DELO pri Unionu 
kiosk Tobak avtobusna postaja 
kiosk DELO avtobusna postaja 
kiosk Turist, društva Bohinj 
kiosk DELO Rozman 
kiosk VJESNIK
kiosk VJESNIK . ,
kiosk VEČER (samo ob nedeljah 
kiosk DELO, TTL 
Trafika Hotel Donat 
kiosk VJESNIK - Trg Republike

Bohinj - jezero
Bohinj. Bistrica
Opatija
Reka
Ptuj
Rog. Slatina
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Vse večja napadalnost zahodnonemške skrajne desnice
(Dopisnik Delu za Primorski dnevnik)

BONN — Tudi če nekdo površno prebira časopise, mu 
je moralo v zadnjem času pasti v oči, kako pogosto se 
pojavljajo poročila o incidentih, ki jih je mogoče uvrstiti 
med teroristična dejanja z nedvoumnim desnim, zlasti 
rasističnim znamenjem. Ker tisk z majhnimi izjemami 
teti k takemu prikazovanju napadov in odkritij skri
vališč orožja, ki ustvarja vtis o posameznikih in o ne 
povezanosti pojavov, ostajajo poročila nekako raztrgana 
in še posebno jim manjka okvir splošne nevarnosti za 
sistem parlamentarne demokracije, kar je bilo pred ne 
kaj leti izhodišče za mobiliziranje družbe v odporu proti 
terorizmu z levim predznakom.

O skupnih okvirih, o zvezah med dogodki in akterji je 
lako navsezadnje mogoče izvedeti le tedaj, ko ustrezne 
oblasti objavljajo statistične podatke. Notranje ministr 
stvr je v teh dneh sporočilo, da je v letu 1981 število 
prekrškov in kaznivih dejanj z desnim političnim ozadjem 
poraslo na najvišjo raven po koncu vojne in porazu na 
cizma. Predstavnik ministrstva je podatke za minulo leto 
dopolnil z ugotovitvijo, da se je trend kopičenja takih 
kaznivih dejanj nadaljeval tudi v prvi polovici letošnje 
go leta, ko se je zlasti značilno osredotočil na nasilne 
izraze sovražnosti nasproti tujcem. Navedbe ustrezajo ne 
davnemu opozorilu liberalnega notranjega ministra Ger 
harta Bauma, ki je iz analize podatkov o kaznivih deja 
njih že pred časom opozoril na nevarne razsežnosti šir 
jenja sovražnih dejanj proti tujim delavcem, ki jih je 
zanesljivo mogoče uvrstiti v rasistična in zahteval, da bi 
se bilo treba proti temu organizirano boriti.

Število prekrškov in kaznivih dejanj z desnim ozadjem 
je naraslo v letu 1981 za 11 odstotkov v primerjavi z le

tom poprej (skupaj 1824 takih dejanj). Dve tretjini dejanj 
(1202) sta imeli nedvoumno nacistično ozadje in 323 iz
razito protisemitski noto. Število prekrškov in kaznivih 
dejanj s področja sovražne naravnanosti do tujih de 
lavcev pa se je povečalo mnogo hitreje kol poprečje, 
namreč od 119 takih dejanj v letu 1980 na 297 dejanj 
v lanskem letu.

Ministrstvo je hkrati ugotovilo, da postaja kazenski 
pregon učinkovitejši in da se je nekoliko zmanjšalo šte
vilo terorističnih napadov. V lanskem letu so sodišča iz 
rekla 202 obsodbi za kazniva dejanja z desnimi pobu 
dami. od tega so v petdesetih primerih izrekla kazni 
daljše kot eno leto zapora, 73 obsodb pa še ni pravo 
močnih. Preiskovalni organi so skupaj opravili 665 pre 
iskav v stanovanjih osumljenih desnih ekstremistov in 
so v 90 primerih našli orožje, strelivo in eksploziv.

Za neke prehode med političnim delovanjem, ki po 
aktualnih razlagah še sodi v okvir družbeno dovoljenega 
m ekstremizmom s protiustavnim značajem skrbi cela 
množica organizacij. Notranje ministrstvo ima pregled 
nad 73 desnimi ekstremističnimi organizacijami, kar sta 
sicer dve manj kot leto poprej, zato pa je število pri 
vržencev naraslo za 500 ljudi in doseglo stanje 20.300 
aktivnih sodelavcev s precej večjim krogom simpatizer 
iev in podpornikov. Število izrazitih neonacističnih sku 
pin naj bi se v lanskem letu zmanjšalo za štiri in naj 
bi jih bilo zdaj 18, v poročilu pa vodijo oblasti še kakšnih 
600 neonacističnih aktivistov, ki ne pripadajo nobeni od 
številnih organizacij. Razdrobljenost in dejstvo, da naj bi 
imeli samo dve neonacistični skupini več kot 4000 čla 
nov, velja v javnosti še vedno kot dokaz o nepovezanosti,

oziroma o osamljenih storilcih. Celotna podoba desnega 
ekstremističnega prizorišča pa začenja počasi le vzne 
mirjati, posebno, ker ji družboslovci dodajajo podatek 
o tem, da se je tako imenovani prag tolerance v vseh 
slojih družbe zelo znižat in da se nezadovoljstvo hitro 
preliva v nasilna dejanja proti tistim, ki naj bi bili grešni 
kozli (tuji delavci, prosilci za politično pribežališče, tem 
nopolti ljudje nasploh, levičarji).

O naraščajoči nestrpnosti, ki jo izkazujejo mnenjske 
raziskave, so sociologi našli zanesljiva opozorila. Napadi 
na gostišča in diskoteke, kjer se zbirajo tujci, napadi 
na domove, kjer začasno živijo prebegli Vietnamci, po 
ulični pretepi, kjer se praviloma več nemških mlade
ničev loti enega tujca, vse to govori o približno enakem 
načinu mišljenja v vsej deželi, ne da bi se skupine med 
seboj poznale, načrtovale dejanja ali se povezovale. Kol 
tipični dokaz o zaostrovanju tega razmerja v družbi na 
rajajo navsezadnje dogajanje na največji razstavi so 
dobne umetnosti «Documenta 7» v Kasslu. Praktično vsa 
eksperimentalna dela, ki so jih umetniki postavili v na
ravo, so v kratkem času uničili neznani storilci, ki so 
včasih pripisali še nekaj besed, čemu je bilo namenjeno 
žalostno poslanstvo. Ena izmed radijskih postaj je na 
trgu pred muzejem postavila kiosk z magnetofonom in 
obiskovalci so lahko brez ovir povedali, kakšni so njihovi 
vtisi, če izključimo važenja mladostnikov, so imela prak
tično vsa sporočila na traku izrazito nestrpno in sovra 
žno noto, tako proti umetnosti in umetnikom, ki so jih 
obiskovalci izenačili z levičarji ali pa proti tujcem - umet 
nikom, oziroma proti tujcem kar tako.

MOJCA DRČAR - MURKO

Zagreb

Divača 
Dutovlje 
Gorjansko 
II. Bistrica

Komen 
Kostanjevica 

na Krasu 
Kozina
Križ pri Tomaju 
Lokev 
Postojna 
Sežana

Ajdovščina
Bovec

Branik
Dobrovo
Miren
Nova Gorica

Solkan
Šempeter

Ozeljan
Renče
Šempas
Tolmin

Vrtojba

Kobarid

Ankaran
Izola

Koper

Piran

Lucija
Portorož
Škofije

NA PRIMORSKEM
— kiosk DELO
— Market Kras
— Market Kras
— kiosk TTL Tobak, Cankarjeva 9
— kiosk TTL Tobak, Gregorčičeva Z®
— Market Preskrba
— Market Živila
— Trafika Babič
— Trg. Sonc
— Preskrba
— kiosk DELO, Primorski tisk
— kiosk OREL, Gorup M„ Cuk M- 

Krajinger, Supermarket Kras
— kiosk DELO, kiosk Vidmar
— knjigarna Mladin. knjiga. Tot>° 

TTL, Kavarna na trgu
(samo ob nedeljah)

— Market
— kiosk DELO
— kiosk DELO
— kiosk DELO, Velikonja. Lah. 

Kavčič, Tušar
Grosist GO 
G Market Solkan 
G Market Šempeter 
kiosk Brumat, Premrl 
Ledine GO - Goriška market

— bife Soča (samo ob nedeljah)
— Brumat - Tobak
— Grosist Market 

trafika Mavec 
kiosk DELO • Premrl 
Restavracijo Lipo 
(samo ob nedeliuh)

— T.P. Primorje
— kiosk Tobak
— T.P. Primorie
— Kniigarna Mlad. knjiga 

kiosk Tobak Leban
kiosk DELO, avtobusna postajo 
Bife - avtobusna postaja 
(samo ob nedeliah)

— T.P Primorje .
Bife Jadran (samo ob nedeljo™

— Gostilna Kotlar (samo ob nedeljo™
V ISTRI

— kiosk DELO
— kiosk Babič, DELO, Prim. tisk 

Samopostrežna restavracija 
(ob nedeljah)

— kiosk DELO, Prim. tisk 
P.T. Zusterna

— kiosk Cvetic. Filipčič 
(avtobusna postaja)
Prim. tisk. Trafika Tobak

— Primorski tisk
— Knjigarno Prim. tisk
— kiosk Barolin


